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محیط زیست سالم
 در گرو دانش و سرمایه

پلی از عمان به ۲۷ کشور دنیا  

چهره

گزارش های  روز

13

8

اینباردولتتعللمیکند
بررسی  از امکان اسقاط سالانه 500 هزار خودرو  فرسوده

در برنامه هفتم توس��عه مقررش��ده س��الانه ۵۰۰ هزار خودرو فرسوده اسقاط 
ش��وند. در همین راس��تا هم به تازگی تفاهمنامه همکاری بین س��تاد نوس��ازی 
ناوگان و اس��قاط خودروهای فرس��وده و انجمن صنفی مراکز اسقاط امضا شده 
که نش��ان از رویکرد جدی متولیان امر برای تسهیل در روند اسقاط خودروهای 

فرس��وده دارد. اس��قاط خودروهای فرسوده که چند س��الی است در کش وقوس 
داس��تان های گوناگون به محاق رفته، چند ماهی اس��ت با واگذاری اجرای آن به 
سازمان نوسازی و اسقاط خودروهای فرسوده که زیر نظر ایدرو فعالیت می کند، 
روند س��ریع تری به خود گرفته و به نظر می رس��د می توان از دل این تلاش ها به 

موفقیت هایی هم دست یافت. 
در حالی که بخش زیادی از آلودگی کلانش��هرهای کشور به تردد خودروهای 
فرس��وده مربوط است و پای قانون هوای پاک هم به میان می آید، انتظار می رود 

اجرای این طرح در اولویت دولت قرار گیرد. 

سنگ بزرگ نشانه نزدن است
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رونمایی از سند 
چشم انداز چاپ، به زودی

2

 
س: 

عک

یکی از آثار توس��عه اقتصادی کش��ورها، ط��ی دهه های اخیر 
چالش های زیست محی�طی بوده که امروزه به یکی از مهم ترین 
دغدغه های سیاس��ت گذاران تبدیل ش��ده اس��ت. در گام اول، 
مواجه��ه با این موضوع، مس��تلزم شناس��ایی منابع عمده ایجاد 
آلودگی اس��ت. به گفته کارشناسان، بنگاه های اقتصادی دولتی 
نی��ز می توانند به موازات بخش خصوص��ی به عنوان منبع ایجاد 
آلودگی ش��ناخته ش��وند. این وضعیت در بیش��تر کش��ورهای 
کمترتوسعه یافته و درحال توسعه، که دولت ها حجم قابل توجهی 
از تصدی گری فعالیت های اقتصادی را در اختیار دارند، مشاهده 
می ش��ود. دولت ها از یک س��و، منش��أ ایجاد آلودگی هستند و از 
س��وی دیگر بنا به وظایف حاکمیتی خود مسئولیت حفاظت از 
محیط زیست را هم برعهده دارند. یکی از رویکردهای مهمی که 
می ت��وان در بهبود وضعیت محیط زیس��ت به کار گرفت، کاربرد 

فناوری در کاهش انتشار آلاینده ها و کنترل منابع است.

عم��ان؛ ب��ازاری ۵ میلیون و ۷۹ هزار و ۵۱۴ نفری برای ایران. 
مجموع واردات عمان در چند س��ال گذشته نزدیک ۳۰ میلیارد 
دلار ب��ود که باعث ش��د این کش��ور در رتب��ه ۶۵ واردکنندگان 
کالاهای مختلف در جهان قرار بگیرد. بزرگ ترین شرکای تجاری 
این کشور امریکا و چین هستند و به تازگی مذاکرات برای افزایش 
مراودات ایران با عمان افزایش یافته و امضای موافقتنامه تجارت 
ترجیحی بین دو کش��ور نیز در دس��تور کار اس��ت. گرچه روابط 
تجاری دو کشور نامناسب نیست و به لحاظ حجم تجارت، عمان 
جایگاه شش��م را در میان کش��ورهای همسایه ایران دارد، اما به 
هر حال این روابط متناس��ب با روابط سیاسی پیش نرفته و آمار 
نش��ان می دهد ظرفیت برای توسعه روابط اقتصادی مورد غفلت 
واقع شده است. حال باتوجه به مذاکرات صورت گرفته باید دید، 
افزایش تجارت با عمان چه مزیت هایی برای ایران به دنبال دارد؟ 
آی��ا تنها مزیت عمان در بع��د تجاری برای ایران صادرات مجدد 
و نقل و انتقال پول اس��ت؟ نقش��ی که به واسطه محدودیت های 

تحریم، پررنگ تر شده است. 

 اعطای نشان عالی مدیر برتر سال
  به  دکتر اردشیر آرش 

مدیرعامل و عضو هیات مدیره 
هلدینگ بهساز مشارکت های ملت
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شر�ت ا�تشاف معادن و صنایع غدیر
آ�هی فراخوان پیمان�ار استخراج

تهران نیازمند تحول بزرگ و همه جانبه است



رونمایی از سند چشم انداز چاپ، 
به زودی

اتحادی��ه  رئی��س 
تهران گفت:  چاپخانه داران 
صنعت  چش��م انداز  س��ند 
چ��اپ ک��ه توس��ط وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت 
تدوین شده است، به زودی 

رونمایی می شود.
به گ��زارش صمت، احمد 
نشس��ت  در  ابوالحس��نی 

خبری سی امین نمایشگاه بین المللی چاپ، بسته بندی و صنایع 
وابس��ته اظهار کرد: تدوین این س��ند از ۲ سال گذشته آغاز شده 
و اکنون به نتیجه رس��یده اس��ت. این س��ند به رشد بخش های 
مختل��ف از جمل��ه ماش��ین آلات و صادرات ای��ن صنعت منجر 
خواهد شد. رئیس اتحادیه چاپخانه داران تهران با بیان اینکه ۸۵ 
درصد ماشین آلات صنعت چاپ و ۷۰ درصد مواد اولیه موردنیاز 
این صنعت وارداتی اس��ت، گفت: ماش��ین های تکمیلی چاپ در 

کشورمان تولید می شود. 
وی ادام��ه  داد: صنعتگ��ران در ح��وزه ص��ادرات به دلیل نبود 
مش��وق های صادراتی با مش��کلاتی روبه رو هس��تند که از سوی 
وزارت صمت پیگیری می ش��ود. بخش چاپ و بسته بندی پیش 
از این زیرنظر وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی بود، اما باتوجه به 
اینکه اکنون ۸۵ درصد بحث چاپ صنعتی است، زیر نظر وزارت 

صنعت، معدن و تجارت قرار گرفت.
وی بااشاره به برگزاری این دوره از نمایشگاه در متراژ ۴۵هزار 
متر مربع، گفت: متراژ نمایش��گاه امس��ال حدود ۳۰ درصد رشد 
یافته اس��ت و ۴۵۶ ش��رکت داخلی و ۷۴ شرکت خارجی در این 

نمایشگاه حضور پیدا می کنند.
رئی��س اتحادیه چاپخان��ه داران تهران اف��زود: در این دوره از 
نمایشگاه، ش��رکت کنندگانی از کشورهای چین، ایتالیا و آلمان 
حض��ور دارند. در این نمایش��گاه و در کن��ار عرضه جدیدترین و 
نوین ترین دستگاه های چاپ، بسته بندی، دستگاه ها و تجهیزات 
کدگ��ذاری و دس��تگاه های پلم��ب صادرات��ی، روش های نوین 
بس��ته بندی کالاها برای جذب مخاطب��ان و بازارهای صادراتی 
را نیز ارائه خواهند کرد. ضمن اینکه، ماش��ین آلات صنعت چاپ 
بس��یار س��نگین و دارای قطعات و بخش های بس��یاری است و 
نمی توان آن را در مدت کوتاهی سرهم کرد، اما با این وجود، در 

نمایشگاه امسال شاهد حضور تعداد زیادی از آنها خواهیم بود.
ای��ن مق��ام صنفی بیان کرد: در حاش��یه این نمایش��گاه یک 
همایش علمی و چندین کارگاه تخصصی در زمینه های مختلف 
صنعت چاپ و بس��ته بندی و نقش و جایگاه مهم آن در توس��عه 

صنعتی و صادراتی کشور برگزار خواهد شد.
رئی��س اتحادی��ه چاپخانه داران تهران گفت: امس��ال در محل 
نمایش��گاه، آم��وزش پیش��رفته اپرات��وری چاپ نی��ز ارائه و به 
متخصصان صنعت چاپ کش��ور که در این دوره ۴روزه ش��رکت 

کنند، گواهینامه برتر چاپ اپراتوری، تقدیم خواهد شد.

هدف دولت، تداوم آرامش و ثبات در بازار ارز است

ضرب الاجل صمت به ۲ خودروساز بزرگ کشور

افزایش ۴۳ درصدی حجم مبادلات ایران و قطر

معاون اقتصادی س��ازمان برنامه و بودجه کشور گفت: سیاست های اقتصادی 
دولت و بانک مرکزی مبتنی بر این اس��ت که آرامش و ثبات در بازارها به ویژه 
بازار ارز حاصل شود؛ بنابراین با سیاست مالی اتخاذشده در بودجه سال آینده، 
انتظار می رود حرکت پول از سایر بازارها به بازار سرمایه تسریع و تسهیل شود.

به گ��زارش س��ازمان برنامه و بودجه، س��عید 
شوال پور با تش��ریح رویکردهای سیاست های 
مالی و پولی بودجه ۱۴۰۳، اظهارکرد: یکی از 
سوالاتی که در ارتباط با لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
مطرح می شود، این است که سیاست انقباضی 
مالی در بودجه س��ال آینده، چه تاثیری روی 
بخش حقیق��ی اقتصاد و همین ط��ور بر بازار 

بورس و اوراق بهادار خواهد داشت؟ 
نکته حائز اهمیت این است که فضای بازار 
س��رمایه بیش از هر چیزی در اقتصاد به آرامش و عدم تلاطم در بازارهای دیگر 

بس��تگی دارد؛ یعنی چنانچه بازارهای دیگر که در اقتصاد اصطلاحا به بازارهای 
موازی معروف هس��تند، به دلیل تغییرات نرخ و افزایش تورم و افزایش نرخ ارز 
دچار بی ثباتی و تلاطم ش��وند، به طورطبیعی ش��اهد خروج پول از بازار سرمایه 
به س��مت بازارهای دیگر خواهیم بود. وی افزود: سیاست های اقتصادی دولت و 
بان��ک مرکزی بر این اس��ت که یک آرامش و ثبات در بازار ارز حاصل ش��ود و 
نرخ تورم ماهانه نیز روی کانال مش��خص تثبیت شده است؛ از این رو با استمرار 
سیاست مالی و پولی در بودجه سال آینده، این آرامش و ثبات در اقتصاد حفظ 
می ش��ود و سرمایه هایی که در بازارهای دیگر وجود دارد، به سمت بازار سرمایه 

و بخش های مولد حرکت می کند.
کنترل ترازنامه بانک ها با هدف مهار تورم �

معاون اقتصادی س��ازمان برنامه و بودجه بااش��اره به نق��ش بانک مرکزی در 
سیاس��ت گذاری پولی، گفت: بانک مرکزی در ماه ه��ای اخیر با کنترل ترازنامه 
بانک ه��ا تلاش کرده اس��ت که ت��وازن حرکت پول بین ۲ بازار پول و س��رمایه 
را حف��ظ کند. این سیاس��ت، موج��ب کنترل نقدینگی ش��د و در نتیجه، ثابت 

نگه داش��تن ت��ورم در یک کانال مش��خص، منجر به کاه��ش هزینه های جاری 
می ش��ود. ش��وال پور تاکید کرد: پیش بینی کارشناس��ان بازار س��رمایه نش��ان 
می ده��د که با ثبات بازار ارز، نرخ تورم نیز در کانال های فعلی حفظ می ش��ود؛ 
بنابراین در ماه های آینده ش��اهد رش��د بازار سرمایه خواهیم بود و نقش مکمل 
سیاس��ت گذار پولی که بانک مرکزی است، در انضباط بخشی به بازار پول و نرخ 
سود بانک هاست که این امر کمک بیشتری به رشد شاخص بورس و رونق بازار 

سرمایه خواهد کرد. 
وی بااش��اره به دغدغه منتقدان مبنی بر افزایش سهم مالیات نسبت به سال 
۱۴۰۲، خاطرنش��ان کرد: واقعیت این است که نرخ های مالیاتی تغییری نداشته 
و این افزایش مالیات ناش��ی از شناسایی مودیان جدید و جلوگیری از فرارهای 
مالیاتی اس��ت که باعث هزینه س��ازی مالیاتی و افزایش قیمت ها می ش��ود و در 
نتیجه برآورد ما نش��ان می دهد که بودجه ۱۴۰۳ برای فعالیت و سود شرکت ها 
اثر منفی نخواهد داش��ت و افزایش سودآوری شرکت ها یک خبر خوب و مثبت 

برای بازار سرمایه و همچنین فضای کسب وکار است.

مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندس��ی وزارت صمت گفت: تاکنون از ۲۲ شرکت، 
۱۴ ش��رکت خودرویی به س��امانه جامع خدمات پس از فروش متصل شدند، اما هنوز 

۲ شرکت بزرگ خودروساز کشور به این سامانه متصل نشدند.
 به گ��زارش مهر، حمی��د محله ای، مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندس��ی وزارت 
صمت گفت: تاکنون از ۲۲ ش��رکت، ۱۴ ش��رکت خودرویی به سامانه جامع خدمات 
پ��س از ف��روش متصل ش��دند و بقیه ش��رکت ها طبق قانون بودج��ه ۱۴۰۲ تا پایان 
آذر فرص��ت دارن��د تا به اس��تعلام های مرب��وط به خدمات پس از فروش در س��امانه 
جامع خدمات، پاس��خ دهند. وی گفت: زیرس��اخت های لازم برای اتصال شرکت های 

خودروی��ی ش��امل تولیدکنن��ده، واردکننده و مونتاژکننده را برای اتصال به س��امانه 
جام��ع خدمات پس از فروش فراهم کردیم. مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندس��ی 
وزارت صمت افزود: تاکنون از ۲۲ ش��رکت، ۱۴ ش��رکت خودرویی به س��امانه جامع 
خدمات پس از فروش متصل ش��دند، اما هنوز ۲ ش��رکت بزرگ خودروس��از کشور به 
این س��امانه متصل نشدند. محله ای در ادامه گفت: طبق آیین نامه اجرایی تبصره ۱۰ 
قانون بودجه ۱۴۰۲ شرکت های خودرویی تا پایان آذر فرصت دارند تا به استعلام های 
مرب��وط ب��ه خدمات پس از فروش که در س��امانه جامع خدمات پس از فروش مطرح 
می شود، پاسخ دهند. به گفته محله ای، یکی از مهم ترین مزیت های اتصال شرکت های 

خودرویی به سامانه جامع خدمات پس از فروش، 
شفافیت ارائه خدمات آنها و ایجاد امکان شکایت 
از عملکرد این ش��رکت ها توس��ط مردم اس��ت. 
لازم به ذکر اس��ت براساس ماده ۴ قانون حقوق 
مصرف کنن��دگان، همه ش��رکت های خودرویی 
ش��امل تولیدکننده، واردکنن��ده و مونتاژکننده 

موظف هس��تند تا خدمات پس از فروش ارائه دهند و براس��اس س��ازکارهای وزارت 
صمت این خدمات در بستر سامانه جامع خدمات پس از فروش اتفاق خواهد افتاد.

نهمین کمیس��یون همکاری های مش��ترک اقتصادی ایران و قطر صبح شنبه، به 
ریاس��ت علی اکبر محرابیان وزیر نیرو و رئیس کمیس��یون مش��ترک همکاری های 

اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و قطر در تهران کار خود را آغاز کرد. 
هیات قطری نیز به ریاس��ت شیخ محمد بن حمد بن قاسم عبدالله آل ثانی، وزیر 
صنعت و تجارت قطر در این نشست حضور یافت.مدیرکل بین الملل وزارت صنعت 
و تجارت قطر در آیین افتتاح نهمین کمیس��یون همکاری های مش��ترک اقتصادی 
ایران و قطر گفت: مبادلات تجاری ایران و قطر در سال های اخیر ۴۳ درصد افزایش 

یافته است.
به گ��زارش وزارت نی��رو، صالح المانع، ضمن بیان این مطل��ب ادامه  داد: تحولات 
اقتص��ادی و ژئوپلتی��ک موج��ود در منطق��ه و جهان، م��ا را بر آن م��ی دارد که با 
همکاری های روزافزون هرچه بیش��تر بتوانیم به س��مت توس��عه روابط و مناسبات 

بازرگانی و سرمایه گذاری گام برداریم
.این مقام قطری خاطرنشان  کرد: انتظار می رود باتوجه به مبانی مستحکم روابط 
بین ۲ کش��ور، بتوانیم هرچه بیشتر دست در دس��ت یکدیگر بگذاریم و به اهداف 
بس��یار مهم، قابل توجه و س��ازنده برس��یم. المانع گفت: با نگاه به حجم مبادلات و 
دادوستدهای تجاری بین دوطرف به این نتیجه می رسیم که رشد مبادلات بین ۲ 
کش��ور در س��ال های اخیر ۴۳ درصد افزایش یافته و این مهم، بیانگر رشد بیش از 

پیش مبادلات بین ۲ کشور است.

وی اضافه کرد: البته این رقم بیانگر رویاهای ۲ کش��ور برای دس��تیابی به اهداف 
نیست و به طورقطع علاقه مندی مشترک فی مابین و نیز چالش های پیش رو ما را بر 
آن می دارد که بتوانیم به سطوح بیشتر دادوستدهای بازرگانی برسیم و باید بتوانیم 

این روند را هرچه بیشتر توسعه دهیم.
حضور فعال ۸۴۵ شرکت ایرانی در قطر �

دبیر کمیس��یون مش��ترک همکاری های اقتصادی ایران و قطر به نقش محوری 
بخش خصوصی در این زمینه اش��اره کرد و گفت: اکنون ۸۴۵ ش��رکت ایرانی در 
قطر حضور فعال دارند که این مهم بیانگر این است که در فاصله سال های ۲۰۱۷ 
تا ۲۰۲۲ میزان حضور و فعالیت ش��رکت های ایرانی در قطر به ش��کل چشمگیری 

افزایش  یافته است، همچنین ۱۲ شرکت زیر نظر مرکز مالی قطر فعالیت دارند.
وی ب��ا بیان اینکه تفاهمنامه های بی��ن دوطرف با تقویت و تحکیم روابط تجاری 
و س��رمایه گذاری مش��ترک بین ایران و قطر همراه شده است، افزود: در این زمینه 
می ت��وان به موافقت نامه تش��ویق و حمایت از س��رمایه گذاری های مش��ترک و نیز 

یادداشت تفاهم مربوط به تسهیل حمل ونقل و روند جابه جایی کالا اشاره کرد. 
وی ب��ا بی��ان اینکه، قطر به زنجیره واردات و نیز اس��تفاده از فرصت های برابر در 
راس��تای توس��عه پایدار و متقابل اهمیت بسزایی می دهد، خاطرنشان  کرد: این امر 
می تواند به پش��توانه خوبی در زمینه تقویت روابط با کشورهای همسایه، دوست و 

برادر به ویژه جمهوری اسلامی ایران منجر شود.

وی با بیان اینکه پیش بینی می ش��ود تولید ناخالص ملی قطر در سال ۲۰۲۳ به 
۳.۳ درصد برس��د، ادامه  داد: این امر براس��اس برآوردهای صندوق بین المللی پول 
بوده اس��ت؛ این میزان یکی از میانگین های بس��یار بالای رش��د اقتصادی منطقه 

خاورمیانه و شمال افریقا به  شمار می رود.
این مقام مس��ئول قطری گفت: دستور کار نهمین اجلاس همکاری های مشترک 
ای��ران و قط��ر موضوعات زیادی را دربرگرفته اس��ت که از جمل��ه آنها می توان به 
همکاری در زمینه های تجارت، صنعت، اتاق های بازرگانی، فرهنگ، امور ورزش��ی، 

حمل ونقل دریایی و زمینی و مسائل موردتوجه ۲ کشور اشاره کرد.

ره
چه
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طی س��ال های اخیر حذف اسقاط خودرو ها نگرانی هایی از قبیل 
تهدید محیط زیس��ت، آلودگی هوا و مصرف بیش از اندازه سوخت 
را به وجود آورده اس��ت. در همین س��ال ها با کاهش ارائه گواهی 

اس��قاط، ممنوعیت واردات خودرو و معافیت خودروسازان داخلی 
از اس��قاط خودرو های فرسوده، رفته رفته مراکز اسقاط نیز تعطیل 
ش��دند و این طرح پس از گذشت س��ال های طولانی نتوانست به 

خوبی اثرگذار باش��د. اما طی ماه های گذش��ته و با مطرح ش��دن 
واردات خودروهای کارکرده و صفر به کش��ور، طرح اسقاط خودرو 

دوباره مطرح شد.

احیای طرح اسقاط خودرو 
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تجارت صنعت
صنعت

معاون وزیر صنعت، تجارت و توس��عه سرمایه گذاری 
عمان و معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل سازمان 
گس��ترش و نوس��ازی صنایع ایران، راهکار های توسعه 
روابط صنعتی و س��رمایه گذاری مش��ترک را بررس��ی 

کردند.
به گ��زارش ایدرونی��وز، در این دی��دار بابک احمدی 
رئیس ایدرو با اشاره به زمینه های مشترک فی مابین دو 
کش��ور و توانمندی صنایع ایرانی، بر حضور شرکت ها و 
پیمانکاران ایرانی در پروژه های کشور عمان و همچنین 

سرمایه گذاری مشترک تاکید کرد.
احم��دی در این دیدار از آمادگی ایدرو برای همکاری 
و مش��ارکت در پروژه های س��وخت های زیستی، تغییر 
اقلی��م و صنایع دریایی خبر داد و خاطر نش��ان کرد: ما 
آماده همکاری و مش��ارکت با سرمایه گذاران عمانی در 

پروژه های مشترک هستیم.
صالح بن س��عید مس��ن ک��ه در چارچ��وب برگزاری 
بیستمین اجلاس مش��ترک اقتصادی ایران و عمان در 
تهران به س��ر می برد، هم در این دی��دار با ابراز تمایل 
به گس��ترش همکاری ه��ای صنعتی و س��رمایه گذاری 
می��ان دو کش��ور، از آمادگ��ی عم��ان ب��رای حض��ور 
 ش��رکت ها و س��رمایه گذاران ایرانی در این کشور خبر

 داد.
وی همچنی��ن از رئی��س هی��ات عامل ای��درو برای 
دیدار با مقامات عمان و آش��نایی بیشتر با ظرفیت های 
 هم��کاری دو جانب��ه برای س��فر به این کش��ور دعوت 

کرد.
س��ید محمد موس��وی، معاون صنایع ماشین آلات و 
تجهیزات وزارت صمت هم در این جلس��ه با اش��اره به 
مذاکرات پیش��ین صورت گرفته میان طرف های ایرانی 
و عمانی گفت: ایدرو به عنوان سازمان توسعه ای و نهاد 
واسط می تواند شرکت های ایرانی را با طرف های عمانی 

وارد همکاری مشترک کند.

بر
خ

سال هاست که مسئله آلودگی هوا به یکی از اساسی ترین معضلات زیست محیطی در کشور 
تبدیل شده است و با وجود تصویب قوانین و مقررات بسیار برای مبارزه با این پدیده در دهه های 
گذشته، این معضل با تعداد زیاد ناوگان فرسوده و کم توجهی به توسعه حمل ونقل عمومی سال 
به س�ال تش�دید می ش�ود. البته اقدامات موثری نیز در ماه های اخیر اجرایی شده و تفاهمنامه 
همکاری س�تاد نوس�ازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرس�وده و انجمن صنفی مراکز اسقاط را 
می توان تازه ترین اقدام موثر در این راستا دانست. برهمین اساس ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط 

خودروهای فرسوده برای خروج سالانه 500 هزار خودرو فرسوده اعلام آمادگی کرده است.

گام به گام 
تا تحقق رویای هوای پاک

رئیس ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده از برنامه ریزی 
این س��تاد برای اجرای برنامه هفتم و اس��قاط سالانه ۵۰۰هزار خودرو 
فرسوده خبر داد. به گزارش ایدرونیوز، مهران سالاریه در مراسم امضای 
تفاهمنامه همکاری ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده 
و انجمن صنفی مراکز اسقاط گفت: هدف اصلی این ستاد برنامه ریزی 
و نوس��ازی ناوگان فرس��وده کش��ور و از رده خارج کردن خودروهای 
فرس��وده اس��ت. سالاریه با اشاره به برنامه هفتم توسعه گفت: بر اساس 
مصوبه مجلس س��الانه بای��د ۵۰۰ هزار خودرو فرس��وده از رده خارج 
ش��ود که این رقم با روند فعلی اسقاط خودروهای فرسوده قابل تحقق 
نیس��ت. رئیس ستاد نوسازی ناوگان و اس��قاط خودروهای فرسوده با 
بیان اینکه تفاهمنامه یاد ش��ده، یکی از گام های لازم در جهت ش��تاب 
گرفتن اس��قاط خودروهای فرسوده اس��ت گفت: قطعا انجمن اسقاط 
خودروهای فرسوده می تواند نقش مهمی در این زمینه داشته باشد که 
بر این اس��اس نیاز اس��ت ضمن اصلاح فرآیندها مشکلات این حوزه به 

صورت تخصصی بررسی و اصلاح شود.
وی خاطرنشان کرد: انجام بازدیدهای ادواری از مراکز اسقاط، برخورد 
با تخلفات در این حوزه، ارائه پیشنهاد برای ارتقای استانداردها، ارتقای 
فناوری های حوزه اس��قاط و اطلاع رسانی و فرهنگسازی در این زمینه 

مهم ترین وظایف انجمن صنفی مراکز اسقاط است.
نظارت بر عملکرد مراکز اسقاط �

رئیس انجمن صنفی مراکز اس��قاط و بازیافت خودروهای فرس��وده 
نیز با اش��اره به تفاهمنامه امضا ش��ده ضمن تقدیر از فعالیت های ستاد 
نوس��ازی ناوگان و اس��قاط خودروهای فرسوده گفت: انجمن به عنوان 
بازوی نظارتی س��تاد نوس��ازی از این پس وارد عرصه خواهد ش��د و بر 

عملکرد تمامی مراکز اسقاط نظارت خواهد کرد.
محمود مش��هدی شریف یکی از مشکلات این حوزه را روند طولانی 

صدور گواهی اس��قاط عنوان کرد و گفت: امیدواریم با پیش��نهادهای 
ارائه شده این روند تسهیل شود.

وی ابراز امیدواری کرد که با برنامه ریزی های انجام شده اهداف برنامه 
هفتم در حوزه اسقاط خودروهای فرسوده محقق شود.

آیین  نامه سن فرسودگی خودروها �
براس��اس م��اده ۸ قانون هوای پ��اک که در ۲۵ تی��ر ۱۳۹۶ مصوب 
ش��د تمامی اش��خاص حقیقی و حقوقی مالک وس��ایل نقلیه موظف 
هس��تند وس��یله نقلیه را پس از رسیدن به سن فرسودگی از رده خارج 
کنند که این س��ن برای خودروهای س��واری، سنگین و نیمه سنگین و 
موتورس��یکلت متفاوت است. بر اساس این طرح، مراکزی به نام مراکز 
اس��قاط خودرو های فرس��وده به وجود آمدند تا خودروهای فرسوده را 

از رده خارج کنند.
خ��رداد ماه س��ال ۱۴۰۰ هیات وزیران وق��ت، آیین نامه ای را درباره 
تعیین س��ن فرس��ودگی خودروها به تصویب رس��اند. بر اس��اس این 
آیین نام��ه، با توجه ب��ه کاهش ایمنی و آلایندگی انواع وس��ایل نقلیه 
در اثر مرور زمان، س��ن مرز فرس��ودگی به جای سن فرسودگی تعیین 
ش��د. بنابراین خودروهای مشمول باید س��الانه دفعات بیشتری برای 
دریافت معاینه فنی اقدام کنند. بر این اساس سن مرز فرسودگی برای 
خودروهای س��واری ۱۵ سال تعیین شد. این خودروها پس از رسیدن 
به سن مرز فرسودگی باید هر ۶ ماه اقدام به دریافت معاینه فنی کنند. 
وانت پایه گازس��وز و بنزینی، دوگانه س��وز و دیزلی نیز به ترتیب با سن 
۱۴ و ۱۳ سال به سن مرز فرسودگی می رسند که پس از آن باید هر ۴ 
ماه یکبار نسبت به دریافت معاینه فنی اقدام کنند. همچنین بر اساس 
اصلاحیه قانون ساماندهی صنعت خودرو ابلاغیه مهر امسال، رانندگان 
کامیون، کامیونت و کش��نده تریلر دارای کارت هوش��مند خودمالک 
و ش��رکت های حمل ونقل خودمالک )شرکت های حمل ونقل عمومی( 

صرفا برای یکبار و یک دستگاه برای مدت ۱۰ سال می توانند در صورت 
ع��دم وجود گواهی اس��قاط به اندازه کاف��ی، پنج درصد ارزش گمرکی 
خودروهای وارداتی مذکور را به صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه 

صنایع پیشرفته جهت دریافت مجوزشماره گذاری پرداخت کنند.
اهمیت اسقاط خودروهای فرسوده �

اجرای طرح فرس��ودگی خودرو ها یا همان طرح اس��قاط خودرو مهم 
است چراکه بسیاری از کلانشهر های ایران با آلودگی هوا رو به رو هستند 
و تردد خودروهای فرس��وده و موتور س��یکلت ها به این آلودگی ها دامن 
می زند و سبب افزایش آلایندگی ها می شود. خودرو های فرسوده بیش 
از ۲۰ برابر خودرو های معمولی تولید آلایندگی دارند و تنها با جریمه 

نمی توان تردد آنها را محدود کرد.
از طرفی تعلق نگرفتن سهمیه بنزین و کارت سوخت به خودرو های 
فرس��وده س��بب از رده خارج ش��دن خودرو های فرس��وده نمی شود. 
خودرو های فرسوده همچنان مجاز به استفاده از بنزین آزاد و تردد در 
ش��هر هس��تند و افزایش نرخ بنزین هم نمی تواند دلیلی بر از رده  خارج 

کردن خودرو های فرسوده باشد. 

گروه صنعت 
editor@smtnews.ir

سخن پایانی
طرح نوس��ازی ن��اوگان حمل ونق��ل عمومی و اجرای��ی کردن آن 
می تواند بسیاری از مشکلات و آلودگی های زیست محیطی ایجادشده 
توسط این ناوگان فرسوده را مرتفع کند و موجب بهبود اوضاع زیستی 
ش��ود. امید آن می رود تا تمامی دس��تگاه های ذی ربط با همکاری و 
تلاش روزافزون خود، سبب رسیدن هر چه سریع تر به این مهم برای 
نوس��ازی هر چه سریع تر ناوگان فرسوده حمل ونقل کشوری شوند و 

این معضل بزرگ جامعه را هر چه سریعتر برطرف کنند.

توسعه روابط صنعتی و 
سرمایه گذاری مشترک



محم��ود مشهدی ش��ریف، رئی��س انجمن صنفی مراکز اس��قاط و 
بازیافت خودروهای فرس��وده در پاسخ به این پرسش که تفاهمنامه 
ستاد نوسازی و انجمن اسقاط در رسیدن به هدف ۵۰۰ هزار اسقاط 
سالانه، چقدر تاثیرگذار بوده و این هدف گذاری شدنی است یا خیر، 
به  اظهار کرد: اس��قاط ۵۰۰ هزار خودرو در س��ال شدنی بوده 
و تفاهم نام��ه نیز در همین راس��تا امضا ش��ده اس��ت. البته چون در 
ماه های پایانی س��ال هستیم، این برنامه برای امسال اجرایی نخواهد 
شد و مقرر ش��ده از سال ۱۴۰۳ یعنی سال آغاز برنامه هفتم به طور 
جدی در دس��تور کار قرار گیرد. مشکل عمده ای که در این بخش با 
آن مواجه هس��تیم، عدم تصویب آیین نامه اجرایی اسقاط خودروهای 
فرسوده است. این آیین نامه ۱۰ بهمن سال گذشته به دولت تحویل 
داده ش��د و دولت سه ماه یعنی تا ۱۰ اردیبهشت سال جاری فرصت 
داش��ت آن را به تصویب برس��اند. با این حال که حدود ۸ ماه از آن 
گذش��ته، اما هنوز تصویب نش��ده اس��ت. تا زمانی که این آیین نامه 
تصویب نش��ود، تحقق هدف سالانه ۵۰۰ هزار گواهی اسقاط محقق 
نخواهد ش��د. استارت جدی اس��قاط خودروهای فرسوده با تصویب 

آیین نامه زده خواهد شد.
تعلل�دولت�پذیرفتنی�نیست��

مشهدی ش��ریف در پاسخ به این پرس��ش که علت تعلل دولت در 
تصوبب آیین نامه چیس��ت، گفت: علت تعلل دولت مشخص نیست، 
اما شاید یکی از دلایل آن پرداختن به موضوعات اولویت دارتر باشد. 
با این حال به دلیل اهمیتی که اس��قاط خودروهای فرس��وده به ویژه 
در بحث آلودگی هوا دارد و ما با مرگ خاموش ناش��ی از آلودگی هوا 
به ویژه در کلانشهرها مواجه هستیم این تعلل پذیرفتنی و توجیه پذیر 
نیس��ت و انتظار می رود دولت هرچه س��ریع تر نسبت به تصویب این 

آیین نامه اقدام و آن را برای اجرا به مراکز مربوطه ابلاغ کند.
مش��هدی شریف افزود: در حالی اس��ت که سازمان محیط زیست 
۶۰ درص��د آلودگی هوای کلانش��هرها را ناش��ی از تردد خودروهای 
فرس��وده اعلام کرده و ش��اهد آلودگی وحشتناکی هستیم که نوعی 
مرگ خاموش اس��ت، اسقاط خودروهای فرسوده نیازمند عزم جدی 

بوده و اولین گام آن، تصویب آیین نامه است.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا سالانه امکان اسقاط ۵۰۰ هزار 
خودرو فرس��وده وجود دارد یا خی��ر، اظهار کرد: در این زمینه هدف 
این نیس��ت که ۵۰۰ هزار خودرو فرسوده اس��قاط و در مقابل ۵۰۰ 
هزار خودرو نو واگذار ش��ود. چنین رویکردی، نه مطلوب اس��ت و نه 

امکان پذی��ر. آنچ��ه در حال حاضر به طور جدی م��د نظر قرار گرفته 
این است که بخش��ی از صاحبان خودروهای فرسوده بتوانند خودرو 
ن��و دریافت کنند و بخش��ی خودرویی بهتر از خودرو فرس��وده خود 
در اختی��ار بگیرند و مجموع��ه آنها به عدد ۵۰۰ هزار برس��د. البته 
اگر دولت می توانست و شرایط اقتصادی اجازه می داد تمام صاحبان 
خودروهای فرسوده، خودرو نو دریافت کنند، این بهترین حالت بود، 
اما با توجه به شرایط اقتصادی کنونی چنین امری امکان پذیر نیست. 
البت��ه رویکرد منطقی هم نیس��ت، چون هزینه زی��ادی را به دولت 

تحمیل می کند که در حال حاضر توان تامین آن را ندارد.
رئیس انجمن صنفی مراکز اس��قاط و بازیافت خودروهای فرسوده 
ادامه داد: برای تسهیل در روند اسقاط خودروهای فرسوده، صندوق 
توس��عه صنای��ع در نظر گرفته ش��د که براس��اس آن، اف��راد برای 
شماره گذاری خودروهای سواری خود به جای گواهی اسقاط، یک و 
نی��م درصد از قیمت خودرو خود را به این صندوق واریز کنند. البته 
این مبلغ برای کامیون های سه سال کارکرده وارداتی، ۵ درصد بود. 
اگر این راهکار درس��ت اجرا می ش��د باید اکنون در صندوق توسعه 
صنایع، حدود ۱۰ ه��زار میلیارد تومان بود در حالی که تنها ۴ هزار 
میلیارد تومان اس��ت که با آن نمی توان به تمام خودروهای فرسوده 
تسهیلات داد. این میزان اعتبار صندوق تاحدی در نوسازی و اسقاط 
موتورس��یکلت ها و ناوگان حمل ونقل عموم��ی می تواند کمک کننده 
باش��د. البته در اینجا برای پرداخت تس��هیلات باز هم پای آیین نامه 
به میان می آید و تا تصویب نش��ود نمی ت��وان همین کار حداقلی را 

نیز انجام داد.
امکان�نوسازی�صددرصدی�نیست��

مشهدی ش��ریف تاکی��د کرد: در حال حاضر مانع اصلی در مس��یر 
اس��قاط خودروهای فرس��وده، عدم تصویب آیین نامه اجرایی از سوی 
دول��ت اس��ت. دومین موضوع این اس��ت ک��ه بخش��ی از صاحبان 
خودروهای فرس��وده قرار اس��ت خودروهای خود را تا حدودی بهتر 
کنن��د که این ظرفیت در کش��ور وجود دارد. نوس��ازی صددرصدی 

امکان پذیر نیست، اما امکان بهسازی وجود دارد.
رئیس انجمن صنفی مراکز اس��قاط و بازیافت خودروهای فرسوده 
درباره روند اسقاط خودروها در سال جاری نیز اظهار کرد: عدم تصویب 
آیین نامه، تاثیر بس��یاری بر روند اسقاط خودروهای فرسوده در سال 
جاری داش��ت. در آیین نامه جدید، جدول معادل س��ازی ارائه ش��ده 
اس��ت. این جدول برای اولین بار در س��ال ۹۳ تنظیم شد و در سال 

۹۶ مورد بازنگ��ری قرار گرفت، اما 
از س��ال ۹۶ تاکنون یعنی حدود ۶ 
سال است با وجود اینکه در کشور 
ش��اخص های اقتص��ادی تغییرات 
زیادی داشته، اما این جدول مورد 
بازنگری ق��رار نگرفته ب��ود که در 

آیین نامه جدید جدول هم به روز شده است. بر این اساس به عنوان 
نمونه، خودروهای س��واری بالای ۳۰ س��ال یک گواهی اسقاط، بین 
۲۵ تا ۳۰ سال یک تا ۲ گواهی اسقاط و بین ۲۰ تا ۲۵ سال ۲ تا ۳ 
گواهی اسقاط دریافت می کنند. چون آیین نامه معطل مانده صاحبان 
خودروهای فرس��وده و مراکز اس��قاط با توجه به این موضوع ترجیح 
می دهن��د خودروهای کمتر از ۳۰ س��ال خود را فعلا برای اس��قاط 
ثبت نام نکنند، ش��اید مشمول گواهی اسقاط بیشتری شوند. این نیز 
یکی از دلایلی است که باعث کندی روند اسقاط خودروهای فرسوده 
ش��ده و به ویژه در یکی دو ماه اخیر این موضوع پررنگ بوده اس��ت. 
حتی در مواردی، موارد ثبت نامی از طرف مراکز اس��قاط کنسل شده 
که ش��اید براس��اس آیین نامه جدید مشمول گواهی اسقاط بیشتری 

شوند.
 وی ادامه داد: آنچه در ش��ش ماهه نخست امسال شاهد آن بودیم 
رشد سه برابری اس��قاط خودروهای فرسوده نسبت به سال گذشته 
ب��ود. س��ال ۱۴۰۱ حدود ۱۰ هزار خودرو اس��قاط ش��د و در ۶ ماه 
نخس��ت س��ال جاری ۳۰ هزار خودرو اسقاط شده اس��ت. البته این 
عدد در مقایسه با سال ۹۳ عدد قابل قبولی نیست، اما نسبت به سال 
گذش��ته رشد قابل توجهی داشته است. اس��قاط خودروهای فرسوده 
توس��ط حلقه های گوناگونی از یک زنجیره انجام می شود و باید تمام 
حلقه های کارش��ان را انجام دهند تا اس��قاط به نتیجه برسد و شکل 

مستمر و درستی به خود بگیرد.
 مش��هدی ش��ریف در پایان تاکید کرد: در حال حاضر برنامه های 
س��تاد نوس��ازی ناوگان و اس��قاط خودروهای فرس��وده در ایدرو را 
گروهی کاربلد و علاوه بر این علاقه مند دنبال می کنند که نویدبخش 
روزهای خوبی برای این بخش است. ستاد از برون سپاری در مسائل 
غیرحاکمیت��ی ابایی ندارد و انجمن نیز در این راس��تا همکاری لازم 
را خواهد داش��ت. در نهایت اینکه من این تفاهمنامه را به فال نیک 
می گیرم و امی��دوارم دولت نیز با تصویب آیین نامه اجرایی اس��قاط 

خودروهای فرسوده کمک چشمگیری به کاهش آلودگی هوا کند.

صادق بش��یری، کارش��ناس صنعت خ��ودرو نیز درب��اره الزامات 
اس��قاط خودروه��ا و بحث آلودگی ه��وا در گفت وگو با  اظهار 
کرد: درب��اره آلودگی هوا، گرچه خودروها و موتورس��یکلت ها متهم 
اصلی هستند، اما از آلودگی ها به واسطه استفاده از سوخت مازوت در 
نیروگاه های کشور نباید غافل ش��د. در همین زمینه به نظر می رسد 
اطلاعات شفافی ارائه نمی ش��ود و سازمان حفاظت محیط زیست به 
دلایل موجه و غیرموجه به طور قاطع عمل نمی کند. بش��یری افزود: 
درباره سیاست های اس��قاط خودروهای فرسوده و جایگزینی آنها با 
خودروهای روز، ش��اهدیم که گ��ردش کار در این صنعت به گونه ای 
شده که هزینه از رده خارج کردن خودرو در سال های اخیر افزایش 
یافته، به همین دلیل تمایل به جایگزینی خودروها ازسوی صاحبان 
خودروها و حتی خودروسازان کاهش پیدا کرده و چه بسا کلا از بین 

رفته است.
ای��ن کارش��ناس صنعت خ��ودرو در ادام��ه اظهار ک��رد: افزایش 
غیرمنطق��ی نرخ خودرو نیز تقاضای پایدار ب��رای جایگزینی خودرو 
را تحت الش��عاع قرار داده و از س��ویی محدودیت در عرضه ادامه دار 
خودرو، عرضه پای��دار خودرو را از بین برده و جایگزینی خودروهای 

فرسوده با مانع جدی روبه رو شده است.
 بش��یری خاطرنش��ان کرد: تمایل به داش��تن خودرو جدید و دل 
کندن از خودروهای با کارکرد و طول عمر بالا، ش��رایط و مقتضیات 
خودش را می طلبد و واقعیت این اس��ت که هر سیاس��ت و تکنیکی 
ریشه در نیاز دارد؛ از این رو می توان گفت داشتن هوای پاک هنوز در 
اولویت نیازهای سیاست گذاران صنعت خودرو یا سایر سیاست گذاران 
کش��ور قرار نگرفته و اولویت های دیگری، اولویت اسقاط خودروهای 

فرسوده را تحت الشعاع قرار داده است.
ناهماهنگی�ریشه�دار��

ای��ن منتقد صنعت خ��ودرو همچنین گفت: تمایل به اس��تفاده از 
خودروه��ای فرس��وده از روی ناچ��اری، بنا به این دلای��ل می تواند 

قابل توجه باشد؛ اینکه سازکار اسقاط خودروهای فرسوده در پارادایم 
گذش��ته قدم می زند و به دنبال مقصرانگاری دیگران اس��ت؛ رویکرد 
سیاس��ت های حمایتی از خودروس��ازان و معافیت آنها از جایگزینی 
خودرو، همه بافته های گذش��ته را برای اس��قاط خودرو از بین برده 
اس��ت؛ افزایش جهش نرخ خودروهای تک��راری، جذابیت های مالی 
جایگزینی خودرو را متوقف کرده و در نهایت اینکه، ناهماهنگی های 
بی��ن نهادی و نب��ود مدیریت یکپارچه و دلس��وز در کنار ضعف های 
نظارت��ی، مولفه ها و متغیره��ای جایگزینی خودروهای فرس��وده را 

به هم ریخته است.
بش��یری در پاس��خ به این پرس��ش که موفقیت ط��رح جایگزینی 
خودروهای معیوب و فرس��وده نیازمند ایجاد جذابیت های گوناگون 
مالی و انگیزش��ی اس��ت، در این زمینه کدام تدابیر مالی و انگیزشی 
دیده ش��ده، اف��زود: مطالعه رفت��ار مصرف کنن��دگان در جایگزینی 
خودروها نش��ان می دهد تمایل به اس��تفاده از رفاه بیش��تر، امکانات 
و ایمنی بهتر و بیش��تر از گذش��ته، هزینه های کمتر، رنج و زحمت 
کمتر از گذشته و بهره مندی از تسهیلات، استفاده از فرصت و صرفه 
اقتصادی و احساس��ی و... می تواند در این زمینه راهگش��ا باش��د که 
هیچ کدام از تدابیر اینچنینی در طرح اس��قاط خودرو فرسوده نمود 
ندارن��د. مردم ترجیح می دهند خودرو فرس��وده خود را تعمیر کنند 
و ب��ا آن کن��ار بیایند؛ یعن��ی چرخه معیوبی ایجاد ش��ده که به نفع 

مکانیک ها و تعمی��رکاران خودرو، 
قطعه فروشان و چه بسا فروشندگان 
قطعات قاچاق کم کیفیت یا قطعات 
بدون شناسنامه متفرقه می چرخد.

جزی�ره�ای��� عملکرده�ای�
ویرانگر

این کارشناس صنعت خودرو درباره ریشه این مشکلات اظهار کرد: 
به طور کلی می توان اذعان کرد اکوسیس��تم قابل قبولی در این زمینه 
وج��ود ندارد و متغیرهای موفقیت این رویکرد در کنار هم نیس��تند 
که همه این بن بس��ت ها ریش��ه در انحراف در سیاست های صنعتی 
خودروس��ازی و زیس��ت محیطی کش��ور دارد. واقعیت این است که 
امروزه مدیریت برپایه س��ازمان های مرتبط در قالب ش��بکه می تواند 
ب��ه موفقیت برس��د و عملکردهای جزیره ای و اس��تفاده از مدل های 
تاریخ مصرف گذش��ته راه را برای بهبود هموار نخواهد کرد. بش��یری 
در پایان گفت: موفقیت هر طرحی نیازمند مش��ارکت، س��ازگاری و 
خلاقیت اس��ت و ضرورت دارد در این زمینه س��تاد مدیریت بحران 
تش��کیل شود و نقشه راه را ترس��یم کند. امروزه نه تنها سیاست های 
بهبود متوقف ش��ده و حتی در جا نمی زند، چه بسا مشکلات انباشته 
هم شده اس��ت؛ از این رو لازم است سازمانی برازنده شرایط موجود، 

تشکیل شود و مورد حمایت قرار گیرد.

مانعی�بزرگ�به�نام�عدم�تصویب�آیین�نامه�اسقاط�خودروهای�فرسوده
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اینباردولتتعللمیکند
��از�امکان�اسقاط�سالانه��500هزار�خودرو��فرسوده بررسی�

در برنامه هفتم توسعه مقررشده سالانه ۵۰۰ هزار 
خودرو فرس�وده اسقاط ش�ود. در همین راستا هم 
به تازگی تفاهمنامه همکاری بین س�تاد نوس�ازی 
ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده و انجمن صنفی 
مراکز اس�قاط امضا شده که نشان از رویکرد جدی 
متولیان امر برای تسهیل در روند اسقاط خودروهای 
فرسوده دارد. اسقاط خودروهای فرسوده که چند 
سالی است در کش وقوس داستان های گوناگون به 
محاق رفته، چند ماهی است با واگذاری اجرای آن 
به سازمان نوسازی و اس�قاط خودروهای فرسوده 
که زیر نظر ایدرو فعالیت می کند، روند س�ریع تری 
به خود گرفته و به نظر می رس�د می توان از دل این 
تلاش ها به موفقیت هایی هم دست یافت. در حالی 
ک�ه بخش زیادی از آلودگی کلانش�هرهای کش�ور 
به تردد خودروهای فرس�وده مربوط اس�ت و پای 
قانون هوای پاک هم به میان می آید، انتظار می رود 
اجرای این طرح در اولویت دولت قرار گیرد.  
در این گزارش درباره کم و کیف اسقاط خودروهای 
فرس�وده و موان�ع آن با کارشناس�ان این حوزه به 

گفت وگو نشسته که در ادامه می خوانید.

سخن�پایانی
بن��ا براین گزارش، فعالیت نهادهای متولی برای تس��هیل در روند 
اسقاط خودروهای فرسوده به آیین نامه ای وابسته است که حدود ۸ 
ماه اس��ت برای تصویب به دولت فرس��تاده شده، اما هنوز خبری آز 
آن نیس��ت و لابه لای کارها و اقدامات ب��ه ظاهر اولویت دار گویی به 

فراموشی سپرده شده است. متولیان امر از دولت درخواست دارند با 
توجه به اهمیتی که اسقاط خودروهای فرسوده دارد که بخش مهم 
آن در کاهش آلودگی هواس��ت، هر چه سریع تر نسبت به تصویب و 

ابلاغ آیین نامه مذکور اقدام کند.

س��ال ۱۳۸۲ وقتی مرحوم داری��وش مهرجویی، یکی 
دیگر از آثار سینمایی ماندگارش با نام »مهمان مامان« 
برگرفت��ه از کتابی ب��ا همین نام به نگارش »هوش��نگ 
م��رادی کرمانی« را روی پ��رده نقره ای برد، اس��تقبال 
بی نظیر از این فیلم در س��طح جامعه، تاثیر بسزای یک 
فیلمس��از مولف با ش��ناختی عمیق از جامع��ه ایرانی را 
به وضوح نشان می داد.  مهمان مامان، داستان خانواده ای 
بود که خبر رس��یدن مهمان هایی ناخوانده به گوششان 
می رسد و به دلیل شرایط نامناسب مالی و اضطراب مادر 
خانواده، همه همس��ایه ها دس��ت به دست هم داده و به 
کمک خانواده آمده اند تا مادر با بازی گلاب آدینه در این 
نقش و حس��ن پورشیرازی در نقش پدری که اصرارهای 
نابجایش سبب تش��دید ناراحتی مادر خانواده می شود، 
عملا صورتش��ان را با س��یلی س��رخ نگه دارند و با فرازو 
نش��یب زیادی یک شب پر استرس را پشت سر گذاشته 
و مهمان��ی آبرومندان��ه و مهجوری را برگ��زار  کنند! در 
نهایت گلاب آدینه )مادر خانواده( به دلیل استرس شدید 
کارش به بیمارس��تان کش��یده ش��د و نهایتا دکتر برای 
او استراحت و آرامش بیش��تر تجویز کرد. سکانس آخر 
فیلم هم با خاموش ش��دن چراغ خانه همسایگان پایان 
می یابد! این داستان من را عمیقا به یاد پافشاری شدید 
وزارت صمت در رهنمون کردن سیاست هایش به سمت 
مسیر برقی سازی و در شرایطی است که درکنار موجود 
نبودن بودجه مالی کافی، نبود زیرس��اخت های لازم در 
دو زمینه ایس��تگاه شارژ فراگیر و خدمات پس از فروش 
به صورت گس��ترده و عدم پرداختن به وجه بس��یار مهم 
فرهنگ سازی و روانشناختی جامعه می اندازد. با نگاهی 
ب��ه گفته های اخیر مس��ئولان وزارتخان��ه درباره تلاش 
ب��رای تامین ۲۰۰ میلیون یورو ارز جهت واردات خودرو 
س��واری تا پایان س��ال و یک میلیارد یورو برای واردات 
خ��ودرو برقی )که به نظر می آید بیش��تر ب��رای ناوگان 
حمل ونقل عمومی درنظر گرفته ش��ده!( و س��پس نگاه 
به آمار واردات خ��ودرو )در تمام کلاس های خودرویی( 
در ۸ ماهه اخیر که به ۴ هزار دس��تگاه هم نمی رس��د و 
همچنان تاکید بر حرف مرد یکی است که تا پایان سال، 
۶۰ هزار خودرو در بازار عرضه خواهد شد، بیشتر شبیه 
به برگزاری یک مهمانی اس��ت، اما بدون وجود ابزارهای 
لازم! به قول پدربزرگ ها، با حلوا حلوا که دهن ش��یرین 
نمی شود! در این میان، نگاهی به قاره اروپا به ویژه حوزه 
اس��کاندیناوی، یکی از س��رزمین هایی که مردمانش��ان 
از خودروه��ای برقی اس��تقبال زیادی کرده اند، نش��ان 
می دهد در حالی که سیاس��ت های اتحادی��ه اروپا برای 
رس��یدن به هدف وجود ۳۰ میلیون خودرو با آلایندگی 
صفر تا س��ال ۲۰۳۰ در جاده هایش تعریف شده که در 
 EMSP یا ایس��تگاه ش��ارژ چندگانه و CPO دو حوزه
یعنی شرکت هایی که سرویس ش��ارژ خودروهای برقی 
به مش��تریان عرضه می کنند سرمایه گذاری و نگاه کلان 
بلندمدت کرده اس��ت. در چنی��ن اقتصادهای پر بنیان 
و قدرتمن��دی با زنجی��ره ای مس��تحکم از تامین، یکی 
از چالش ه��ای بزرگی که درباره دای��ره تامین برق این 
خودروها هم اکنون وجود داشته این بوده که شرکت های 
عرضه کنن��ده امکانات ش��ارژ باید حداق��ل ۱۲۰۰ یورو 
به صورت ماهانه و برای هر س��ال عددی افزون  بر ۸ هزار 
ی��ورو مالیات ب��ر ارزش افزوده پرداخت کنند. از س��ویی 
 EV هم شرکت های عرضه کننده خودروهای الکتریکی
ب��ا حمایت های دولت هایش��ان مش��وق های خرید با نام 
 tax و مزای��ای مالیاتی با نام purchase Incentive
benefits برای تش��ویق مصرف کنندگان به خرید این 
خودروها در نظر گرفته اند که به عنوان مثال در کشوری 
مانند آلم��ان برای خودروهایی با ک��ف قیمت ۴۰ هزار 
ی��ورو به ب��الا در نظر گرفتن تخفی��ف مالیاتی از ۵ تا ۹ 
هزار یورو به صورت سالانه است که عملا ارزش پرداختی  
آن برای خرید یک خودرو اقتصادی بنزینی روز اس��ت! 
با تش��ریح چنین شرایطی شاید بهتر باشد قانون گذاران 
و تصمیم گیران کش��ور در این ح��وزه، ابتدا بودجه مالی 
ایجاد این زیرس��اخت های گسترده را در شرایط تشنگی 
ارزی کش��ور و س��پس زنجی��ره تامین ب��رق و قطعات 
یدکی آنها را برای کوتاه مدت حداقل یک دوره ۵ س��اله 
مهیا کنند و س��پس برای مش��وق های مصرف کنندگان 
طرح های جذابی در بخ��ش مالیاتی در نظر گرفته و در 
وهله بعدی چنانچه قرار اس��ت در حوزه برقی ها وارداتی 
به طور گسترده رخ دهد، اقدام به واردات این خودروها از 
برندهای شناخته ش��ده اروپایی و ژاپنی و کره ای به جای 
چینی  ش��ود که بحران کیفیت نامطلوب خودروهایشان 
و عدم تامین نامناس��ب قطعات یدکی شان در بازار کشور 
آه از نهاد مصرف کننده برآورده اس��ت.  آنچه مش��خص 
اس��ت دولت با توجه به کسری بودجه حداقل ۳۰۷ هزار 
میلیارد تومانی در س��ال آینده، یک��ی از بخش هایی که 
ب��ه آن امید بس��ته، اخذ مالیات از ش��هروندان و به ویژه 
درآمدزایی از واردات خودرو است که البته به نظر می آید 
با شرایط ارزی کش��ور ادامه دار نخواهد بود، اگرچه بازار 
خ��ودرو بیش از نیاز داش��تن به خ��ودرو برقی، نیازمند 
خودروهای روز بنزینی به ویژه به دلیل باورپذیری بیشتر 
جامعه به آنها و خدمات گس��ترده بس��یار فراگیرترشان 
و همچنی��ن اطمینان از تامین سوختش��ان در سراس��ر 
کشور است. وارداتی که مشخص شده به نظر از زمین تا 
آسمان با وعده های اولیه دولت فاصله داشته و سیاست 
برقی سازی که مثال »مهمانی مامان« در بی برقی است! 

عملکردهای 
جزیره ای و 
استفاده از 
مدل های 

تاریخ مصرف 
گذشته راه 

را برای بهبود 
هموار نخواهد 

کرد

تا آیین نامه 
تصویب نشود 
تحقق هدف 
سالانه ۵۰۰ 
هزار گواهی 
اسقاط محقق 
نخواهد شد

 مهمانی مامان 
در بی برقی!
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همای�ش »دی�دگاه آینده س�از، تحول دیجیتال و ه�وش مصنوعی« در دانش�کده اقتصاد 
دانش�گاه اراک برگزار شد. در این همایش اساتید مطرحی از جمله سیدمحمدحسین لطفی، 
احس�ان فروزنده و ایمان اخباراتی، از چهره های برجسته علمی و دانشگاهی کشور به ایراد 

سخن پرداختند.

تبدیل آینده غیرقابل تصور به آینده قابل تصور

هوش مصنوعی عامل کلیدی در سازمان های امروزی

تفکر خلاق و انتقادی و هوش مصنوعی

آینده سازی با هوش مصنوعی

ابتدای این همایش، س��ید محمدحسین 
لطف��ی، درباره دی��دگاه آینده س��از و لزوم 
تس��لط جامعه جوان ایران نس��بت به آینده 
غی��ر قاب��ل تص��ور و تبدی��ل آن ب��ه آینده 
قابل تص��ور پرداخت. وی برای بررس��ی این 
مهم، به تجزیه و تحلیل گذش��ته و ساختن 
زمان حال تاکید کرد و گفت: نگاه آینده ساز 
می تواند نقشی قابل توجه در افزایش تولید 

کش��ور و بالاتر بردن س��طح اشتغال داشته و خروج از انفعال در مواجه با آینده از 
ارکان اصلی این رویکرد است. وی همچنین با تاکید بر مولفه های جدید موثر بر 
ّ ها تحول دیجیتال  تفکر آینده س��از و نقش آن در عصر دیجیتال گفت: این مولفه 
و اقتصاد دیجیتال را تحت تاثیر قرار می دهند و بر همین اساس، هوش مصنوعی 
را می توان عاملی پیش��ران در این حوزه خواند. لطفی در ادامه از جامعه علمی و 
دانشگاهی کشور برای تجهیز به این دانش نوین، جهت کسب مزیت رقابتی برای 

ایران اسلامی و افزایش سطح تولید و ساختن ایرانی آبادتر تاکید کرد. 

در ادام��ه این مراس��م، احس��ان فروزنده 
از اس��اتید مط��رح در حوزه ه��ای بازاریابی 
و بازرگان��ی بین الملل��ی، ه��وش مصنوعی 
و اس��تفاده بهین��ه از داده ه��ا را عام��ل 
کلیدی در س��ازمان های امروزی دانس��ت 
و به بررس��ی دلایل شکس��ت سازمان های 
مطرح به واس��طه عدم اس��تفاده مناسب از 
هوش مصنوعی پرداخت. فروزنده همچنین 

با تاکید بر نقش آموزش منابع انس��انی در حوزه هوش مصنوعی، دنیای جدید را 
دنیای هوش مصنوعی در جذب، نگهداشت و ارتقای نیروی انسانی خواند و گفت: 
عدم آشنایی با هوش مصنوعی و شیوه های استفاده از آن در سازمان های امروزی 

دنیا، بزرگ ترین چالش پیش روی مدیران این سازمان ها خواهد بود.

ایمان اخباراتی،  از دیگر سخنرانان این همایش درباره تفکر خلاق و انتقادی در تحول دیجیتال 
و هوش مصنوعی نیز گفت: یکی از اصلی ترین رسالت های آموزش و پرورش از بدو ورود به مدرسه، 
پرورش قدرت تفکر بوده و یکی از بهترین روش های کسب این دانش، ارتقا شرایط تفکر در مدرسه 
است، به طوری که تا پایان تحصیلات دبیرستان، دانش آموز با تفکر کارآمد و آزاد اندیش خو گرفته 
باش��د. وی افزود: هدف اصلی تعلیم و تربیت،  پرورش افراد صاحب اندیشه،  خردگرا و متفکر است 
و بدون آن،  رش��د و توس��عه جامعه متصور نیس��ت.  به گفته اخباراتی، یک جامعه مترقی، نیازمند 
آموزش و پرورش تفکر محور است. وی ضمن بیان این مطلب به نقل از گزاره ای از سقراط پرداخت 

و گفت: »زندگی بدون تفکر ارزش زیستن ندارد.«
تفکر انتقادی چیست؟ �

وی در ادام��ه یا تش��ریح تفکر انتقادی ی��ا نقادانه همگرا گفت: تفکر انتق��ادی، تفکری ماهرانه 
و فرآیندگون��ه می باش��د که با تمرکز بالا و با دلایل منطقی و مس��تدل ب��ه موضوعات می پردازد. 
به طوری که در نهایت با روحیه جست وجوگرِ جایگزین، محترمانه و به دور از عجله اقدام به قضاوتی 

عادلانه می کند. 
• در تفکر نقادانه ما دنبال پیدا کردن تضاد ها هستیم.

• تفکر نقادانه، مبنای علم و دموکراسی است. 
• تفکر نقادانه، یکی از اهداف اصلی آموزش و پرورش در جوامع توسعه یافته است. 

• تفکر نقادانه، تفکر گله مندانه نیست، بلکه تفکری موشکافانه و باریک بین به موضوعات هست.
• تفکر نقادانه، به معنای ارزیابی کردن می باشد نه زیر سوال بردن.

• تفکر نقادانه، مورد نیاز تمام رشته ها و علوم مختلف است.
• تفکر نقادانه، رویکردی بسیار حیاطی در کسب و کار و سرمایه گذاری محسوب می شود.

• تفکر نقادانه، جزئی لاینفک از زندگی انسان های موفق است.

• تفکر نقادان��ه و خلاق از اصلی ترین مولفه های  ایجاد و 
توسعه ی تحول دیجیتالی و هوش مصنوعی است.

تفکر خلاق چیست؟ �
در ادام��ه این همای��ش، الزامات تفکر خلاق ی��ا واگرا، 
نیز مطرح ش��د. براس��اس مطالب یاد ش��ده،  تفکر خلاق 
فرآیند ست منعطف،  سیال،  مبتکر،  توسعه پذیر، حساس، 

با دیدگاهی باز و آزاد که در افرادی که دارای ش��جاعت،  کنجکاوی، قدرت، خطر پذیری،  شیفتگی 
به مس��ئله، استقلال اندیشه دارند یافت می شود. خلاقیت فرآیند ایجاد و تولید را توسعه و پروش 
می دهد به طوری که لزوما جدید نیس��ت و می تواند از ایده های قدیمی سایرین نشات گرفته شده 

باشد. تفکر خلاق دارای ویژگی های زیر است:
- خلاقیت منشا و ترکیبی از دانش، تجربه و زندگی است.

- خلاقیت برپایه زحمات، موفقیت ها و دستاوردهای سایر افراد پیشین است.
- همیشه فرد خلاق به تنهائی ابداع کننده نیست.

در ادامه این همایش سخنرانان تحول دیجیتال را لازمه تحول زندگی و تحول کسب وکار خوانده 
تاکید ش��د که یکی از اصلی ترین موانع موفقیت تحول دیجیتال، ضعف در فرهنگ سازمان و جامعه 
است. براساس مطالب مطرح در این نشست، خلاقیت انسان منجر به اختراع هوش  مصنوعی می شود 
و هوش مصنوعی ابزار خلاقیت است. خلاقیت ویژگی منحصر به فرد انسان است و هوش مصنوعی 
می تواند به عنوان ابزاری برای افزایش خلاقیت ما با ارائه دیدگاه های جدید، تولید ایده های جدید و 
کمک به فرآیند خلاقیت اس��تفاده شود. کاربرد های هوش مصنوعی را می توان در بیشتر حوزه های 
مطالعاتی بش��ر اعم از تجارت الکترونیک، نظیر ریاضیات، پزش��کی، روانشناسی، حقوقی، سیاست، 

 گرایش های مختلف، مدیریت، بازارهای مالی، زبان شناسی و سایر رشته ها ی دیگر ملاحظه کرد.

سخن پایانی
هوش مصنوعی )به انگلیس��ی: Artificial intelligence( )به اختصار: AI(، هوش��ی 
اس��ت که توس��ط ماش��ین ها ظهور پیدا می کند، در مقابل هوش طبیعی]الف[ که توس��ط 
جانوران ش��امل انس��ان ها نمایش می یابد. اما پیش از هرچیز باید این موضوع را دانست که 
کلمه هوش، نشان دهنده امکان استدلال است و اینکه آیا هوش مصنوعی می تواند به توانایی 

استدلال دست یابد یا خیر، خود موضوع اختلاف محققان است. 
هوش مصنوعی یا به اختصار AI، یکی از شاخه های علوم کامپیوتر و یک تکنولوژی بسیار 

پیش��رفته دهه حاضر است که به وس��یله آن، سیستم های کامپیوتری مانند انسان ها امکان 
تفک��ر و یادگی��ری پیدا ک��رده و می توانند اقدام به تصمیم گیری مس��تقل کنند و اما هوش 
مصنوعی چه کارهایی انجام می دهد؟ تقلید از س��اختار مغز انس��ان، درک متقابل و کمک 
دوطرفه، خودآموزی و بازاندیش��ی در مورد گونه های مختلف حیات بیولوژیکی، جایگزینی 
اف��راد در مش��اغل مختلف و تقلب در بازی های کامپیوتری همگ��ی تنها برخی از کارهایی 

هستند که امروزه هوش مصنوعی انجام می دهد. 
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یک مشکل بزرگ به جای چند گره کوچک
در گفت وگوی   درباره مشکلات حوزه گوهرسنگ مطرح شد

از بازار هزار و 200 میلیارد دلاری گوهرسنگ ها در 
دنیا کشور س�وئیس با ۹۸ میلیارد دلار گردش مالی 
در صدر لیس�ت قرار دارد. جالب اینجا است که این 
کش�ور فاقد معدن اس�ت و تنها با سرمایه گذاری در 
بخش ف�رآوری و تراش و البته برندس�ازی به چنین 
جایگاهی رسیده و رتبه های بعدی متعلق به تایلند، 
بلژیک، هنگ کنگ و چین است. اما کشور ما، باوجود 
اینکه تمام زنجیره ارزش افزوده گوهرسنگ را دارد، 
در میان ۱۸0 کش�ور فعال در صنع�ت رتبه ۱0۵ را به 
خ�ود اختص�اص داده اس�ت و رقمی در ح�دود ۴00 
میلیون دلار گردش مالی از این طریق دارد. در حالی 
ک�ه ایران تاریخچ�ه ای ۱۱هزارس�اله در معدنکاری و 
۵ هزارس�اله در گوهرتراش�ی را پشت سر گذاشته و 
معدن فیروزه نیشابور ما از قدیمی ترین معادن جهان 

است.
حال باید پرس�ید که چرا دستاورد ما از این صنعت 
پررون�ق، تا این اندازه ناچیز اس�ت و چه ش�د که ما 
نتوانس�ته ایم به جایگاه مناسبی در این حوزه دست 
پی�دا کنی�م. در گفت وگ�وی امروز  با مس�عود 
کیان�ی، رئی�س انجمن صنف�ی گوهرس�نگ ایران، 

به  دنبال یافتن پاسخ پرسش فوق هستیم.

در پاسخ به این سوال که کشور ما چه جایگاهی در حوزه 
گوهرس��نگ ها در جهان دارد، باید به این نکته اشاره کنیم 

که ذخایر کشور از نظر آماری خیلی قوی نیست.
اما باوجود اینکه در 31 اس��تان کشور گزارش هایی مبنی 
ب��ر وجود ذخایر س��نگ های نیمه قیمت��ی و قیمتی داریم، 
اما کار اکتش��اف فقط در حدود 12 اس��تان انجام ش��ده و 
وضعیت ذخایر دیگر استان ها تکمیل نشده و اطلاعاتی که 
داریم، ناشی از مطالعات و پی جویی های پژوهشگران کشور 
اس��ت. بنابراین، ما در بخش استخراج خیلی فعال نبوده ایم 
و به اس��تثنای عقیق، یاسپر و کوارتزها در بقیه زمینه ها کار 
اس��تخراجی صنعتی و مس��تمر نداش��تیم و این فعالیت ها 
به صورت جس��ته و گریخته و براساس علاقه شخصی بوده 
و در بعضی از اس��تان ها هم درب��اره گارنت زحمات زیادی، 
چه صنعتی و چه گوهری، کش��یده ش��ده اس��ت، بنابراین 
برای تامین نیاز ب��ازار داخلی در حال  حاضر، عمدتا متکی 
به واردات س��نگ های نیمه قیمتی و قیمتی از کش��ورهای 

همسایه هستیم.
البته سنگ هایی در کشور ما شناسایی شده اند که دارای 
اعتبار خاصی هستند؛ مثل فیروزه نیشابور، که در 12 نقطه 
دیگر ایران مثل س��اوه یا دامغان یا ش��هر بابک و امثال آن 
هم وجود دارد و توانسته است ارزش خود را تا حدی نشان 
بدهد. البته متاس��فانه صادرات عمدتا به صورت چمدانی و 
مسافری انجام می گیرد و ما نتوانسته ایم این سنگ باارزش 
را در ش��أن خ��ود معرفی و ص��ادر کنیم. در ح��ال  حاضر، 
کش��ورهای همس��ایه این س��نگ را از ما دریافت و با نام و 
نش��ان خود روانه بازار می کنند و به طبع فوایدش بیش��تر 

نصیب آنها می شود.
یک��ی دیگر از مش��کلات این حوزه، ق��رار گرفتن آن در 
گ��روه چهارکالایی، یعنی کالاهای لوکس اس��ت و چون از 
این منظر به آن نگاه می کنند، واردات و تامین ارز برای آن 
هم دچار پیچ وخم هایی اس��ت و متاسفانه این قانون صدمه 

زیادی به امر صادرات سنگ های باارزش ما خواهد زد.
بنابرای��ن در این حوزه با مش��کلات متعددی دس��ت به 
گریب��ان هس��تیم و امیدواریم با تلاش مس��ئولان ذی ربط 
و همکاران بتوانیم این ممنوعیت را برداریم و س��نگ های 

قیمتی از گروه چهارکالایی خارج شود.
یکی دیگر از مشکلات این حوزه، قرار گرفتن آن در گروه 
چهارکالای��ی، یعن��ی کالاهای لوکس اس��ت و چون از این 
منظر به آن نگاه می کنند، مس��ئله تامین ارز برای واردات 
آن و تعریف منشأ ارز دچار پیچ وخم هایی است و متاسفانه 
این قانون صدمه زیادی به امر صادرات س��نگ های باارزش 

ما زده است و خواهد زد.
بنابرای��ن، در این حوزه با مش��کلات متعددی دس��ت به 
گریب��ان هس��تیم و امیدواریم با تلاش مس��ئولان ذی ربط 
و همکاران بتوانیم این ممنوعیت را برداریم و س��نگ های 

قیمتی از گروه چهارکالایی خارج شوند.
یکی از مشکلات ما در این بخش همواره خام فروشی بوده 
و برای همین در حمایت از تولید مدتی است که حصول این 
دستاورد در حمایت از تولیدکنندگان جای بسی خوشحالی 
دارد. در هر حال، انواع سنگ هایی که ما داریم به ویژه انواع 
فیروزه مرغوب متاسفانه به صورت قاچاق یا همراه با مسافر 
از کش��ور خارج می ش��ود و ما نتوانس��ته ایم که جلوی این 
روند را بگیریم. البته تلاش سازمان ها و ارگان های ذی ربط 
کماکان ادام��ه دارد تا این پدیده نامبارک را کاهش دهند. 

امیدواریم که بتوانیم این مشکل را کامل متوقف کنیم.
در کن��ار ای��ن موض��وع، قاچ��اق ه��م وج��ود دارد و 
گوهرس��نگ ها قاچاق می ش��وند. مصرف الم��اس طبیعی 
و مصنوع��ی و همین ط��ور س��نگ های قیمت��ی و مرغوب 
موردنیاز تولیدکنندگان جواهر، زیاد اس��ت، اما متاس��فانه 
موانع قانونی، ضعف کار اکتش��اف و اس��تخراج در کشور و 
نی��از روزافزون مصرف کنندگان � به ویژه برای س��نگ های 
قیمتی و الماس برای مراسم ازدواج موردنیاز مصرف مردم 
اس��ت � بس��تر قاچاق آن را فراهم ک��رده و باید برای حل 
این معضل، راهکار مناس��بی اتخاذ ش��ود. حس��ب آخرین 
گزارش س��ازمان صنایع دس��تی بیش از هزار واحد تولیدی 
داریم که از گوهرس��نگ هایی مانند خانواده عقیق، یاسپر، 
فیروزه و مانند آن اس��تفاده می کنند و ام��روزه تعداد آنها 
افزایش پیدا کرده اس��ت و به عنوان مثال هزار و 400 واحد 
انگشترس��ازی در اس��تان قم داریم و به همین دلیل، ش��هر 
قم به عنوان ش��هر انگشتر شناس��ایی شده است؛ این نشان 
می دهد که مصرف این س��نگ ها تا چه اندازه بالا اس��ت و 
عمدت��ا تولیدکنندگان آنها، به وی��ژه تولیدکنندگان نقره و 
صنایع دستی زیرمجموعه وزارت صنایع دستی و گردشگری 
ایران هستند و این دو حوزه از دیرباز در ارتباط دائم با هم 
بوده اند و به همین دلیل، صنایع دس��تی توانس��ته با تکیه بر 
نصرف و فرآوری و تولید س��نگ های قیمتی یا نیمه قیمتی 

یا به عبارت بهتر، گوهرسنگ ها توسعه بیشتری پیدا کند.
ای��ن گوهرس��نگ ها اغل��ب از خ��ارج از ای��ران تامی��ن 
می ش��ود. برای مثال، س��نگ یش��م از چین وارد می شود، 
عقیق مرغوب از یمن، اپال از اس��ترالیا و س��ایر سنگ ها از 
پاکستان، افغانس��تان، تاجیکستان، ارمنستان و کشورهای 
مش��ترک المنافع � که آنها هم روی خط آلپ قرار داشته و 
ذخایر متنوعی دارند � وارد کش��ور می شود و مورداستفاده 
صنای��ع دس��تی هم ق��رار می گی��رد. طبق آمار س��ازمان 
صنایع دس��تی بیش از 200 هزار نفر در این حوزه مشغول 
فعالیت هس��تند که اغلب در ش��هرهای مشهد، قم، شیراز، 
اصفهان، یزد و همدان فعالیت دارند و این جمعیت باتوجه 
به میزان گردشگران زیارتی یا سیاحتی این شهرها به ویژه 
توریست های خارجی توسعه چشمگیری داشته است و اگر 
م��ا بتوانیم برنامه های مدون خود را درباره گوهرس��نگ ها 
به  ویژه الماس تعقیب و اجرای��ی کنیم، به طورقطع فرصت 

اشتغال بیشتری را فراهم خواهد کرد.

در بخش 
آموزش 

گوهرسنگ، 
اساتید 

رشته های 
مکانیک، نجاری 

و جوشکاری 
به کار 

گرفته شدند تا 
ساعات موظف 

کار خود را 
پر کنند

بازوهای اجرایی 
وزارت صمت 
به جای اینکه 

نقش تسهیلگر 
را در حوزه 
گوهرسنگ 

برعهده بگیرند، 
نقش تصدی  گر 
را ایفا می کنند

ضعف قانون و 
گوهرسنگ

عبدالنبی مکابر، عضو هیات مدیره
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آیا هیچ کدام از چالش های قدیمی صنعت گوهرسنگ  �
برطرف شده است؟

بخش خصوصی فعال در زمینه گوهرس��نگ و صنایع وابسته 
ب��ه آن مش��کلات از حوزه معدن تا تجارت دارد که متاس��فانه 
در چند س��ال اخیر حتی یک نمونه از آن حل نش��ده است که 
حت��ی می توان گفت به آن اضافه هم ش��ده اس��ت و نهادها و 
س��ازمان هایی که در این زمینه نقش داشته اند، متاسفانه هیچ 
اقدامی در این زمینه انجام نداده اند؛برای مثال در زمینه معادن.

امروزه مهم ترین چالش حوزه گوهرسنگ چیست؟ �
گوهرسنگ در حوزه اکتشاف، پی جویی و استخراج با مشکلات 
متعددی روبه رو است. یکی از انتقاداتی که در این زمینه وجود 
دارد، این اس��ت ک��ه بودجه ای که به ای��ن کار اختصاص داده 
ش��د، به ش��رکت هایی تعلق گرفت که اکتش��افات فلزی انجام 
می دادند و دلیلی که اعلام ش��د، این بود که »شرکت هایی که 
اکتشاف گوهرسنگ انجام می دهند، گرید مشاوره ندارند«، اما 
ش��رکت های فعال در حوزه فلزی هم تجرب��ه و دانش این کار 
را نداش��تند و بس��یاری از این ش��رکت ها با بخش شرکت های 
گوهرس��نگی تم��اس می گرفتن��د تا از این طری��ق اطلاعات و 
دیتای خاص درباره گوهرسنگ های کشور را جمع آوری کنند.

در ای��ن مدت، موضوع طرح های پژوهش��ی هم مطرح ش��د، 
که متاس��فانه آن هم به بیراهه رفت، زی��را دوباره موضوع های 
تکراری مطرح ش��د. به عنوان مثال، درب��اره فیروزه، که پیش تر 
کارهای پژوهش��ی انجام شده بود، طرح پژوهشی مطرح شد و 
مطالعات ناقصی روی آن انجام گرفت و دیتاهایش هم منتش��ر 

نشد.
شرایط در حوزه آموزش چگونه است؟ �

چالش دیگری که وجود دارد و باید بخش های ذی ربط برای 
حل وفصل آن اقدامی می کردند، بخش آموزش اس��ت. در این 
زمینه، 2 جریان اصلی پیش آمده است، اول حمایت از سازمان 
فنی و حرفه ای است و بر اثر این تصمیم در زیرمجموعه سازمان 
فنی و حرفه ای دوره های رایگانی راه اندازی ش��د که اساتید یا 
مربیان��ی که باید آن را آم��وزش می دادند، تجربه کافی در این 
زمینه نداش��تند و در حد استاد نبودند. حتی اساتید رشته های 
مکانیک، نجاری و جوشکاری در این زمینه به کار گرفته شدند 
تا ساعات موظف کار خود را در کلاس های گوهرسنگ پر کنند 
که این آموزش های ناقص امروزه به معضلی تبدیل شده است.
در ح��وزه کارگاهی هم در ش��هری مثل ف��ردوس کارگاهی 
راه اندازی ش��ده که بیشتر تمرکز آن روی عقیق است و باتوجه 
ب��ه اینکه اطلاع خاصی درباره برندس��ازی وجود ندارد، در این 

مسیر قدم گذاشته اند.
روی س��نگ فی��روزه تا امروز هیچ برنامه خاصی ارائه نش��ده 
است یعنی تامین س��نگ راف برای کارگاه های فیروزه تراشی؛ 
چه در نیش��ابور و چه در استان کرمان شهربابک وجود نداشته 
و هنوز مش��کل کمبود س��نگ راف برای این کارگاه ها لاینحل 

باقی مانده است.
درباره معادن فیروزه چه ظرفیت هایی وجود دارد؟ �

در ح��ال  حاضر 3 نوع معدن فی��روزه داریم. برخی در اختیار 
بخش خصوصی اس��ت، مثل معدن باغو سمنان )که متاسفانه 
در حال حاضر غیرفعال اس��ت.( دیگ��ری بهره برداری به صورت 
تعاونی اس��ت، مثل معدن شهر نیشابور که الگوی خوبی نسبت 
به روش های دیگر اس��ت و در نهایت، روش بهره برداری دولتی 
است که بدترین نوع الگوی بهره برداری است که در شهر بابک 

در حال وقوع است.
مش��کل عم��ده در مع��دن م��س میدوک ش��هر باب��ک، که 
زیرمجموعه ش��رکت ملی مس است، این است که بار به دست 
گوهرتراش های واقعی نمی رسد. در واقع، محصولات این معدن 
به دس��ت کس��انی می رس��د که از قبل با ادع��ای اینکه کارگاه 
گوهرتراش��ی دارند، ثبت نام کرده اند و به ای��ن ترتیب، فیروزه 
به قیمتی پایین تر از کیلویی چند ده هزار تومان به دس��ت آنها 
می رسد و بیشتر باری که در اختیار این افراد قرار داده می شود، 
به بازار آزاد راه پیدا می کند و کارگاه هایی که جدیدتر تاسیس 
ش��ده اند یا عضو تعاونی ها نیستند، به این ترتیب می توانند بار 
موردنظر خود را تهیه کنند و این باعث ش��ده است که معضل 
حادی برای ش��هر بابک ایجاد شود. به عبارت دیگر، کارگاه های 
ایجادش��ده اما س��نگ خامی برای تراش ندارن��د و این معضل 

بزرگی در این شهر است.

معدن فیروزه باغو هم هنوز بلاتکلیف است و معلوم نیست که 
بهره بردار این معدن چه کس��ی است و به همین ترتیب، سال ها 
است باوجود ظرفیتی که دارد، راکد مانده است. علت تعطیلی 
آن هم مش��خص نیست. ش��اید علت این باش��د که بهره بردار 
قص��د دارد تا معدن را نگ��ه دارد و بعد از اینکه معادن دیگر به 
بهره برداری رسیدند، فعالیت خود را آغاز کند تا سود بیشتری 
به دس��ت آورد که این کار از نظر قانونی ایراد دارد، چون معدن 
انفال است و بهره بردار، مالک نیست که بخواهد آن را به سلیقه 
خود اداره کند و زمانی که تقاضای بازار بیش��تر شد، معدن را 
موردبهره برداری قرار دهد. به  هرحال، این معدن متاسفانه راکد 

است و هیچ بهره برداری خاصی هم از آن انجام نمی شود.
در ش��مال غرب زاه��دان و ناحی��ه نصرت آب��اد، معادن مس 
کوچک��ی ق��رار دارند، چ��ون زون ها دگرس��انی ش��ده و مس 
سولفیدی هس��تند، ظرفیت هایی در آنها دیده شده است. اگر 
این ظرفیت پی جویی شود و برای استان سیستان و بلوچستان 
اکتش��اف ش��ود، منبع درآمدی برای مردم محلی خواهد ش��د 
و تولی��دات آن در کارگاه ه��ای گوهرتراش��ی و جواهرس��ازی 

مورداستفاده قرار می گیرد.
برای رش�د بخش خصوصی در حوزه گوهرسنگ چه  �

حمایت هایی نیاز است؟
در دوره کرونا بسیاری از صنایع مرتبط با گوهرسنگ و تراش 
گوهرس��نگ کمابیش ورشکسته ش��دند. موضوع تحریم ها هم 
ب��ه این وضعیت وخیم دامن زد. در این دوره دولت نتوانس��ت 
هیچ کمکی برای بقای ای��ن کارگاه ها انجام دهد ولو با اعطای 

وام های کم بهره.
و ج��ز چن��د کارگاهی ک��ه ایمی��درو راه اندازی ک��رد، هیچ 
کارگاهی نتوانس��ت با استفاده از کمک هایی در قالب سوبسید 
ی��ا وام س��رمایه در گردش و مانند آن اس��تفاده کند و خود را 

سرپا نگه دارد.
ش��اید بتوان گفت یکی دیگر از مش��کلات بزرگی که صنعت 
گوهرس��نگ با آن روبه رو اس��ت، موضوع دس��تیابی به بازار و 

استانداردسازی تولیدات و صادرات است.
مهم تری��ن عامل این اس��ت که برخ��ی از کالاها زیرمجموعه 
گروه کالای 4 ی��ا کالاهای لوکس قرار گرفته اند. باوجود اینکه 
ایمیدرو بازوی اجرایی گوهرس��نگ در وزارت صمت است، اما 
تا امروز نتوانسته این مشکل را برطرف کند و گوهرسنگ را از 

زیرمجموعه گروه کالایی 4 خارج کند.
حت��ی این موضوع به درس��تی تبیین نش��ده و هنوز موضوع 
تعریف بازار و دس��تیابی به آن و توس��عه ص��ادرات که همواره 
بزرگ ترین مش��کل حوزه گوهرس��نگ بوده، همچنان به قوت 

خود باقی است.
یکی از دلایل این موضوع به نظر من این است که مدیریت در 

کشور مدیریت هزینه است، نه مدیریت درآمدزایی.
بنابرای��ن تا ام��روز باوجود جلس��ات متعددی ک��ه برگزار و 
زحماتی که کش��یده ش��ده، هنوز این موضوع در مجلس و در 
میان وزارتخانه ها حل نش��ده است. خلاصه اینکه هنوز در این 
زمینه هیچ نتیجه ملموسی در زمینه بهبود شرایط گوهرسنگ 
به دست نیامده است. مش��کل دستیابی به بازار هدف صادرات 
گوهرسنگ ها به صورت تراش خورده و واردات گوهرسنگ های 

راف همچنان پابرجاست.
آیا در زیرمجموعه معدنی وزارت صمت هیچ اقدامی  �

برای رفع مشکلات اتفاق نیفتاده است؟
خی��ر، بازوه��ای اجرای��ی وزارت صمت به ج��ای اینکه نقش 
تس��هیلگر را در این زمینه برعه��ده بگیرند، نقش تصدی گری 
را پذیرفته ان��د. در ح��ال  حاض��ر کارگاه آموزش��ی در مرک��ز 
فرآوری کرج زیرنظر ایمیدرو فعال اس��ت و در آنجا آزمایشگاه 
گوهرشناسی احداث ش��ده و تمام سیاست های اتفاق افتاده به 

زیان بخش خصوصی است.
ه��ر معضلی که به آن اش��اره ش��ده از منظ��ر وزارت صمت 
راهکارش این بوده است که این وزارتخانه مستقیم ورود کند و 

به جای تسهیلگری، تصدی گری را برعهده بگیرد.
مث��ال دیگ��ر برای ای��ن تصدی گ��ری این اس��ت که بخش 
خصوصی در سال 1401 مس��ابقه گوهرتراشی برگزار کرد که 
نادیده گرفته ش��د و حرکتی مستقل با عنوان نخستین مسابقه 

گوهرتراشی راه اندازی کرده اند.
همین طور درباره معضل کمبود آزمایش��گاه ها، که از گذشته 

وج��ود داش��ت، نقش 
دولت، مشکل گش��ایی 

نبوده است.
پی��ش از این، دفاتر غیرمجاز اقدامات��ی کلاهبردارانه در این 
زمین��ه انج��ام می دادند و از این آب گل آل��ود برای خود ماهی 
می گرفتن��د و ام��روزه همچن��ان ای��ن معضل وج��ود دارد و 
زیرمجموعه معدن��ی وزارت صمت همچنان نتوانس��ته به این 
موضوع سروس��امان بده��د، اما با دریاف��ت بودجه های دولتی 

آزمایشگاه گوهرشناسی راه اندازی شده است.
بنابرای��ن پی��ش از ای��ن، حوزه گوهرس��نگ ب��ا چالش های 
متع��دد اما کوچک��ی روبه رو بود که بخ��ش خصوصی فعال در 
حوزه گوهرس��نگ در حال رفع این مش��کلات بود، اما امروزه 
بزرگ ترین مشکل حوزه گوهرسنگ تصدی گری دولتی در این 
زمینه اس��ت و دولت به طوررس��می در حال به حاش��یه راندن 

بخش خصوصی فعال در حوزه گوهرسنگ است.
برنام�ه هفتم توس�عه در ح�وزه گوهرس�نگ به چه  �

بخش هایی توجه کرده است؟
متاس��فانه در ابتدای برنامه هفتم توسعه، تدابیری در زمینه 
حمایت از گوهرسنگ نیندیشیده و در برنامه هایی که در وزارت 
صمت تدوین ش��ده بود هم، اصلا به حوزه گوهرس��نگ فلزات 
گرانبها و طلا و جواهر توجه��ی نکرده بودند. با اصلاحیه هایی 
ک��ه خود ما، به عنوان بخ��ش خصوصی فعال در این حوزه، در 
کارگروه معدنی نهاد ریاس��ت جمهوری داشتیم، برخی الحاقات 
را در زمینه گوهرسنگ ها و فلزات گرانبها به آن اضافه کردیم و 
به این ترتیب، بندهایی به برنامه هفتم توس��عه اضافه شد و در 
اختی��ار مجلس قرار گرفت. امیدواریم که این بندها در مجلس 
حذف نشوند، زیرا بخشی بس��یار درآمدزا و ضدتحریمی است 
و ظرفیت اش��تغال آفرینی بالایی دارد و می تواند پش��توانه پول 

ملی قرار گیرد.
در این زمینه چه انتظاری از مجلس وجود دارد؟ �

یک��ی از انتظارات��ی که ما به عنوان بخ��ش خصوصی و حوزه 
گوهرسنگ ها و صنایع وابس��ته از مجلس داریم، این است که 
متمم��ی قانونی در این زمینه تدوین و تصویب کنند که بخش 

خصوصی بتواند به حوزه گوهرسنگ ها ورود کند.
یکی دیگر از مس��ائلی که باید حتما در این زمینه موردتوجه 
قرار گیرد، تعدد متولیان حوزه گوهرسنگ است. در حال  حاضر 
چن��د وزارتخانه نهاد و س��ازمان در این زمین��ه نقش متولی را 
برعهده دارند که کار را بس��یار پیچیده کرده اس��ت. به عبارت 
دیگر، از حوزه آموزش تا تجارت در بین چند وزارتخانه پراکنده 

شده که حاصلی جز سردرگمی فعالان این حوزه ندارد.
انتظار می رود مجلس با 2 اقدام در راستای سر وسامان دادن 
به این حوزه عمل کند. اول اینکه همان طور که گفته شد، لازم 
اس��ت قانون یا متمم قانونی تدوین ش��ود تا زمینه ورود بخش 
خصوص��ی به این حوزه را تس��هیل کند یا اینکه قوانین مزاحم 
در این زمینه اصلاح ش��ود و برای مث��ال، معافیت های مالیاتی 
برای صادرات کالاهای تولیدی این بخش در نظر گرفته شود.

اقدام دوم این اس��ت که س��ازمانی مس��تقل برای مدیریت و 
سیاس��ت گذاری در حوزه گوهرس��نگ تعریف ش��ود. مجلس 
می توان��د این موضوع را از طریق کمیس��یون صنایع و معادن، 
کمیس��یون اقتص��ادی یا اص��ل ۹0 پیگیری کند ت��ا این نهاد 
مس��تقل پنجره حوزه گوهرسنگ باش��د و نکته مهم دیگر این 
اس��ت که مجلس اهتمام کند تا گوهرسنگ از آیین نامه مربوط 
ب��ه گروه کالای 4 ی��ا کالاهای لوکس خارج ش��ود و این مانع 

بسیار بزرگ از سر راه بخش تولید و تجارت برداشته شود.
آنچ��ه گفته ش��د، خلاص��ه ای از اقداماتی اس��ت که مجلس 
می توان��د ب��ا ورود ب��ه آن بخ��ش خصوص��ی فع��ال در حوزه 

گوهرسنگ را موردحمایت قرار بدهد
و در برنام��ه هفتم توس��عه هم، چش��م اندازی در این زمینه 

وجود داشته باشد.
تا امروز مجلس هیچ موفقیتی در این زمینه نداشته است.

در جلس��اتی که معمولا برگزار می ش��ود، فع��الان حوزه های 
خاص و کس��انی که به امور اش��راف کامل دارن��د و می توانند 
نظرات مش��ورتی و پیش��نهادات خ��ود را ارائ��ه کنند، دعوت 
نمی شوند. معمولا از بخش های پژوهشی در این جلسات حضور 
پیدا می کنند، بنابراین مش��کلات میدان��ی به ندرت موردتوجه 

قرار می گیرند.
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پیش بینی مبادلات  تجاری ایران و عمان 
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واردات

549 میلیون دلار

مجموع مراودات تجاری



جم��ال رازقی جهرمی، رئیس اتاق مش��ترک بازرگانی ایران و عمان 
درب��اره تجارت ای��ران و عمان به  گفت: حجم تج��ارت ایران و 
عمان باوجود رش��د چش��مگیر، در مقایس��ه با تجارت با امارات بسیار 
ناچیز اس��ت. در نتیجه برای افزایش م��راودات باتوجه به ظرفیت های 
موجود، باید گام های بزرگی برداش��ت. البته جلس��ات بس��یاری بین 
مس��ئولان دو کش��ور در اتاق مش��ترک ایران و عمان و کش��ور عمان 
برگزار و رایزنی هایی توس��ط دولت ایران و عمان انجام شده است. در 
نتیجه این توافقات می توانیم به صورت تصاعدی حجم تجارت خارجی 

خود را افزایش دهیم.
وی در تش��ریح حجم تجارت ایران و عمان اظهار کرد: سال گذشته 
ح��دود یک میلی��ارد و ۴۰۰ میلیون دلار با عمان تجارت داش��تیم و 
پیش بینی ما این اس��ت که در س��ال ۱۴۰۲ به ی��ک میلیارد و ۷۰۰ 
میلیون دلار تا ۲ میلیارد دلار برسیم، زیرا باتوجه به تصمیمات اتخاذ 
شده، دو طرف س��عی بر افزایش روابط دارند و امیدواریم با سفر وزیر 
صمت و هیات همراه به عمان و توافقات صورت گرفته گام های بزرگی 

برای افزایش حجم تجارت خارجی با این کشور برداریم. 
رازقی با اشاره به هدف گذاری ۳ میلیارد دلاری برای تجارت ایران و 
عمان بیان کرد: هدف گذاری حجم مبادلات تجاری بین دو کش��ور به 
سطح ۳ میلیارد دلار، بسیارکم است و باتوجه به ظرفیت های موجود، 

این رقم باید به ۲۵ میلیارد دلار برسد. 
مزیت�ها�چیست؟���

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عمان با بیان مزیت های تجارت 
با عمان، افزود: بازار عمان برای ایران بزرگ نیس��ت و تجارت با عمان 
کاملا مجزا از جمعیت این کشور است، زیرا عمان قراردادهایی را با ۱۶ 
کشور عربی-افریقایی، امریکا، اروپا و سنگاپور امضا کرده که می توانیم 
با تعرفه گمرکی صفر کالاهای مان را به این کش��ورها صادر کنیم. اگر 
۳۵ درص��د تولی��د را در مناطق آزاد عمان انجام دهی��م، می توانیم از 

طریق عمان صادرات مجدد داش��ته 
باش��یم. متاس��فانه به دلیل تحریم ها 
برخ��ی از کش��ورها کالاه��ای ما را 
خریداری نمی کنن��د و برخی دیگر 
رابطه سیاس��ی خوبی با م��ا ندارند. 
همچنین کش��ورهایی هس��تند که 
رابطه سیاس��ی و اقتصادی خوبی با 

م��ا دارند، اما امکان نقل و انتقال پول با این کش��ورها وجود ندارد. در 
نتیج��ه با صادرات مجدد از عمان می توان به این کش��ورها کالا صادر 
کرد. در کل عمان را نباید بازاری برای صادرات کالاهای مصرفی تصور 

کرد، بلکه مزیت اصلی این کشور برای ما صادرات مجدد کالا است.
وی درباره آغاز تجارت ترجیحی با عمان گفت: طرف عمانی آمادگی 
خود را در زمینه تجارت ترجیحی با ایران اعلام کرده، اما ازسوی ایران 
در پیگی��ری ای��ن مزیت کمی تعلل وجود دارد ک��ه امیدواریم هر چه 

سریع تر این نقص برطرف شود.
تولید�مشترک�با�عمان���

رازقی درباره توافقات ایران و عمان برای آغاز تولید مش��ترک گفت: 
براس��اس توافقات صورت گرفته، قرار اس��ت تعدادی از تولیدکنندگان 
ایرانی، عملیات تکمیلی تولید محصولات خود، یعنی حدود ۲۰ تا ۳۰ 
درص��د را در عمان انجام دهند و کالا را به عنوان یک کالای عمانی از 

این کشور صادر کنند. 
آینده�تجارت�ایران�و�عمان���

رئی��س اتاق مش��ترک بازرگانی ایران و عم��ان در پیش بینی آینده 
تجارت ایران و عمان بیان کرد: آینده تجارت ایران و عمان را روش��ن 
می بین��م و هدف گذاری ۳ میلی��ارد دلاری در آینده ای نزدیک محقق 
خواهد ش��د، اما در کل هدف گذاری اصلی برای تجارت ایران و عمان 

باید حدود ۲۵ میلیارد دلار باشد. 

میرجواد میرگلوی بیات، کارشناس ارشد مسائل عمان درباره تجارت ایران 
و عمان به  گفت: باید دید انتظار ایران از عمان چیست؟ عمان کشوری 
با ۵ میلیون نفر جمعیت است که سالانه ۳ میلیون گردشگر به طور میانگین 
یک هفته در این کشور اقامت دارند که همین مورد بازار مصرفی خوبی برای 
ایران ایجاد می کند. همچنین تولید در این کش��ور ضعیف و نیازمند واردات 
بس��یاری از اقلام است که از کشورهای دوردس��ت مانند برزیل و شرق آسیا 
وارد می ش��ود، اما ایران با افزایش مراودات می تواند جایگزین این کش��ورها 
ش��ود.  وی با اش��اره به هدف گذاری ۳ میلیارد دلاری ب��رای تجارت ایران و 
عم��ان بیان کرد: هدف  تجارت ۳ میلیارد دلاری ایران و عمان در بازه زمانی 
۵ س��اله قابل تحقق  اس��ت، زیرا میزان مبادلات تجاری ایران و عمان در سال 
۱۴۰۱ به یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار رس��یده اس��ت. همچنین باتوجه 
به رابطه سیاس��ی، موقعیت جغرافیایی و فرهنگی خوبی که میان دو کش��ور 
برقرار است، می توان به تحقق این هدف امیدوار بود.  میرگلوی بیات در بیان 
راهکارهایی برای افزایش تجارت با عمان افزود: عمانی ها به دلیل اش��تراکات 
زیاد با ایرانی ها علاقه بسیاری به فعالیت  در کشورهای هم دارند. در دو سال 
اخیر نیز ارتباطات خوبی میان س��ران، معاونان و وزراء دو کشور برقرار شده، 
اما باید س��فارت ایران در عمان تقویت شود و نیروهای اقتصادی بیشتری را 
در آن مستقر کنیم. البته نباید این نکته را فراموش کرد که تمایل این کشور 
برای مراودات با ایران به دلیل ارائه محصول باکیفیت با قیمت مناسب و رفتار 
حرفه ای است که در صورت از بین رفتن هر یک از آنها عمان به راحتی سراغ 

سایر کشورها خواهد رفت. 
مزیت�های�افزایش�ارتباط�ایران�و�عمان��

این کارش��ناس ارش��د مسائل عمان با اش��اره به مزیت های افزایش ارتباط 
ایران و عمان بیان کرد: به دلیل درآمد سرانه بالا در عمان که حدود ۱۷ هزار 
دلار اس��ت و رواج مصرف، این بازار برای ایران مناسب است، زیرا جمعیت ۵ 
میلیون نفری این کشور به مواد خوراکی، مصالح ساختمانی، خدمات آموزشی 
و پوش��اک نیاز دارند. از سوی دیگر به دلیل تحریم های موجود امکان تجارت 
و انتقال پول با بس��یاری از کشورها فراهم نیست که استفاده از ظرفیت های 
عم��ان در این زمینه می تواند گزینه مناس��بی برای افزایش مراودات باش��د. 
در واقع عمان راهی برای دور زدن تحریم ها اس��ت. همچنین عمان براساس 
مذاکرات صورت گرفته برخی از منابع بلوکه ش��ده ایران را در اختیار گرفته و 

به واردات کالاهای اساسی و ضروری ما کمک می کند. 
وی در ادامه افزود: عمان پلی میان ایران و کش��ورهای حاشیه خلیج فارس 
و کش��ورهای ش��رق افریقا است و بنادر عمان با کش��ورهای بسیاری ارتباط 
مستقیم دارد. از سوی دیگر عمان با ۲۷ کشور دنیا تعرفه گمرکی خود برقرار 
ک��رده و طبق توافقات ص��ورت گرفته، ایرانی ها می توانن��د ۳۰ درصد پایانی 
ف��رآوری محصولات خود را در این کش��ور انجام دهن��د و محصول نهایی را 
به عنوان ساخت عمان با تعرفه صفر به کشورهای مختلف از اروپا تا شرق آسیا 

صادر کنن��د که این امتیاز مثبتی اس��ت. 
البته این توافق جدی نیست و می توان در 
حد بس��ته بندی کالا روی آن حساب کرد.  
میرگلوی بیات با بی��ان اینکه امکان ایجاد 
حس��اب ارزی در این کش��ور وجود ندارد، 
ادام��ه داد: یک��ی از موانع موج��ود مربوط 
ب��ه جابه جایی پول در صرافی ها اس��ت که 

به دلیل نبود صرافی های قانونی ایران در عمان، تجار با مش��کلات بس��یاری 
روبه رو هستند. 

امارات،�بزرگ�ترین�شریک�تجاری�عمان��
این کارشناس ارشد مسائل عمان ضمن تاکید بر استقبال عمان از افزایش 
مراودات با ایران، گفت: امارات بزرگ ترین شریک تجاری عمان با ۱۵ میلیارد 
دلار مب��ادلات غیرنفتی اس��ت، اما عمان از وابس��تگی وارداتی و صادراتی به 
ام��ارات ناراضی و به دنب��ال کاهش مراودات با امارات اس��ت. در مقابل ایران 
نیز به دلیل وابس��تگی بیش از اندازه به صرافی ها و لجس��تیک امارات باید در 
بس��یاری از چالش ها با امارات، کن��ار بیاید که عمان می تواند تا حدودی این 
تنگنا را برای ما رفع کند. هرچند وضعیت بنادر عمان قابل رقابت با جبل علی 
نیست، اما با سرمایه گذاری و تلاش برای توسعه آنها می توان از مزیت های آن 
بهره مند ش��د. در واقع عمان را باید یک کش��ور دوست در نظر گرفت و برای 

تقویت ارتباط با این کشور تلاش کرد.

عمان�راهی�برای�صادرات�مجدد�کالا�

عمان�پلی�میان�ایران�و�سایر�کشورها�

مهم تری��ن گروه ه��ای کالایی صادرش��ده به عمان در س��ال ۲۰۲۰ 
عبارتن��د از: ماش��ین آلات، ل��وازم مکانیکی، رآکتورهای هس��ته ای و 
بویلرها؛ بخش هایی از کالاهای صادرش��ده به این کش��ور به این شرح 
اس��ت: وس��ایل نقلیه غیر از راه آهن یا تراموا و قطعات و لوازم جانبی 
آنها، ماش��ین آلات و تجهیزات الکتریکی و قطعات آنها؛ ضبط کننده و 
تولید کننده صدا، تلویزیون...، مصنوعات از آهن یا فولاد، س��وخت های 
معدن��ی، روغن ه��ای معدنی و محصولات حاص��ل از تقطیر آنها؛ مواد 
قیری؛ معدنی...، مواد ش��یمیایی آلی، سنگ معدن، سرباره و خاکستر، 
محصولات لبنی، تخم پرندگان، عس��ل طبیع��ی، محصولات خوراکی 
با منش��اء حیوانی، پلاس��تیک و مصنوعات از آن، کشتی ها، قایق ها و 

سازه های شناور.
کالاهایی که در این کش��ور از بیش��ترین اقبال برخوردارند ش��امل 
محص��ولات کش��اورزی، قی��ر، برخی محص��ولات معدن��ی و مصالح 

ساختمانی هستند.
کل می��زان واردات عم��ان ۲۴ میلیارد دلار اس��ت ک��ه طبق اعلام 
کارشناس��ان، در بسیاری از کالاهای وارداتی به عمان ما مزیت رقابتی 
داریم، اما عمانی ها شناخت زیادی از کالاهای ما ندارند؛ سهم ایران در 
بازار عمان طی س��ال گذشته تنها ۴۳۸ میلیون دلار یعنی ۱.۸ درصد 
ب��ود. همچنین نکته قابل توجه اینکه عمان پایگاه خوبی برای صادرات 

مجدد کالا به ش��مار می رود و می توانیم از طریق عمان به کشورهایی 
که دسترسی نداریم کالا صادر کنیم.

حجم واردات ایران از عمان در سال ۱۴۰۱ نیز نسبت به سال ۱۴۰۰ 
رش��د ۲۹ درصدی را نش��ان می دهد. واردات ایران از عمان در س��ال 
گذش��ته ۹۴۲ میلی��ون و ۲۰۲ هزار و ۴۵۸ کیلوگ��رم به ارزش ۸۰۰ 

میلیون دلار بوده است. 
در مجموع حجم مراودات تجاری دو کش��ور در س��ال ۱۴۰۱، رشد 
۴۱ درصدی داش��ته است. مجموع مبادلات تجاری دو کشور در سال 

۱۴۰۱ معادل ۱.۸۸۷ میلیارد دلار بوده است. 
در مجموع صادرات ایران به عمان در س��ال ۱۴۰۱ رشد بیشتری را 
نس��بت به واردات تجربه کرد، زیرا طبق جداول گمرک، در ۱۲ ماهه 
سال گذشته بیش از ۳ میلیون و ۳۴۲ هزار تن کالای ایرانی در قالب 
۶۴۵ کد تعرفه مختلف به عمان صادر شده که ارزشی بیش از ۲۹ هزار 
و ۷۷۰ میلیارد و ۹۹۰ میلیون تومان معادل یک میلیارد و ۸۷ میلیون 
و ۲۱۹ ه��زار و ۲۵۶ دلار داش��ته اس��ت. این اعداد و ارقام رش��د ۴۵ 
درص��دی را از نظر وزنی، ۷۸ درصدی را از نظر ارزش ریالی و افزایش 
۵۲ درصدی را از نظر ارزش دلاری نس��بت به صادرات ایران به عمان 
در س��ال ۱۴۰۰ نش��ان می دهد. این روند صعودی عمان را از شریک 

دهم به هشتمین مشتری کالای ایرانی تبدیل کرده است.

اردیبهشت ۱۴۰۲: غلامحسین شافعی، رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت باتوجه به رشد تبادلات تجاری بین ایران و عمان، امکان رسیدن به سطح تجارت 
۳ میلیارد دلاری در بازه زمانی کوتاه مدت میان دو کش��ور وجود دارد. ش�هریور ۱۴۰۲: وزیر صنعت، معدن و تجارت ایران در راس��تای توسعه همکاری   های 
تجاری و اقتصادی با عمان، راهی این کش��ور ش��د. آذر ۱۴۰۲: مهدی ضیغمی، رئیس کل سازمان توسعه تجارت از عزم دو کشور ایران و عمان برای افزایش 
حجم روابط تجاری و آغاز مذاکرات برای امضای موافقتنامه تجارت ترجیحی در آینده نزدیک خبر داد.  تجارت ترجیحی شکلی از مبادله تجاری است که در 
آن دو کشور با یکدیگر توافق می کنند که به منظور تسهیل مراودات تجاری و عملیات صادرات و واردات، تعرفه برخی از کالاها را پایین بیاورند. هدف از انعقاد 
موافقتنامه های تجارت ترجیحی، رفع موانع تجاری بین کشورها به ویژه کالاهای دارای تعرفه های بالا است. آذر ۱۴۰۲: بابک احمدی، رئیس ایدرو گفت: آماده 

همکاری و مشارکت با سرمایه گذاران عمانی در پروژه های مشترک هستیم.

آخرین�اظهارنظرها�درباره�روابط�ایران�و�عمان�صادرات�ایران�به�عمان�

پلی از عمان به ۲۷ کشور دنیا  
��مزیت�های�تجارت�ایران�و�عمان�را�بررسی�کرد�

عمان�جای�امارات�را�می�گیرد؟

کیمی�ا ملک�ی: عمان؛ ب�ازاری ۵ میلیون و ۷۹ ه�زار و ۵۱۴ 
نفری برای ایران. مجموع واردات عمان در چند س�ال گذشته 
نزدیک ۳۰ میلیارد دلار بود که باعث ش�د این کشور در رتبه 
۶۵ واردکنن�دگان کالاه�ای مختل�ف در جهان ق�رار بگیرد. 
بزرگ ترین ش�رکای تجاری این کشور امریکا و چین هستند 
و به تازگ�ی مذاک�رات برای افزای�ش مراودات ای�ران با عمان 
افزای�ش یافته و امضای موافقتنامه تج�ارت ترجیحی بین دو 

کشور نیز در دستور کار است.
عمان جمعیتی بالغ ب�ر ۵ میلیون نفر دارد که ۴۰ درصد آن 
خارجی هس�تند و خلاف خط مشی سیاسی برخی کشورهای 
منطقه، به دنبال پایداری روابط خود با ایران اس�ت؛ به گونه ای 
که طی س�ال های اخیر روابط دوجانبه ای�ران و عمان در بعد 
سیاس�ی مطلوب و دال بر همکاری متقابل بوده اس�ت. گرچه 
روابط تجاری دو کش�ور نامناس�ب نیس�ت و ب�ه لحاظ حجم 
تجارت، عمان جایگاه شش�م را در میان کش�ورهای همسایه 
ایران دارد، اما به هر حال این روابط متناسب با روابط سیاسی 
پیش نرفته و آمار نش�ان می دهد ظرفیت برای توس�عه روابط 

اقتصادی مورد غفلت واقع شده است.
حال باتوجه ب�ه مذاکرات صورت گرفته بای�د دید، افزایش 
تجارت با عمان چ�ه مزیت هایی برای ایران به دنبال دارد؟ آیا 
تنها مزیت عم�ان در بعد تجاری برای ایران صادرات مجدد و 
نقل و انتقال پول اس�ت؟ نقش�ی که به واسطه محدودیت های 

تحریم، پررنگ تر شده است. 

سخن�پایانی
در بررس��ی کم وکیف تجارت ایران با کشورهای همسایه این بار به سراغ 
»عم��ان« رفتیم ت��ا باتوجه به توافقات اخیر، مزیت ه��ای افزایش مراودات 
با این کش��ور را بررس��ی کنیم. در این گزارش این نتیجه حاصل ش��د که 
عمان بازار مهمی برای ایران در میان کشورهای همسایه است. کشوری با 
جمعیت کم و ظرفیتی زیاد که می تواند پل ارتباطی میان ایران و بسیاری 
از کش��ورها باش��د. همچنین تجارت عمان با کشورهای افریقایی از سابقه 
طولانی برخوردار اس��ت و ما از طریق تجار عمانی می توانیم به بازار افریقا 
دسترسی داش��ته باشیم. از سوی دیگر ثبت شرکت در عمان کار ساده ای 
است و نیاز به مسیر اداری پیچیده ندارد. همچنین توافقنامه های گمرکی 
ویژه ای بین عمان و برخی از کش��ورها امضا ش��ده که براس��اس آن تعرفه 
گمرکی بین عمان و این کش��ورها صفر اس��ت. در نتیجه از عمان می توان 
به عنوان راهی برای ورود ارزان تر کالاهای ایرانی به کش��ورها استفاده کرد 
و ش��اهد نفوذ کالاهای کش��ور در بازارهای جهانی بود. همچنین به عقیده 
برخی از کارشناسان افزایش روابط با عمان می تواند وابستگی ایران و عمان 

به امارات را کاهش دهد که این مزیتی برای هر دو کشور است. 

عمان از شرق به دریای عرب و از شمال به دریای عمان منتهی می شود، از جنوب با یمن و از 
غرب با عربستان سعودی و امارت متحده عربی مرز زمینی و با ایران مرز دریایی دارد.

عمان که در جنوب شرقی شبه جزیره عربستان قرار دارد، تنها عضو شورای همکاری خلیج فارس 
در خارج از تنگه هرمز محسوب می شود. همجواری زمینی عمان با عربستان، امارات متحده عربی 
و یمن از یک سو و همسایگی دریایی آن با ایران و پاکستان از سوی دیگر، این کشور را به مقصد 

صادراتی بسیاری از کشورها از طریق مسیرهای آبی، زمینی و هوایی تبدیل کرده است.
کالاهای صادراتی مهم عمان شامل نفت خام، صادرات مجدد کالا، ماهی، فلزات و پارچه است 
و کالاهای وارداتی مهم آن نیز ش��امل ماشین آلات و تجهیزات حمل ونقل، کالاهای صنعتی مواد 

غذایی و روغن صنعتی است.

در کش��ور عمان معافیت های گمرکی برای س��رمایه گذاری وجود دارد و به طور کلی وارد کردن 
تجهیزات صنعتی نیز بسیار مهم است. 

همچنین معافیت های گمرکی برای وارد کردن مواد اولیه کارخانجات کشور عمان به طور جدی 
دنبال شده است. ارائه بیمه اعتبارات صادراتی از طریق ضمانتنامه های صادراتی از دیگر امتیازات 
س��رمایه گذاری در عمان به ش��مار می رود و آژانس های مالی در این کشور رشد بهتری نسبت به 

سال های گذشته داشته  است. 
ورود عم��ان به س��ازمان تجارت جهانی و همین طور انعقاد توافقنامه ه��ای تجارت آزاد تاثیرات 
مثبتی بر اقتصاد عمان گذاش��ته اس��ت. اقتصاد کش��ور عم��ان یکی از باثبات تری��ن اقتصادهای 

کشورهای GCC محسوب می شود.

نکته قابل توجه درباره عمان آنکه، بانک مرکزی عمان از اس��تقلال نسبی برخوردار است و نهاد 
پولی مس��تقل در این کشور موجب ش��ده عمان یکی از پایین ترین تورم های دنیا را داشته باشد؛ 
به عنوان نمونه، تورم سال ۲۰۲۰ در عمان، منفی ۰.۹ درصد گزارش شده است. در ۵ سال گذشته 
نیز تورم س��الانه عمان بیشتر از ۲ درصد نش��ده که این امر ناشی از سیاست های پولی موفق در 

این کشور است.
ش��اخص ترین شرکای تجاری عمان را کشورهای امارت متحده، چین، ژاپن، عربستان سعودی 
و هند تش��کیل می دهند. تحریم قطر ازسوی کشورهای همسایه در سال ۲۰۱۷، این کشور را به 
یافتن ش��رکای جدید س��وق داد؛ از این رو پس از این تاریخ روابط تجاری عمان با قطر به ش��دت 

افزایش یافت. 

تجارت�عمان�

8
یکشنبه 
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 شماره ۲۴۶۵
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آلودگی هوا، اثراتش روی سللامت بدن، دلایل آلودگی 
شللهرهای بزرگ، چرایی تجویز مسکن های مقطعی مانند 
تعطیلی تکراری اسللت. بللا غیرحضوری شللدن مدارس، 
سللرگردانی پدر و مادرهللا ادامه دارد، باوجللود تعطیلی، 
خیابان ها پر از ماشللین و ترافیک اسللت، همچنان، منبع 
سوخت کارخانه ها مشخص نشللده و کش وقوس تکذیب 
اسللتفاده از مازوت هم، همچنان یکی از برنامه های جاری 

مدیران است.
در این شللرایط، رئیس کمیته عمران شللورای اسامی 
شهر تهران، خواستار تعطیلی ادارات به جای مدارس شده 
است و از سوی دیگر، مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون 
سامت شورای شللهر تهران در جلسه دیگری استفاده از 
مازوت در نیروگاه های اطراف تهران را تایید کرد. در حالی  
که در روزهای گذشته اورژانس در برخی میدان های البرز 
و تهران مستقر بوده و نفس همگان همچنان تنگ است.

ماجللرای آلودگللی کانشللهرها از ابتدای پاییللز بازهم 
تکرار شللد. چندین بار خبرهایی از رسیدن آلودگی به مرز 
هشللدار و بالاتر از آن آمد و از ابتدای هفته هم جو پایدار 
تشللدیدکننده وضعیت شللد. تهران، خراسان، خوزستان، 
اصفهان و البرز از جمله آلوده ترین کانشللهرهای کشللور 

بودند.
ذرات کوچک تر از ۲.۵ میکرون یا حدود یک سی ام قطر 
یک موی انسان، به اعماق ریه نفوذ می کنند و ممکن است 
وارد جریللان خون و ایجللاد نوعی التهاب با درجه پایین و 
استرس اکسیداتیو در بدن شوند. براساس این تحقیق، در 
ارتباط با این ذرات، آسللم تنها نگرانی نیست؛ چراکه قرار 
گرفتن در معللرض ذرات آلاینده با افزایش خطر بیماری 
قلبی، سرطان و زوال عقل هم مرتبط بوده و حتی ممکن 

است خطر ابتا به دیابت را افزایش دهد.
 از سال ۱۳۹۹ تاکنون، جلسللات کارگروه ملی کاهش 
آلودگی هوا برگزار نشللده اسللت؛ کارگروهللی که به گواه 
بسللیاری از فعالان این حوزه تنها جایللی بود که »قانون 
هوای پاک« در آن پیگیری می شد و حالا دیگر تصمیمات 
در این حوزه به صورت اسللتانی است. شأنیت شکل گیری 
کارگللروه ملی کاهش آلودگی هوا به این اسللت که بتواند 
در شرایط تغییری ایجاد کند و شاید دلیل شکل نگرفتن 
جلسات شان به این خاطر است که به این نتیجه رسیده اند 
که نمی تواننللد تغییری ایجاد کنند؛ اما مسللئله آلودگی 
هللوا پیچیده، چندوجهی و هزینه بر اسللت. کشللورهایی 
که مدیریت درسللتی برای آلودگی هوا داشللته اند، به ازای 
هر واحللد کاهش آلودگللی، هزینه اقتصللادی، اجتماعی 
و… را محاسللبه می کنند. ایللن کار هزینه و زمان زیادی 
می خواهد و ما در تمام سللال های گذشللته به این سطح 
از مطالعات نرسللیده ایم و حتی سللیاهه انتشللار آلودگی 
هوا برای کانشللهرها که باید ۳ سللال یک بار به روز شود، 
به روز نمی شود. همین هم سردرگمی مضاعف است، وقتی 
ندانیم برای چه عاملی هزینلله می کنیم، نمی توانیم به از 
بین بردنش فکر کنیم. کشور ما درگیر تغییر اقلیم و اثرات 
ناشی از آن اسللت و این اتفاق روی افزایش آلایندگی اثر 
مسللتقیم دارد. پیشللرفت هایی هم در این زمینه بوده، اما 
چون حرکت در این حوزه سخت است، نه تغییری حاصل 
شللده و نه تاثیری داشته است. باید مدیریت کان کشور 
مسئولیت حل مشکل آلودگی کشور را برعهده بگیرد و به 
هملله ارگان ها امر کند؛ چراکه ما نمی توانیم از کمک های 
بین المللی اسللتفاده کنیم و تکنولوژی های نوین هم طی 
زمان دست یافتنی می شوند، در نتیجه ما اگر نگران آینده 
هسللتیم، بایللد با یک مدیریت یکدسللت کلله همه از آن 
پیللروی کنند، عمل کنیم و بایللد بدانیم در چنین هوایی 

نسل پویا و فعالی نخواهیم داشت.
 راه حل ها عجیب نیستند. در بسیاری از کشورها امتحان 
شده اند و در واقع مسئله مدیریتی است نه فنی؛ اما مشکل 
اصلی این اسللت که بر اثر تکرار و طولانی شدن آلودگی، 
از اهمیت ماجرا کاسللته شده اسللت و در این نقطه ابتدا 
دولللت و پس از آن مردم باید همراهی کنند؛ هیچ اتفاقی 

به سهولت رخ نمی دهد.
 نمونه این تکرار را می توان در سللوزاندن مازوت دید. از 
ابتدای هفته که هوای پایتخت و دیگر کانشللهرها رو به 
سیاهی گذاشته، بار دیگر پای مازوت سوزی به میان آمده 
است. مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون سامت شورای 
شللهر با اعام این خبر که اسللناد و اطاعاتی وجود دارد 
که در زمستان سال گذشته در نیروگاه های اطراف تهران 
مازوت سللوزی انجام شللده، در جلسه اسللتانداری تهران 
گفت: »بنا بر گزارش کمیسللیون اصل ۹۰ سللوخت های 
تولیدی کشور از جمله بنزین، نفت گاز و … سوخت های 
مطابق استاندارد ملی نیستند و براساس همین گزارش از 
۱۶ نیروگاه کشللور، ۱۴ نیروگاه مازوت مصرف می کنند.« 
همیللن صحبت ها هللم واکنللش علی سللاجقه، رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیسللت را به دنبال داشت و گفت 
»مازوت سللوزی در نخسللتین فرصت در دسللتورکار قرار 
گرفت،اما تاکنون شواهدی دال بر مازوت سوزی در تهران 
نداریم. در موضوع مازوت سللوزی نیروگاه ها بیشللتر جنبه 
روانللی آن برای مللردم مطرح بوده، زیللرا که هنوز درصد 
نقش مازوت در جو و آلایندگی مشللخص نشللده است.« 
صحبت هایللی که نه تنها اثری در کاهللش آلودگی و بهتر 
شللدن وضعیت ندارند که فقط کار را سخت تر و انداختن 
مسئولیت بر گردن دیگری را تشدید می کنند، درحالی  که 
نگرانی از رسللیدن شللاخص به ۲۰۰ در شهرهای آلوده تا 

پایان هفته همچنان پررنگ است.
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کداممتهمگلویتهرانرامیفشارد؟
آلودگی هوا یکی از بزرگ ترین معضلات محیط زیستی کلانشهرها

 آلایندگی هوا 
و منابع آلاینده 

در تمامی فصول 
وجود دارند، اما 
در فصول سرد، 
شاهد تشدید 
آلودگی هوا 

در کلانشهرها 
هستیم

 با کاهش دما و 
افزایش مصرف 

گاز در بخش 
خانگی همواره 
کارخانه های 

بزرگ و صنایع 
ناگزیر از 

استفاده از 
سوخت های مایع 
یعنی گازوئیل و 
مازوت هستند

سخن پایانی
آلودگی هوای تهران، جزو بزرگ ترین مشللکات شهری است که 
مدت زمان زیادی است، در حال دست وپنجه نرم کردن با این معضل 
اساسی هسللتیم. آلودگی ناشی از دود خودروها، بنزین بی کیفیت و 
همچنین مازوت سللوزی، بای جان شللهروندان پایتخت شده است 
و سللالانه جان بسللیاری را می گیرد. آلودگی فقللط مربوط به تهران 

نیست، بلکه در بسیاری از کانشهرها چنین مشکلی وجود دارد.
با گذشللت بیللش از ۶ سللال از اجللرای قانون هوای پللاک هنوز 
دسللتگاه های دولتی در اجرای آن کوتاهی می کنند و با یک تخمین 

ساده می توان درک کرد که خسارت های ناشی از آلودگی های هوا در 
بخش های مختلف بیشتر از بودجه ای است که می تواند برای اجرای 

قانون هوای پاک صرف شود.
با اقداماتی همچون نوسازی و نصب فیلتر برای آلاینده ها، نوسازی 
حمل ونقللل و همچنین بهسللازی فعالیت نیروگاه هللا... می توان این 
خسللارت ها را کاهش داد، اما آنچه باید بیشللتر بلله آن توجه کرد، 
بحث مدیریت مصرف گاز در فصل سللرد سللال اسللت که اگر خوب 
به آن توجه نشللود، به اجبار نیروگاه های ما باید از سوخت های آلوده 

مانند مازوت اسللتفاده کنند، بنابراین باید این فرهنگ سازی از خود 
مسللئولان شللروع شللود. در حوزه مصرف گاز، وقتی به آمارها نگاه 
می کنیم، مصرف گاز در کشللور ما حدود ۶ تا ۷ برابر سللرانه جهانی 
است و ۳ برابر کل اتحادیه اروپا مصرف گاز داریم، در سایر حوزه های 
انرژی هم همین وضعیت وجود دارد. متاسفانه در حوزه های مختلف 
شاهد آن هستیم که منابع طبیعی خدادادی به هدر می روند و باعث 
آلودگی زیسللت محیطی به ویژه هوا می شللوند که نیاز اسللت در این 

حوزه اقداماتی اساسی انجام پذیرد.

براسللاس آمار رسللمی، در بللازه پنج سللاله ۷۵ هزار نفللر بر اثر 
آلودگی هوا جان خود را از دسللت داده اند. این در شللرایطی است 
که طبق پژوهش های انجام شللده در تهران تراکم ساختمانی یکی 
از عوامللل تعیین کننده در ایجاد آلودگی هللوا بوده و پایه گذار این 
بلندمرتبه سللازی، انحصار زمین و عدم گسللترش محدوده شهری 
اسللت. در نهایت، آخرین گزینه مربوط به آلودگی هوا، فرسودگی 
نللاوگان حمل ونقل عمومی بوده که در این بللاره آمار و ارقام ضد و 
نقیضی ارائه می شود. در سال ۹۸، عیسی کانتری، رئیس پیشین 
سللازمان حفاظت محیط زیست کشور اظهار کرده بود که براساس 
آخریللن گزارش رسللمی فرمانده نیروی انتظامی کلله برای وزارت 
کشللور و سللازمان حفاظت محیط زیست ارسال شللد، ۸۷ درصد 

مینی بوس ها، ۸۱ درصد موتورسللیکلت ها، ۷۳ درصد اتوبوس های 
درون شهری، ۶۰ درصد کامیون ها، ۵۸ درصد تاکسی ها، ۴۴ درصد 
اتوبوس های برون شهری، ۲۷ درصد وانت ها و ۴ درصد سواری های 
کشور اسللقاطی و ۸۰ درصد خود این سواری ها هم غیراستاندارد 
هسللتند. با این حجم از وسایل نقلیه اسقاطی طبیعی است هوای 
سللالم نداشللته باشللیم. در هیچ جای جهان، شللما چنین آماری 
نمی بینید. این آمار نشان از یک فاجعه برای هوای پاک کشور دارد. 
این ناوگان فرسوده اگر بهترین بنزین های جهان را هم مصرف کند، 
باز هم آلایندگی بالایی دارد. ۴ درصد سللواری ها اسقاطی هستند، 
اما حداقل ۸۰ درصد خودروهای سواری از استاندارد لازم برخوردار 
نیسللتند. اینکه گفته می شللود ۶۱ درصد ذرات معلق برای منابع 

متحرک و ۸۳ درصد گازهای آلاینده برای صنایع متحرک اسللت، 
در واقع این خودروها نفس مردم ایران را بریده اند. متاسفانه صنعت 
خللودرو لوس بار آمده و بازار را به شللکل انحصاری در اختیار دارد. 
واردات خودرو ممنوع اسللت و هر محصول با هر سللطح استاندارد 
و کیفیتللی تولید شللود، بازار فللروش دارد. جایگزینی هم به دلیل 
تحریم هللا و محدودیت های ارزی وجود نللدارد. به عنوان مثال، ۸۱ 
درصد موتورسللیکلت ها باید جایگزین شللوند یعنی از ۱۱ میلیون، 
۹ میلیون و ۵۰۰ هزار موتورسللیکلت فرسوده و اسقاطی هستند. 
از سللوی دیگر، هر موتورسیکلت فرسللوده کاربراتوری به اندازه ۸ 
خودرو سللواری آلودگی ایجاد می کند. وقتی ایللن میزان آلودگی 

موتورسیکلت مورد محاسبه قرار گیرد، عدد بزرگی می شود.

ساختمان های بلند و تنفس سخت

س: 
عک

پاییز و زمس�تان اوج آلودگی هوا به ویژه برای کلانش�هرها است. این شرایط موجب شده 
است تا نهادها و سازمان ها یکدیگر را مقصر بدانند، اگرچه سال های گذشته بعضی دلیل این 
امر را اس�تفاده از بنزین نامناس�ب می دانستند، اما ابتدای آذر امسال، جعفر سالاری نسب، 
مدیرعامل ش�رکت ملی پخش فرآورده ه�ای نفتی در رابطه با این موض�وع گفت: بنزین و 
گازوئیل توزیع شده در تهران همه با استاندارد یورو ۴ و عدد اکتان بنزین تهران ۹۲ است، 
حتی گازوئیل مورداس�تفاده در نیروگاه های تهران نیز اس�تاندارد یورو و میزان گوگرد آن 

کمتر از ppm ۱۰ است.
به گ�زارش مهر، دس�ت کم بیش از نیم قرن اس�ت که کارشناس�ان محیط زیس�تی نگران 
هوای آلوده ای هس�تند که ش�هروندان تنفس می کنند. مس�لما یکی از مهم ترین مس�ائل 
زیست محیطی امروز که با آن مواجهیم، آلودگی هوا است. دلیل اصلی این موضوع، انتشار 
گازهای گلخانه ای اس�ت که از احتراق سوخت های فسیلی حاصل می شود. دی اکسیدکربن 
ناشی از احتراق این سوخت ها با بیشترین سهم میان سایر گازهای گلخانه ای بیش از تمام 
آلاینده ها مس�ئول آلوده ش�دن هوا اس�ت. آلودگی هوا و تغییرات آب وهوایی بس�یاری از 

مسائل و مشکلات زیست محیطی، اقتصادی و اجتماعی را به وجود می آورد.

حمیدرضا سهرابی، کارشللناس انرژی و عضو هیات مدیره انجمن 
صنفللی CNG هم در این زمینه گفتلله بود، آلایندگی هوا و منابع 
آلاینده در تمامی فصول وجود دارد، اما در فصول سللرد با تغییرات 
جوی و بحث وارونگی هوا شللاهد تشدید آلودگی هوا در کانشهرها 

هستیم. 
در ایللران نیللز، موضوع آلایندگی کانشللهرها بحران جدی در ۲ 
دهه اخیر بوده و سللال به سللال هم تشللدید می شللود، ضمن آنکه 
منابع آلاینده شامل صنایع، نیروگاه ها، مصارف خانگی و حمل و نقل 

هستند، اما سهم هر بخش در آلایندگی هوا، سهمی متفاوت است.
به گفته این کارشللناس انرژی، سللهم مصارف خانگللی باتوجه به 
مصللرف گاز در خانه ها در مقایسلله با دیگر بخش هللا در آلایندگی 
هوا، سهمی ناچیز اسللت، زیرا صنایع و نیروگاه ها نیز در طول سال 
از سللوخت گاز برای فعالیت بهره می برند، اما باتوجه به ناترازی گاز 
در فصول سللرد، مصرف گازوئیل و مازوت، با بخشللی از مصرف گاز 
آنها جایگزین می شللود که بسللته به میزان گوگللرد و کیفیت آنها، 

آلایندگی های محلی ایجاد می کنند. 

با این حال، اگر سللهم آلایندگی 
منابع مختلف را در سللطح کان و 
نه به صورت محلی، بررسی کنیم، 
بیشللترین سللهم آلایندگللی هوا 
مربوط به بخش حمل ونقل اسللت 
که این سللهم بیللش از ۷۰ درصد 

اسللت و تنها حللدود ۳۰ درصد از آلایندگی هللوا به بخش های غیر 
حمل ونقل مثل نیروگاه ها، صنایع و مصارف خانگی و ... بازمی گردد.

آلودگی هوا در کلانشهرها تشدید شد

در همین حال، اسللتفاده از مازوت مسللئله دیگری اسللت که به 
آن زیاد پرداخته می شللود و بسللیاری آن را علللت اصلی این ماجرا 
می داننللد. ناصللر اسللکندری؛ معللاون راهبری تولید شللرکت مادر 
تخصصی برق حرارتی پیش تر در این باره گفته بود: اسللتاندارد ملی 
اباغ شده برای سوخت با مازوت زیر ۰.۸ است، در حالی که سوخت 
تحویلللی به نیروگاه ها بیش از ۳ تا ۴ درصد مازوت دارد. از سللوی 
دیگر، مدیرعامل شللرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اعام کرده 
بللود: در اسللتان تهران و البللرز مصرف مللازوت در نیروگاه ها انجام 
نمی شللود؛ ضمن اینکه بنزین و گازوئیل توزیعی با اسللتاندارد یورو 
اسللت. اسللکندری اضافه کرد کیفیت این سوخت ها را سازمان ملی 

اسللتاندارد در پالایشللگاه ها و جایگاه های سوخت مورد بررسی قرار 
می دهد و بنابراین اسللتانداردها رعایت می شوند. مدیرعامل شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی در حالی مدعی چنین موضوعی شده 
که سللازمان ملی استاندارد چند سللالی است که استاندارد بنزین و 

گازوئیل ارائه نکرده است.
وی بیللان کرد: بللا کاهش دمللا و افزایش مصللرف گاز در بخش 
خانگللی همواره کارخانه های بزرگ و صنایع و حتی نیروگاه ها برای 
جلوگیری از تعطیلی ناگزیر از اسللتفاده از سللوخت های مایع یعنی 
گازوئیل و مازوت هسللتند. چند روزی است که هوای تهران ناسالم 
اسللت و حتی مدرسلله ها نیز تعطیل شده اند، این در حالی است که 

شللرکت پخش فرآورده های نفتی، 
رد  را  تهللران  در  مازوت سللوزی 
می کند. آلودگللی هوا پیش از اوج 
سرما )۱۵ آذر _۱۵ دی( به حدی 
رسللید که معاون اسللتاندار تهران 
اعام کرد »به دلیللل آلودگی هوا، 

کارکنان دسللتگاه های دولتللی دارای بیماری هللای قلبی و عروقی، 
بیماری هللای زمینه ای، تنفسللی، خودایمنی و خانم هللای باردار در 
صورت موافقت دسللتگاه می توانند روز دوشنبه از ظرفیت دورکاری 

استفاده کنند.«

نیروگاه های پایتخت از مازوت استفاده نمی کنند

در ادامه این موضوع باید به سللخنان داریوش گل علیزاده، رئیس 
مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سللازمان حفاظت محیط زیسللت اشاره 
کللرد که اواخر شللهریور عنوان کرد، تاکنون در کشللور ۲۶ میلیون 
خودرو شماره گذاری شده  که از این تعداد، حدود ۷ میلیون خودرو 
به سللن فرسودگی رسیده اند، همچنین ۱۲.۵ میلیون موتورسیکلت 
شماره گذاری شده که حدود ۱۰ میلیون از آنها فرسوده اند و عموما 
نیز کاربراتوری هستند، سن فرسودگی موتورسیکلت ۶ سال تعیین 
و سن فرسللودگی خودرو هم نیز متفاوت است، برای مثال، سواری 

۲۰ سال و عمومی ۱۰ سال در نظر گرفته شده است.
به گفته گل علیزاده، شرایط خودروهای ناوگان حمل ونقل عمومی 
وضعیت بغرنجی دارند، زیرا بیش از ۸۶ درصد آنها به سن فرسودگی 

رسیده اند که ضمن آلایندگی بالاتر نسبت به خودروهای نو، سوخت 
بیشتری هم مصرف می کنند.

وی تاکید کرد، سللهم خودروها به عنوان منابع متحرک در انتشار 
آلاینده هللا از لحللاظ ذرات معلللق کمتر از ۲.۵ میکللرون در تهران 
حللدود ۶۰ درصد اسللت، از این منابع متحللرک خودروهای دیزلی 
شللامل اتوبللوس، کامیون و مینی بوس، بیش از ۳۰ درصد از سللهم 
منابع متحرک را به خودشللان اختصاص می دهند. براساس آنالیزی 
که انجام شللد، بیش از ۷۰ درصد ذرات معلقی که در هوا منتشللر 
می شللود، از جنس دوده اسللت که نشللان می دهد میللزان گوگرد 
سللوخت نفت و گاز بالا اسللت و در هوا به ذرات معلق دوده تبدیل 

می شود که شاخص آلودگی در کانشهرها را تشکیل می دهد.

باتوجه به شرایط پیش رو به نظر 
می رسللد کلله دولت بایللد راهکار 
جدیللدی را در نظر بگیللرد تا هر 
یللک از ارگان ها دیگللری را متهم 
به آلودگی و افزایش انتشللار ذرات 
معلللق در هوا نکنند. مهم ترین راه 

می تواند استفاده کمتر از مازوت، آن هم در شرایط اضطرار و خروج 
خودروهای فرسللوده از حمل ونقل عمومی و جایگزینی خودروهای 
جدید باشللد. حال باید دیللد راهکار دولت بللرای برون رفت از این 
وضعیت چیسللت و تللوپ آلودگی هوا همچنللان از زمینی به زمین 

دیگر پاسکاری می شود؟

ناوگان حمل ونقل عمومی وضعیت بغرنجی دارند

علی اکبللر رجایی، کارشللناس انرژی درباره آلودگی هوای کشللور 
بلله  توضیح داد: باید توجه کرد که آلودگی هوای کشللور در 
شللرایط گوناگون متفاوت اسللت. برای مثال، اکنللون ریزگردها در 
مناطق مرزی کشللور دائم در حال پیشللروی هستند و ممکن است 
تللا تهران هم بیایند و این موضوع یکی از اصلی ترین دلایل آلودگی 

هوای کشور است.
وی در ادامه افزود: اینکه به طوردائم مازوت سوزی را مقصر آلودگی 
هوا بدانیم، درست نیست، چراکه در حال  حاضر، در فصل گرما این 
اتفاق رخ نمی دهد و این موضوع بیشتر به فصل سرما برمی گردد که 

ناترازی گاز به اوج می رسد.
 ما باید قبول کنیم که بنزین ما اسللتاندارد نیست. طبق آمارهای 

موجللود، تنها ۲۰ درصد از بنزین تولیدشللده در داخل اسللتاندارد 
اسللت. اگر با کارشناسان سازمان محیط زیست صحبت کنید، اعداد 
 و ارقللام عجیبی در رابطه با این موضوع ارائه می دهند که قابل تامل

 است.
رجایی خاطرنشللان کرد: متاسفانه انرژی به علت فراوانی در کشور 
ما ارزان اسللت و همین موضوع باعث شده تا استفاده از خودروهای 
شللخصی برای سللفرهای درون و برون شهری بیشللتر از کشورهای 

دیگر باشد.
 از طرفی، سیسللتم حمل ونقل عمومی همراه با افزایش جمعیت 
کانشهرها رشللد نداشللته که این موضوع نیز بر تعداد خودروهای 

تک سرنشین افزوده است.

رفع مش�کل آلودگ�ی نیاز به  �
فرهنگ سازی دارد

وی گفللت: قبللل از هللر اقللدام و 
سیاسللت گذاری برای حل مشللکل 
آلودگی هوا، باید فرهنگ سللازی نیز 
شللکل بگیرد تا هر فللردی و نهادی 
به نوبه خود نسللبت به مصرف انرژی 

و حفاظت از محیط زیسللت احساس مسللئولیت کند. اینکه برنامه ریزی 
درستی از سوی مسئولان برای حفاظت از محیط زیست شکل نمی گیرد، 
کاما درست است و نیاز به همفکری دارد، اما تا زمانی که برای حفاظت 
از محیط زیسللت و کاهش آلودگی های زیسللت محیطی همکاری نشود، 

نمی توانیم به آینده پاک امیدوار باشیم.

در برابر محیط زیست احساس مسئولیت کنیم

آسمان کدر مدیریت 
آلودگی هوا

بیژن یگانه � استاد 
دانشگاه شهید بهشتی
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 نکات مهم 
در مدیریت شهری

 محمدعلی سروستانی
 کارشناس شهرسازی

ش��هر محیطی اس��ت که به طورم��داوم در حال 
توس��عه اجتماعی بوده و نیازه��ای اجتماعی مانند 
مسکن، حمل ونقل، کار و فراغت را برآورده می کند. 
در طول تاریخ، به دلایل مختلف، کارکرد ش��هرها 

به صورت مداوم تغییر کرده است. 
شرایط سیاسی، اقتصادی و فرهنگی در هر زمان 
نقش مهمی در فرآیند تغییر ش��هرها داش��ته اند و 
این ش��رایط به صورت مس��تقیم یا غیرمستقیم بر 
مدیریت ش��هری، نحوه اس��تفاده از فضای شهری 
و نوع ارتباط ش��هروندان با یکدیگر تاثیرگذار بوده 
و همواره بهبود کیفی��ت زندگی، اصلی ترین توجه 

برنامه ریزان بوده است.
ب��رای توس��عه مت��وازن و بهین��ه ش��هر، کنترل 
ساخت وسازهای شهری از طریق ضوابط و مقررات 

ساخت وساز انجام می گیرد. 
عدم اجرای بس��یاری از این ضواب��ط و مقررات، 
مدیری��ت ش��هری را ب��ه اقدامات متنوع��ی مانند 
کنترل مداوم بر ساخت وسازها، تعیین ضمانت های 
اجرای��ی قانون��ی برای رعایت ضواب��ط و مقررات و 
اعمال جریمه تحت فش��ار قرار داده اس��ت. با این 
حال، باوجود اقدامات کنترلی مدیریت شهری، هر 
س��ال تعداد قابل توجهی از تخلفات س��اختمانی و 
 ش��هری در ش��هرهای بزرگ به ویژه تهران گزارش 

می شود.
تخلفات مختلفی مانند از بین بردن فضای س��بز، 
ساخت وس��از بدون مجوز، عدم رعایت اصول ایمنی 
و تغییر کاربری در هنگام ساخت وساز به طورعمده 
باعث ناهنجاری در ظاهر ش��هر و ایجاد مشکلاتی 

در محیط اجتماعی می شوند.
تهران، یک کلانشهر با مشکلات متعدد و پیچیده 
روبه رو اس��ت که بعضی از آنها به نظر حل نش��دنی 

می رسند. 
فاق��د توجه به شهرس��ازی، آلودگی ه��وا، بافت 
فرسوده، حاشیه نشینی و مسائل اجتماعی تهران را 
با چالش های فراوانی مواجه کرده اس��ت. شهرهای 
حومه نیز از این مشکلات بیشترین تاثیر را متحمل 

می شوند.
افزایش جمعیت در ش��هرها باع��ث افزایش نرخ 
زمین ها و در نتیجه استفاده حداکثری از آنها برای 

ساخت وساز می شود.
 ای��ن مس��ئله باع��ث تبدی��ل نمای ش��هرها به 
مجموعه ای از س��اختمان ها از س��نگ و بتن شده 
اس��ت و تراک��م جمعی��ت، همراه ب��ا آلودگی های 
مختلف، ب��ه افزایش بیماری ه��ای گوناگون منجر 
می ش��ود. به علاوه، از دست دادن ارتباط با طبیعت 
و محیط زیس��ت، باعث ب��روز بیماری های روانی و 
روحی می ش��ود که هزینه ه��ای آن را جامعه باید 
پرداخ��ت کند. از این رو، فضای س��بز در ش��هرها 
می توان��د به عنوان یک راه حل ب��رای مقابله با این 
مش��کلات و ایجاد یک محیط زیبا در کنار محیط 
کار و زندگ��ی مطل��وب معرف��ی ش��ود. بنابراین، 
ض��روری اس��ت که شهرس��ازی و ساخت وس��از با 
رعایت ارزش های محیط زیس��تی انجام بگیرد تا به 
فضای س��بز درون شهری و بین شهری آسیبی وارد 

نشود.
یک نکته دیگر که باید مدیران شهری به آن توجه 
کنند، مربوط به محاسبه وجود بسترهای فرهنگی، 
اجتماعی، تفریحی و زیرساخت های خدماتی برای 
افزایش جمعیت اس��ت که باید دی��د آیا به چنین 
مواردی توجه شده است یا خیر؟ این محدودیت ها 
باید به صورت مدیری��ت متمرکز در بحث معماری 
ش��هری در نظر گرفته ش��وند. در واقع، با افزایش 
ناگهانی جمعیت در یک منطقه و محدودیت منابع 
زیرساختی، ما با مس��ائل و نارضایتی های مختلف 
ش��هروندان مواجه خواهیم ش��د که بای��د به آنها 

به سرعت توجه کنیم.
بدیهی اس��ت که افزایش جمعیت باعث افزایش 
تقاضا برای استفاده از امکانات شهری می شود، زیرا 
نس��بت جمعیت به منابع را از حالت تعادل خارج 
می کند. در این حالت، ش��هروندان برای دستیابی 
به منابع محدود ب��ا یکدیگر رقابت می کنند و این 
الگ��وی رفت��اری منجر ب��ه افزایش خش��ونت های 

کلامی و فیزیکی می شود.
در فرآیند انبوه س��ازی در کشور، معمولا به ابعاد 
شهرس��ازی به ان��دازه کافی توجه نش��ده اس��ت. 
به همین دلیل، انبوه س��ازی ب��دون در نظر گرفتن 
این نکات، منجر به تجمع مش��کلات و آسیب های 
اجتماعی و زیست محیطی شده و نهادهای دولتی 
و س��ازمان های مس��ئول این حوزه با چالش هایی 

روبه رو خواهند شد. 
بنابرای��ن، ض��رورت دارد ک��ه در کنار س��اخت 
مس��کن، به تمام جوانب مختلف رفاهی، اجتماعی 
و شهرس��ازی توجه ش��ود تا از رش��د مشکلات و 
آس��یب های اجتماعی در س��طح جامعه جلوگیری 

شود.

فروش تراکم 
در برخی 
بافت های 
فرسوده، 

هرقدر هم 
که منطقی 

نباشد، منجر 
به نوسازی 

می شود

برای مدیریت 
رشد جمعیتی 
شهر تهران 
و مواجهه با 
چالش های 
ناشی از 

این رشد، 
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طی ۳ دهه گذشته ش�اهد هجوم یک باره و رشد انفجاری 
جمعی�ت در ته�ران و کلانش�هرها بوده ایم که ب�ه هر دلیل 
موجب افزایش تراکم در محدوده های ش�هری ش�ده و طی 
سال های اخیر حتی به نقاط حاشیه ای و پیرامون کلانشهرها 

نیز سرایت کرده است.
 به تازگی علیرضا زاکانی، شهردار تهران اظهار کرده است 
که مس�یری را دنبال می کند که م�دار آن 4 تحول را در پی 
داد. »تح�ول اول، تحول درون زاد ناظر به مدیریت ش�هری 
است که چشم اندازی برای آن ترسیم شده که در سال ۱4۱۰ 
تهران ش�هر الگوی تمدن جهان اس�لام شود. دومین تحول 

در حوزه فناورانه اس�ت، زیرا بیش�ترین ظرفیت دانشی در 
تهران است«.

زاکان�ی درباره س�ومین تح�ول می گوی�د: »میانگین یک 
متر مس�کن در تهران ۸۰ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان اس�ت، 
می خواهیم کمر نرخ مس�کن را بش�کنیم، نوس�ازی تهران 
 تراکم فروش�ی نیس�ت، در اف�ق ط�رح جامع، ته�ران باید 
ده و نیم میلیون نفر جمعیت داش�ته باش�د. در تحول آخر 
در ش�هرداری تهران یک س�انت ش�هر فروخته نمی شود و 
تلاش می شود تعداد پروانه س�اخت بالا برود. تهران تبدیل 

به مجموعه ای شده که ۱۷ درصد آن ناپایدار است. 

این صحبت ها در حالی اس�ت که شهرس�ازی یک فرآیند 
پیچیده و چالش برانگیز است. 

در طراحی و ساخت ش�هرها، متخصصان شهرسازی باید 
با عوام�ل متعددی مانند جمعیت، نیازهای اقتصادی، فضای 
س�بز، حمل ونقل، زیرس�اخت ها و محیط زیس�ت سازگاری 
داش�ته باش�ند. در این فرآیند، عوامل اجتماعی، سیاس�ی 
و اقتص�ادی نی�ز نقش مهمی ایف�ا می کنند. ح�ال باید دید 
صحبت ه�ای آقای ش�هردار تا چه ان�دازه با ای�ن فاکتورها 
همخوانی دارد؟  در این گزارش به بررسی این موضوع 

پرداخته است.

جواد خوانساری، کارشناس بازار مسکن به  گفت: بهتر است 
زمانی که درباره یک موضوع مهم نظیر مسکن و شهرسازی صحبت 
می ش��ود، تمام ظرفیت های موجود بررسی شود و برنامه های توسعه 
به طورکامل ترس��یم ش��وند تا همه زوایای آن مش��خص شود. نباید 
درباره موضوعی آن هم بدون در نظر گرفتن عواقب آن، صحبت شود.
وی در ادامه افزود: توس��عه هر ش��هر اقدامات منحصر به فرد خود 
را نیاز دارد. در شهرس��ازی باید تدابیر مهمی نظیر رش��د جمعیتی، 
حمل ونقل، ترافیک، برنامه ریزی جامع، توس��عه پایدار، فضای سبز، 
توسعه مسکونی، فضای عمومی، مشارکت شهروندان و همکاری بین 
نهادها در نظر گرفته ش��ود. این نکات تنه��ا چند مورد از جنبه های 

مهم در توسعه شهرسازی هستند.
خوانس��اری بیان کرد: متاس��فانه در س��ال های قبل بی توجهی به 
شهرسازی در کلانش��هر تهران باعث تولد بسیاری از مشکلات شده 
و رش��د جمعیتی در این شهر به حدی رس��یده که از کنترل خارج 
شده است. صحبت های اخیر شهردار تهران حتی اگر رنگ اجرایی به 

خود بگیرد، باز هم چاره مش��کلات موجود نیست. مسئله حمل ونقل 
و ترافی��ک یکی از چالش های اساس��ی در شهرس��ازی اس��ت. باید 
زیرساخت های حمل ونقل عمومی قوی و موثر ایجاد شود. همچنین، 
باید به طراحی شبکه های جاده ای و تقسیمات زمین شهری باتوجه 

به جریان ترافیک دقت شود.
در�تهران�هیچ�گونه�انضباطی�دیده�نمی�شود��

این کارشناس بازار مسکن خاطرنشان کرد: متاسفانه اکنون با یک 
تهران س��ردرگم س��ر و کار داریم که تمامی مش��کلات همانند یک 
زنجیر محکم به دورش کش��یده ش��ده و نجاتش از این مخمصه کار 

دشواری است. 
در گذشته قرار ش��د تا شهرهای اقماری در اطراف تهران تاسیس 
شوند تا رش��د جمعیتی تهران را کنترل کنند، اما این اتفاق به علت 
شهرس��ازی غلط رخ نداد،حتی باعث رشد جمعیتی بیشتر پایتخت 
شد. ش��هرهایی که اگر با اصول شهرسازی س��اخته می شد، شرایط 
به کلی تغییر می کرد. فرصت های شغلی بیشتر در حوزه های مختلف، 

اماک��ن آموزش��ی و دانش��گاه های 
معتبر، خدمات بهداشتی و درمانی 
و تنوع فرهنگ��ی و اجتماعی تنها 
بخشی از این شرایط است که نیاز 

به بازنگری دارد.
ک��رد:  بی��ان  پای��ان  در  وی 

به طورکلی، رش��د جمعیتی ش��هر تهران در دهه های اخیر تبعیت از 
الگوی رش��د جمعیتی شهرهای بزرگ جهان داشته است. با افزایش 
فرصت های ش��غلی و خدمات ش��هری، جمعیت شهر تهران به مرور 

زمان افزایش یافته است. 
همان طور که گفته شد، این رشد جمعیتی می تواند به چالش هایی 
مانند ترافیک، مس��کن، زیرس��اخت های حمل ونقل، فضای س��بز و 
خدمات عمومی نیز منجر ش��ود. برای مدیریت رشد جمعیتی شهر 
تهران و مواجهه با چالش های ناشی از این رشد، برنامه ریزی شهری 

جامع و هوشمندانه اهمیت دارد.

جنبه�های�مهم�در�توسعه�شهرسازی

حسن محتشم، کارشناس بازار مسکن به  گفت: در سال های 
گذش��ته قرار بود که تراکم فروش��ی برای احیای بافت فرسوده انجام 
بگیرد و این قضیه به برنامه س��وم توس��عه برمی گردد، اما متاسفانه 
بعد از گذش��ت بیش از ۱۵ س��ال از این قضیه، نه تنها بافت فرسوده 
تمام نشده، بلکه افزایش پیدا کرده و بافت های فرسوده جدید در این 
س��ال ها ایجاد شده است. در س��ال های اخیر، تصمیم بر این شد که 
مش��وق هایی برای نوسازی بافت فرس��وده در نظر گرفته شود تا این 
مشکل از راه دیگری حل شود. اقداماتی که قرار است برای بافت های 
فرس��وده انجام بگیرد؛ به نظر می رسد که به نتیجه برسد و بافت های 

ناکارآمد تبدیل به ساختمان های چندطبقه شوند.
وی در ادام��ه افزود: بافت فرس��وده می تواند خطرات جانی و مالی 
گس��ترده ای برای ش��هروندانی که در این مناط��ق زندگی می کنند، 
داشته باشد. از این رو وظیفه مسئولان است تا هرچه سریع تر فکری 
به حال این بافت ها کنند. باید دانس��ت که ف��روش تراکم در برخی 
بافت های فرسوده، هرچقدر هم که منطقی نباشد، منجر به نوسازی 

می شود و از خطرات احتمالی جلوگیری می کند.
باید�استانداردسازی�مدنظر�قرار�بگیرد��

عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران با بیان اینکه برای 
کنترل تراکم، باید بر ساخت وساز مناطق مختلف، شرایط محیطی و 
ظرفیت آن نظارت داشت و تراکم مشخصی را برای احداث ساختمان 
لحاظ کرد، افزود: در این رابطه، تراکم س��اختمانی برای ش��هرهای 
کوچک و بزرگ و حتی مناطق مختلف یک ش��هر، متفاوت اس��ت و 
شهرداری برحسب منطقه، مجوز ساخت وساز صادر می کند. با تعیین 
تراکم س��اختمان، کنت��رل تعداد س��اختمان و جمعیت یک منطقه 
مدنظر قرار می گیرد. براساس تراکم ساختمانی مشخص شده توسط 
ش��هرداری، سازندگان باید به میزان همان مساحت و تعداد طبقات، 

واحد مسکونی بسازند و مازاد بر آن، تخلف محسوب می شود.
وی افزود: زمانی که زمینی را برای ساخت وساز یک یا ۲ طبقه در 
نظر می گیریم، علاوه بر هزینه های متعدد باید به فاکتورهایی که برای 
استانداردسازی در نظر گرفته شده نیز، توجه کنیم. همچنین ساخت 

خانه های ویلایی و توس��عه افقی ساخت وساز نیاز به زیرساخت هایی 
دارد که هزینه های بالایی را می طلبد؛ بنابراین استفاده از تراکم باید 
باتوجه به ش��رایط و موقعیت جغرافیایی ش��هری و روس��تایی باشد. 
ابتدا باید زمینی که برای س��اخت انتخاب می شود، ارزیابی شود که 
آیا ب��ه این زمین تراکم بالا داده می ش��ود یا خی��ر؛ به نحوی که در 
کلانشهری مثل تهران تمام زمین هایی که برای ساخت وساز در نظر 
گرفته می شود، در دسته بندی های مشخصی نظیر تراکم زیاد، تراکم 

متوسط و در نهایت تراکم کم و ویلایی قرار گیرد.
باید�تراکم�ساخت�وساز�کنترل�شود��

محتش��م گفت: تراکم فروش��ی در ساخت وساز معمولا در شهرها و 
مناطقی که به دلیل محدودیت هایی مانند مس��احت محدود، قوانین 
ساخت وس��از س��ختگیرانه یا نی��از به زندگی در مرکز ش��هر، فضای 
کافی برای س��اختمان های جدید وجود ندارد، ضروری است. در این 

است  ممکن  مس��ئولان  ش��رایط، 
ب��ه تراکم فروش��ی روی بیاورند تا 
بتوانند با بیشترین بهره وری ممکن 
از فض��ای موجود اس��تفاده کنند، 
البت��ه ای��ن موضوع در ش��رایطی 
محقق می ش��ود که با برنامه ریزی 

صورت گیرد.
وی در خاتمه عنوان کرد: اگر مدیران ش��هری برای تراکم فروشی 
در ش��هرهای مختلف شرایط یکسانی را در نظر بگیرند، ممکن است 
مشکلاتی مانند کاهش کیفیت زندگی محلی، ترافیک شدید، کاهش 
ارزش ملک ها و آس��یب به محیط زیس��ت ایجاد شود؛ بنابراین، لازم 
است توسعه دهندگان و مسئولان در کنترل تراکم ساخت وساز تلاش 

و راه هایی را هم برای کاهش آن پیدا کنند.

بافت�فرسوده�خطرات�جانی�و�مالی�بسیاری�دارد

سخن�پایانی
مدیریت شهری در راستای بهینه س��ازی و افزایش پایداری شهرها 
آن هم براس��اس برنامه های توسعه با چالش های متعددی روبه رو است 
ک��ه یکی از این چالش ها، تخلفات رایج در زمینه شهرس��ازی اس��ت. 
رفع مشکلات شهرها به دلیل گستردگی مسائل و پیچیده تر شدن آنها 
دشوارتر شده است. امروزه، دیگر نمی توان یک شهر را بدون توجه به 
تاثیر کنش ها و واکنش ها در س��طح کلان تر و حتی خردتر، مدیریت 
کرد. ش��هرهای امروز به شدت تحت تاثیر مجموعه عواملی هستند که 
تنها مربوط به آنها نیس��ت، اما بر روندهای ش��هری و کیفیت زندگی 
شهروندان موثر است. شناخت این عوامل و مدیریت آنها ضروری است 
تا بتوان برنامه ریزی متناس��بی برای هر شهر داشت. مشکلات شهری 
ابعاد گس��ترده ای را شامل می شود که در حوزه های بسیار تنگاتنگ و 
در سطوح مختلف مرتبط با یکدیگر هستند. در این میان، مسئولان و 
متصدیان نیز از ساخت وس��ازهای شبانه و غیرمجاز در حاشیه شهرها، 
توسعه س��کونتگاه های غیررسمی و خانه س��ازی های غیراصولی ابراز 
نگرانی می کنند. وقتی ش��هرهای بزرگ دیگر کشش جمعیت مهاجر 

را ندارند، شهرهای حاشیه به وجود می آیند، اما متاسفانه این اقدامات 
برای کاه��ش جمعیت تهران آن طور که باید جوابگو نیس��ت، چراکه 
به علت فاصله زیاد این شهرک ها از پایتخت و نبود امکانات رفاهی که 
مهم ترین آن حمل ونقل اس��ت، تمایلی ب��رای زندگی در این مکان ها 
وجود ندارد. تمام مش��کلاتی که برای شهرسازی و شهرنشینی وجود 
دارد، مربوط به موضوعات پایه ای اس��ت، اما این بدین معنا نیست که 

چاره ای برای حل این معضلات وجود ندارد.
نوع و شدت وقوع تخلف شهری و ساختمان سازی در شهرهای کشور 
به خصوصیات حقوقی، اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و نحوه مدیریت 
ش��هری وابس��ته اس��ت. ش��یوه عملکرد و برخورد نهادهای مدیریتی 
به ویژه ش��هرداری ها در وقوع چنین تخلفاتی نشان دهنده وجود ضعف 
در قانون اس��ت. افزایش نرخ زمین و مهاجرت ها، ناکارآمدی ضوابط و 
مقررات س��اختمانی، نحوه نظارت و اجرای ضوابط ساخت وساز توسط 
مهندس��ان ناظر و اعمال س��لیقه های متفاوت و حتی تغییر سلیقه ها 

باعث سردرگمی شهرسازی و احداث شهرهای جدید می شود.
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یکی از مشکلات اساسی شهرها و دلایل گسترش تراکم بالا، فارغ 
از منظر درآمدی برای شهرداری ها و نهادهای مرتبط، چالش تامین 
زمین است. همین امر موجب شده، ساختمان های بلندمرتبه بدون 
نگاه کارشناسی و محاسبه تراکم واقعی جمعیتی و ساختمانی، در 
شهرهای مختلف کش��ور و مناطق هر شهر، قارچ گونه رشد کنند. 
شهرس��ازان باید به دقت مطالعه کنن��د و تحلیل های گوناگونی را 
انجام دهند تا به نیازها و مش��کلات جامعه پاس��خ دهند. طراحی 
ش��هرها بای��د منطبق ب��ر نیازه��ای اجتماعی و فرهنگی باش��د و 

همچنین محیط زیست را حفظ کند.
 همچنین، شهرسازی ممکن است با موانعی مانند محدودیت های 

سرمایه گذاری، مشکلات خاص مناطق جغرافیایی، تدابیر قانونی و 
مقررات شهرسازی و چالش های سیاسی روبه رو شود. علاوه بر این، 
تغییرات در ش��هرها ممکن اس��ت نتایج غیرقابل پیش بینی داشته 
باش��د و در برخی موارد ممکن اس��ت نیاز به تغییرات و بهبودهای 
مس��تمر داش��ته باش��د. همچنین، شهرس��ازی باید با ارزش های 
اجتماعی و تمدنی همخوانی داش��ته باش��د و به توس��عه پایدار و 
بهره وری منابع توجه کند. بنابراین، می توان گفت که شهرس��ازی 
ی��ک فرآیند پیچیده اس��ت ک��ه نیازمند تحقیقات، بررس��ی های 
دقی��ق و همکاری بین متخصصان مختلف اس��ت. البته، باتوجه به 
تکنولوژی ها و روش های نوین شهرسازی، تلاش های بیشتری برای 

ساده تر کردن این فرآیند انجام شده است، اما همچنان شهرسازی 
به چالش های خود دست می یابد. به گفته کارشناسان، تراکم فروشی 
که به انبوه س��ازی های بی رویه در کلانشهرها بدل شده است، قرار 
بود با هدف نوس��ازی بافت های فرسوده انجام گیرد و موجب رونق 
ساخت وس��از و به نیت کاهش نرخ ملک ش��ود؛ اما در عمل بس��تر 
فسادی ش��د که زمین خواری و جولان دلال های ملکی را افزایش 
داد و خود این موضوع موجب افزایش نرخ تمام ش��ده ساخت وساز 
و نرخ املاک ش��د. تجربه ثابت کرده است که تراکم فروشی خلاف 
هدف تعیین شده در مناطق فرسوده جنوبی و مرکزی شهرها انجام 
نشده و بیشتر در مناطق گران قیمت و شمالی شهر رخ داده است.

شهرسازی�باید�منطبق�بر�نیازهای�گوناگون�باشد

 
س: 

عک
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سنگ بزرگ نشانه نزدن است
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طی سال های گذشته، یکی از معضلات اصلی دولت ها پروژه های نیمه تمام بوده 
است، پروژه هایی که اغلب بدون برنامه و توجیه اقتصادی کلنگ خورده  و براساس 
ب��رآوردی که خبرگزاری مهر انج��ام داده اند، در حال  حاضر حدود ۶۲ هزار پروژه 
نیمه تمام در کش��ور داریم که از این میزان ۵۷ تا ۵۸ هزار پروژه اس��تانی و ۵ تا ۶ 
هزار پروژه ملی هس��تند که برای تکمیل ای��ن طرح ها بیش از ۶۰۰ هزار میلیارد 
تومان منابع لازم است. )البته اعداد مختلفی برای پروژه های نیمه تمام از ۷۰ تا ۸۲ 

هزار نیز ذکر شده، اما عدد رسمی همین ۶۲ هزار پروژه است.(
سهم بخش عمرانی در بودجه های سنواتی همواره کمتر از میزان موردنیاز بوده 
که آن هم به دلیل عدم توازن بودجه، به صورت کامل تحقق نمی یابد و بیش��تر به 
بودجه جاری که س��هم عمده آن شامل حقوق و دستمزد می شود، پرداخته شده 
است. بررسی ها نیز نشان می دهد که طی ۱۰ سال اخیر و از سال ۱۳۹۰ تا سال 
۱۴۰۰ هر س��اله سهم اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای به نسبت کل بودجه 
کاهش یافته اس��ت، به طوری که این نسبت از ۲۴ درصد در سال ۱۳۹۰ به حدود 
۱۱ درصد در س��ال ۱۴۰۰ رسید، همچنین سهم این بودجه از بودجه ۱۴۰۱ نیز 

حدود ۱۷ درصد بود.

از سوی دیگر، طی سالیان گذشته همواره میزان تحقق بودجه های عمرانی نیز 
ناچیز بوده، به گونه ای که از حدود ۶۰ درصد تجاوز نکرده است.

این موضوع به این معنا است که منابع به جای اینکه صرف تولید و سرمایه گذاری 
ش��ود، صرف هزینه های جاری می ش��ود و دولت نمی تواند از منابع خود س��ود و 
درآمدی کس��ب کن��د، بنابراین می ت��وان گفت که تکمیل پروژه ه��ای نیمه تمام 
عمرانی به یک عملیات غیرممکن برای دولت های مختلف مستقر در کشور تبدیل 
شده؛ به ش��کلی که طبق اعلام دولتی ها، عمر متوس��ط بهره برداری از پروژه های 

عمرانی به ۱۷سال افزایش یافته است.
بنابرای��ن با پای��ان عمر دولت ها، تع��دادی از پروژه ها به س��ال های بعد منتقل 
می ش��وند و معضل تخصیص بودجه عمرانی همچنان ادامه خواهد داش��ت، البته 
اولویت بندی طرح ها مبتنی بر میزان پیش��رفت و توجیه پذیری و البته استفاده از 
ت��وان بخش خصوصی در تکمیل طرح های عمران��ی می تواند گامی رو به جلو در 
این حوزه باشد؛ اما به هر حال باتوجه به حجم انبوه طرح های نیمه تمام نمی توان 
با اتکا به این روش ها امیدی به اتمام طرح ها و بیرون آمدن از این معضل قدیمی 
داشت، بلکه باید منابع جدیدی برای تخصیص بودجه های عمرانی تعریف شوند.

۶۲ هزار پروژه ناتمام

بررسی احکام لایحه برنامه هفتم توسعه، نشان می دهد که ضرورت اولویت بندی 
و غربالگ��ری طرح های عمرانی به خوبی درک ش��ده و احکام��ی در این رابطه نیز 
ارائه ش��ده اس��ت که نیاز به تقویت دارند. باتوجه به این نکته در گام نخست باید 
یک��ی از س��ازکارهای مدیریت مخارج عمومی، به وی��ژه در حوزه طرح های تملک 
دارایی های سرمایه ای، فرآیندهای بازنگری دوره ای است که در آن، ضمن ارزیابی 
میزان پیشرفت و کارآیی مخارج طرح، کیفیت عملکرد دستگاه مجری نیز ارزیابی 
می شود. کیفیت پیشرفت طرح ها می تواند به مبنایی برای تعیین اولویت تخصیص 
در اختیار سازمان قرار دهد تا تخصیص سلیقه ای یا مبتنی بر چانه زنی جای خود 

را به تخصیص قاعده مند اعتبارات عمرانی بدهد.
از س��وی دیگر، برای جلوگیری از تعریف طرح های کم اهمیت و مدیریت تعداد 
طرح های عمرانی نیمه تمام، لازم اس��ت مرحله تعریف و تصویب طرح ها با دقت و 
حساسیت بیشتری طی شود.ازهمین رو لازم است تعریف هر طرح جدید در لوایح 
بودجه س��نواتی، مش��روط به ارائه مطالعات توجیهی آن در قالب پیوست بودجه 
شود. باتوجه به ماهیت بلندمدت موضوع مشارکت عمومی � خصوصی و جزئیات 
مهم��ی که باید در تعیین چارچوب کل��ی این امر موردتوجه قرار بگیرد، پرداخت 
آن در قالب قانونی دائمی گزینه مناسب تری بوده و شاید قانون برنامه که قانونی 
موقتی اس��ت، نتواند پشتوانه لازم برای ش��کل گیری این قراردادهای بلندمدت را 
ایج��اد کند. با این همه و باتوجه به ارائه احکامی در لایحه برنامه هفتم توس��عه، 

در این حوزه، پیش��نهادهایی به منظور اصلاح برخی جزئیات آن ارائه می شود. در 
ابتدا باید توجه داش��ت که قراردادهای مش��ارکت عمومی � خصوصی معمولا به 
شکل س��رمایه گذاری بخش خصوصی در طرح های بخش عمومی شکل می گیرد 

و از این رو آورده بخش عمومی در این قراردادها عمدتا به شکل غیرنقدی است.
ب��ا ای��ن وجود، در یک��ی از بخش های برنام��ه هفتم در م��اده )۲۰( به موضوع 
حمایت از طرح ها و پروژه ها در بخش غیردولتی با استفاده از ۱۰ درصد اعتبارات 
تملک دارایی های س��رمایه ای هر دستگاه اشاره شده است که از یک طرف با روح 
مش��ارکت عمومی � خصوصی سازگار نیست و از سوی دیگر، تناسبی با وضعیت 
مال��ی دولت به وی��ژه در حوزه عمرانی ندارد. گفتنی اس��ت، حمایت از طرح ها در 
بخ��ش غیردولتی، آن هم ب��دون تعیین ضوابط و مقررات ش��فاف می تواند خطر 
بروز فس��اد در دستگاه های اجرایی را از مسیر حمایت های سلیقه ای تقویت کند. 
در صورتی که این حکم ناظر به قراردادهای مش��ارکت عمومی � خصوصی باشد، 
باید توجه داشت که همه تعهدات طرف عمومی باید به موجب قرارداد ایفا شود و 
تعیین سقف ۱۰ درصدی برای آن منطقی ندارد.در ماده دیگری هم به بازنگری و 
تدوین سند جامع نظام فنی � اجرایی کشور اشاره شده که اقدامی مثبت است، با 
این حال باید توجه داشت که بخشی از نهادهای حاکمیتی یا به تعبیری نهادهای 
عمومی غیردولتی ش��مول این نظام نیستند. به همین دلیل شایسته است نسبت 

به تعیین وسیع تر دامنه شمول نظام فنی � اجرایی کشور اقدام شود.

اصلاحات ضروری در برنامه توسعه

آمارها نشان می دهند که در طول سال های اجرای برنامه ششم 
)۱۳۹۶-۱۴۰۰( در مجموع اعتبار ۴۹۸ هزار میلیارد تومان برای 
طرح های عمرانی در نظر گرفته ش��ود و س��هم اعتبارات عمرانی 
از مص��ارف عمومی در پای��ان برنامه به حدود ۲۳ درصد برس��د. 

براس��اس قوانین بودجه در سال های مذکور، اعتباری برابر با ۴۶۴ 
هزار میلیارد تومان برای طرح های عمرانی مصوب ش��ده اس��ت، 
در حالی که عملکرد اعتب��ارات تخصیص یافته ۳۵۰ هزار میلیارد 

تومان بوده است.

شکست برنامه ششم

پروژههایناتمام،تماممیشوند؟
نگاه  به رویکرد برنامه هفتم در زمینه بودجه عمرانی

طرح های تملک دارایی های سرمایه ای دولت که آن را طرح های عمرانی هم 
می نامند، از جهت طول دوره س��اخت و بهره برداری نیازمند برنامه ریزی های 
میان م��دت ی��ا بلندمدت ب��وده و از این رو توجه به این طرح ه��ا در برنامه های 
توسعه کشور اهمیت زیادی دارد. این موضوع در پیشینه برنامه ریزی در کشور 

هم مش��اهده می ش��ود، تا جایی که از برنامه های میان مدت پیش از انقلاب با 
، در برنامه هفتم  عن��وان »برنامه های عمرانی« یاد می ش��د. به گ��زارش 
از زوایای مختلف به این مس��ئله پرداخته ش��ده اس��ت و در اینجا به بررس��ی 
طرح ه��ای عمرانی بخش��ی پرداخته می ش��ود. از بابت ماهی��ت میان مدت یا 

بلندمدت طرح های عمرانی و همچنین نقش اساس��ی که در مس��یر توس��عه 
اقتص��ادی دارن��د، توج��ه به این طرح و به ویژه طرح ه��ای بزرگ ملی و تجهیز 
منابع برای پیشبرد آنها در برنامه های پنج ساله توسعه اهمیت بسیار دارند. بند 
۹ سیاست های کلی برنامه توسعه، مبنی بر اجرای چند طرح بزرگ اقتصادی 

ملی، پیشران، زیرساختی، روزآمد و مبتنی بر آینده نگری، بیانگر همین مسئله 
اس��ت که البته در لایحه برنامه هفتم کمتر به آن توجه ش��ده و به جای تمرکز 
بر طرح های کلان و برنامه ریزی برای اجرای آنها، به س��یاق برنامه های توسعه 
قبلی تبدیل به مجموعه ای از احکام و قوانین در حوزه های مختلف شده است.

شرط اجرای طرح های عمرانی

س: 
عک

امیرعباس آذرم وند: با بررسی وضعیت طرح های تملک دارایی سرمایه ای )عمرانی( و اعتبارات آنها در دوران برنامه ششم توسعه، 
انحراف عملکرد از اهداف تعیین شده در قانون برنامه ششم آشکار می شود. رسیدن نسبت اعتبارات عمرانی از کل مصارف بودجه 
عموم�ی به ۲۳ درصد و افزایش س�هم اعتبارات عمرانی اس�تانی از مجموع اعتبارات عمرانی بودجه ت�ا ۳۰ درصد از جمله اهداف 
محقق نش�ده قانون برنامه ششم توسعه است. از سوی دیگر، افزایش س�هم اعتبارات ردیف های متفرقه از مجموع بودجه عمرانی 
کشور، حجم بالای طرح های نیمه تمام ملی و استانی و رسیدن عمر متوسط طرح های عمرانی ملی به بیش از ۱۶سال، این ضرورت 

را آشکار می سازد که در برنامه هفتم توسعه، نیاز جدی به مدیریت طرح های تملک دارایی های سرمایه ای دولت وجود دارد.
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تجارت صنعت
تحلیل روز

به گفت��ه کارشناس��ان در کنار عدم برنامه ری��زی دقیق دولت ب��رای تخصیص 
کامل بودجه، کاهش منابع و جزیره ای فکر کردن مس��ئولان استانی، نمایندگان 

 مجلس و دس��تگاه های اجرای��ی منجر به معطل ماندن بودجه این بخش ش��ده
 است.

علاوه بر این، در ماده ۱۲ لایحه برنامه هفتم توس��عه رسیدن به 
سهم ۲۵ درصدی در سال پایانی برنامه است.

همچنی��ن، به موج��ب بن��د »ح« از م��اده )۷( قان��ون برنام��ه 
شش��م توس��عه، دولت مکلف بوده برای عملیات��ی کردن رویکرد 
تمرکززدای��ی، توزیع ۳۰ درصد از اعتبارات عمرانی را به ش��ورای 

برنامه ریزی استان های واگذار کند. 
س��هم اعتبارات عمرانی ملی، متفرقه و اس��تانی در سال ۱۴۰۰ 
به ترتیب -۴۰ درصد، -۳۹ درصد و -۲۱ درصد بوده و این سهم ها 
در س��ال ۱۴۰۲ به ترتیب -۳۳ درص��د، -۵۰ درصد و -۱۷ درصد 

است.

درباره سهم انواع اعتبارات عمرانی در قوانین بودجه سنواتی باید 
به ۲ نکته توجه کرد؛ در دوره برنامه شش��م، رویکرد تمرکززدایی 
اعتبارات عمرانی عملکرد ناموفقی و از هدف تعیین ش��ده انحراف 

بزرگی داشته است. 

همچنی��ن، در ص��ورت عدم تحقق منابع بودج��ه، این اعتبارات 
مص��وب ه��م ب��ا عدم تخصی��ص مواج��ه خواهند ش��د و اصابت 
 کس��ری بودجه ب��ه اعتبارات اس��تانی بی��ش از اعتب��ارات ملی

 است.

از س��وی دیگر، اعتبارات عمرانی ردیف های متفرقه در امسال، 
نیم��ی از مجم��وع اعتبارات عمران��ی را به خ��ود اختصاص داده 
اس��ت. اعتبارات متفرقه در س��ند بودجه تنها با عناوینی کلی در 
ردیف های متفرقه درج می ش��وند و افزایش سهم آنها از اعتبارات 
عمرانی بودجه به معنای کاهش ش��فافیت و کاهش انضباط مالی 

دولت است.
اطلاعات موجود از وضعیت پروژه های عمرانی و اعتبارات مربوط 
به آن هرچند ناقص هس��تند، اما نشان می دهند تعداد طرح هایی 
که براس��اس قانون بودجه سال ۱۴۰۱ باید در انتهای این سال به 

پایان می رس��ید، برابر ۱۱۷ طرح بوده که از این تعداد ۱۰۵ طرح 
در قانون بودجه ۱۴۰۲ هم درج ش��ده اند که حاکی از عدم تکمیل 
به موق��ع طرح ها مطابق برنامه زمان��ی و در نتیجه افزایش هزینه 

آنها است.
باتوجه به محدودیت های منابع مالی دولت و به منظور جلوگیری 
از هدررفت این منابع لازم است تا در راستای غربالگری طرح های 
عمران��ی، تعیین تکلی��ف طرح هایی ب��ا قدمت بس��یار طولانی و 
قاعده مند شدن تعریف طرح های عمرانی جدید احکامی در برنامه 

هفتم توسعه پیش بینی شود.



12
یکشنبه 
19 آذر 1402  

26 جمادی الاول 1445
10 دسامبر 2023

 شماره 2465
پیاپی3783

تجارت صنعت
گفتوگو

تورم امسال کمتر از 40 درصد نخواهد بود
 : یک کارشناس اقتصاد در گفت وگو با 

امیرعباس آذرم وند: یک نماینده پیش�ین مجل�س می گوید: »اینکه دولت 
وابس�تگی بودجه جاری خوی�ش به درآمدهای حاصل از ف�روش نفت، گاز و 
میعانات گازی را کاهش دهد و به 22.8 درصد برس�اند، خبری امیدوارکننده 
اس�ت، اما این مهم در ش�رایطی ب�ه بهبود واقعی وضعیت منجر می ش�د که 
فروش اسناد خزانه شدت نمی گرفت. مسئله این است که وقتی دولت شروع 
به فروش بیش�تر اس�ناد خزانه و اوراق قرضه می کند، خود به خود بخش�ی 
از س�رمایه موجود در کشور را که می ش�د در بخش های مولد سرمایه گذاری 
ش�ود، جذب می کند. این مهم در کنار افزایش فش�ار مالیاتی به کاهش رشد 

اقتصادی و افزایش رکود دامن می زند.«
هادی حق ش�ناس، اس�تاندار پیش�ین گلس�تان، تصری�ح می کند:»دولت 
س�یزدهم بارها به عملکرد دولت پیش انتق�اد و اعلام کرده بر اثر بدهی های 
دول�ت قبل باید ماهان�ه 10 هزار میلی�ارد تومان چک تس�ویه کند. هرچند 
دولت گذش�ته در مجموع 8 س�ال فعالیتش با اصل و فرع، 500 هزار میلیارد 
توم�ان بدهی را برای این دولت باقی گذاش�ت، اما در 2 س�ال گذش�ته اصل 
اوراق فروخته ش�ده مع�ادل 400 هزار میلیارد تومان ش�ده که اگر فرع آن را 
هم محاس�به کنیم، مجموع بدهی 2 سال گذش�ته دولت سیزدهم از 8 سال 

دولت های یازدهم و دوازدهم بیشتر شده است.«
آنچه در ادامه می خوانید مشروح گفت وگوی  با این کارشناس اقتصاد 

است.

لایح�ه بودجه س�ال آین�ده باوج�ود اینکه حج�م کمتری از  �
سال های گذش�ته دارد، بسیار خبرساز ش�ده است. ممکن است 

بگویید مهم ترین ویژگی های لایحه پیشنهادی را چه می دانید؟
به باور من بودجه پیشنهادی دولت، دو دسته تغییرات ظاهری و شکلی 
را نسبت به سال گذش��ته داشته است. از لحاظ تغییرات ظاهری باید به 
کاه��ش اتکای بودجه عمومی ب��ه درآمدهای حاصل از فروش نفت و گاز 
اش��اره کرد و همچنین افزایش چشمگیر نرخ مالیات از طرق مختلف. از 
نظر شکلی هم ما مشاهده می کنیم که برای اولین بار نرخ هر بشکه نفت 
در لایحه به جای دلار، بربنای یورو آمده اس��ت. این مهم از نظر محتوایی 
تغییری در بودجه نویس��ی ایران ایجاد نمی کند و نمی توان و نباید آن را 

اصلاحاتی که به تغییرات اساسی منجر می شود در نظر گرفت.
در بودجه پیش��نهادی باوجود اینکه تورم امس��ال بی��ش از ۴۰ درصد 
خواهد بود، حقوق کارمندان ۱۸ درصد افزایش یافته؛ اتفاقی که امس��ال 
هم افتاد و حقوق کارکان دولت و مس��تمری بازنشس��تگان بسیار کمتر 
از ت��ورم افزای��ش پیدا کرد. پ��س از این جهت می ت��وان گفت دولت در 
هزینه های جاری خود رویکردی انقباضی را در پیش گرفته است. هرچند 

وقتی تا آخر لایحه پیش برویم، چنین چیزی را هم می توانیم رد کنیم.
مشکلی که در تحلیل لایحه پیشنهادی دولت وجود دارد این است که 
تنها بخش منابع بودجه را منتشر کرده اند و مصارف یکسره مسکوت باقی 
مان��د که همین نیز می تواند زمینه را برای افزایش ش��ایعات فراهم کند. 
شنیده می شود بودجه عمرانی در سال آینده هم به اندازه امسال خواهد 
بود و تغییری نخواهد کرد. اگر واقعا دولت این رویکرد را در پیش گرفته 
باشد، به این معنا است که بودجه عمرانی در سال آینده، به اندازه تورمی 
که کشور تجربه می کند به شکل واقعی تضعیف شده و کاهش یافته است. 
دوب��اره تاکی��د می کنم ما هنوز مصارف بودج��ه را ندیده ایم و این بخش 

صحبت هایم برمبنای شنیده ها استوار است.
افزایش 50 درصدی مالیات چگونه تفسیر می شود؟ �

نکته مهمی که وجود دارد این است که امسال دولت تلاشش برای اخذ 
۷۵۰ هزار میلیارد تومان مالیات بوده و قرار است درآمد این منبع در سال 
آینده با افزایش ۳۵۰ هزار میلیارد تومانی به بیش از ۱۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان برس��د. این افزایش رقم مالیات اگر همان طور که آقای رئیسی در 
مجلس گفتند ب��ا افزایش چتر مالیاتی، یعنی اقدام به شناس��ایی و اخذ 
مالیات از افرادی باش��د که تاکنون به هر دلیلی مالیات نمی دادند، خواه 
این مس��ئله ناشی از معافیت مالیاتی باش��د یا فرار مالیاتی یا فعالیت در 
بخش غیررس��می، اتفاقی نویدبخش و بسیارمثبت است. اما چنانچه این 
مس��ئله محقق نشود و کسانی که امروز هم مالیات می پردازند مجبور به 
پرداخت مالیات بیشتری شوند، قطعا به افزایش بیکاری و حتی تعطیلی 
بخش��ی از بنگاه ه��ای هم اکنون فعال می انجام��د. هنگامی که یک بنگاه 
اقتصادی مجبور به پرداخت مالیات بیشتری می شود، منابع کمتری برای 
گسترش کسب وکارهای خود خواهد داشت که به طبع می تواند به کاهش 

درآمد ملی هم ختم شود.
این افزایش 50 درصدی درآمد مالیاتی منطقی است؟ �

منطق این اقدام در این اس��ت که در س��ال جاری تورم کش��ور کمتر 
از ۴۰ درصد نخواهد ش��د، به همین دلی��ل افزایش ۵۰ درصدی مالیات 
به معن��ای افزای��ش درآمدهای مالیاتی به اندازه ای اس��ت ک��ه پول ملی 
تضعیف ش��ده اس��ت. با این وجود چون اقتصاد کشور ما در یک وضعیت 
تورمی نگران کننده و کم سابقه قرار گرفته، بنگاه های کشور هرچه مالیات 
کمتری بپردازند، می توانند به س��رمایه گذاری بیشتر و توسعه کسب وکار 
خود دس��ت بزنند. این مهم به افزایش اش��تغال و درآمدهای کش��ور در 

سال های آینده منجر می شود.
کاهش درآمدهای نفتی در سال آینده مثبت است یا منفی؟ �

اینک��ه دولت وابس��تگی بودجه ج��اری خویش ب��ه درآمدهای حاصل 
از ف��روش نف��ت، گاز و میعانات گازی را کاهش ده��د و به ۲۲.۸ درصد 
برس��اند، خبری امیدوارکننده اس��ت، اما این مهم در ش��رایطی به بهبود 
واقعی وضعیت منجر می ش��د که فروش اس��ناد خزانه شدت نمی گرفت. 
مس��ئله این است که وقتی دولت ش��روع به فروش بیشتر اسناد خزانه و 
اوراق قرضه می کند، خود به خود بخش��ی از سرمایه موجود در کشور را 
که می ش��د در بخش های مولد س��رمایه گذاری شود، جذب می کند. این 
مهم در کنار افزایش فش��ار مالیاتی به کاهش رش��د اقتصادی و افزایش 

رکود دامن می زند.
ضم��ن اینکه اگر دول��ت با فروش اس��ناد خزانه یا به زبان س��اده تر با 
استقراض نقدینگی مردم، منابع حاصل را صرف پروژه های عمرانی کند، 
اتفاق مطلوبی است، زیرا این اقدام توسعه زیرساخت های کشور را سرعت 
می بخش��د، اما اگر دولت دست به انتشار اوراق قرضه بزند و منابع حاصل 
از این اقدام را صرف تامین بودجه جاری خود کند، مش��کلات به ش��دت 
افزای��ش خواهن��د یافت، زیرا ای��ن اقدام هم به افزای��ش نقدینگی منجر 

می شود و هم در آینده بدهکاری را افزایش می دهد.
دولت س��یزدهم بارها به عملکرد دولت پیش انتقاد و اعلام کرده بر اثر 
بدهی های دول��ت قبل باید ماهانه ۱۰ هزار میلیارد تومان چک تس��ویه 
کند. هرچند دولت گذش��ته در مجموع ۸ س��ال فعالیتش با اصل و فرع، 
۵۰۰ ه��زار میلیارد تومان بدهی را برای این دولت باقی گذاش��ت، اما در 
۲ س��ال گذشته اصل اوراق فروخته شده معادل ۴۰۰ هزار میلیارد تومان 
شده که اگر فرع آن را هم محاسبه کنیم، مجموع بدهی ۲ سال گذشته 
دولت سیزدهم از ۸ سال دولت های یازدهم و دوازدهم بیشتر شده است.

عملکرد دولت در ش�اخص های دیگر هم موردانتقاد هواداران  �
دولت روحانی قرار گرفته است. چقدر این انتقادات وارد است؟

به هر حال ما باید صبور باشیم و منتظر پایان کار دولت بمانیم تا بتوانیم 
منصفانه تر قضاوت کنیم. با این همه چندی پیش سخنگوی دولت فعلی 
گفته نرخ ارز در دولت گذش��ته ۵ برابر ش��ده، اما به این اشاره نکرده که 
در دو سال گذشته این نرخ ۳ برابر شده است. حتی اگر کمی منصفانه تر 

قضاوت می کرد باید می گفت در دولت اول روحانی به مدت ۴ س��ال نرخ 
ارز ثابت ماند و تنها پس از خروج یک طرفه امریکا از برجام و اعمال دوباره 

تحریم های ظالمانه نرخ ها در کشور به طور مستمر جهش یافتند.
اش�اره کردید که نمی ت�وان بودجه امس�ال را لزوما انقباضی  �

دانست. چرا در این زمینه می توان تردید داشت؟
از مجموع درآمدهای پیش بینی ش��ده در لایحه پیشنهادی دولت، تنها 
۶۰ درص��د منابع از محل درآمدهای پایدار تامین می ش��ود و ۴۰ درصد 
نیز بنا اس��ت از درآمدهای حاصل از فروش نفت و گاز و همچنین فروش 
اس��ناد خزانه تامین  ش��ود. اگر از این منظر بنگریم و باتوجه به اینکه در 
لوایح پیشنهادی بودجه کش��ور ما همواره مقداری کسری بودجه پنهان 
هم وجود دارد که ناش��ی از احتساب درآمدهای غیرواقعی است، می توان 
گفت هرچند دولت پیش بینی کاهش تراز عملیاتی منفی در س��ال آینده 

را دارد، اما این رقم به احتمال زیاد بیشتر خواهد شد. 
اگر با این فرض پیش برویم می توانیم بگوییم گرچه در لایحه پیشنهادی 
دولت برای بودجه س��ال آینده در برخی ارقام درآمدی و هزینه ای مانند 
حقوق کارمندان انقباضی عمل و رویکرد سختگیرانه تری در پیش گرفته 
شده، اما در بخش هایی چون درآمدهای مالیاتی برآوردها انبساطی است 
و تصور گشایشی درباره آن وجود دارد. با این همه برای اینکه بتوان یک 
تحلیل دقیق داش��ت همچنان باید منتطر انتش��ار بقیه بخش های لایحه 

باشیم.
تغییر واحد پولی بودجه و محاس�به درآمده�ا به یورو چقدر  �

به معنای دلارزایی است؟
به هیچ وجه نمی توانیم از این اقدام، چنین اس��تنباطی داش��ته باشیم. 
این یک اقدام شکلی است. مثلا چند سالی در کشور بحث این بود که ۳ 
صفر از واحد پول ملی حذف ش��ود یا ۴ صفر. تغییر واحد پولی درآمدها 
به یورو هم مش��ابه این اقدام و یک عمل زیبایی اس��ت که از نظر ماهیت 

چیزی را عوض نمی کند.
در سال آینده نفت به دلار فروخته می شود یا یورو؟ �

قطعا به دلار؛ مانند همه سال های گذشته.
تغیی�ر واح�د درآمدهای ارزی ب�ه یورو هزینه حس�ابداری و  �

مبادله را بالاتر نمی برد؟
دقیقا این کار را می کند و موجب افزایش هزینه ها می شود.

در زمینه های مختلف مانند حق�وق، ارزش افزوده و... مالیات  �
افزایش پیدا کرده است. این اقدامات چقدر به افزایش هزینه های 

زندگی منجر می شود؟
همین ک��ه نرخ مالیات ب��ر ارزش افزوده به ۱۰ درصد رس��یده، یعنی 
دهک های کم درآمد باید  ۱۰ درصد بیش��تر باب��ت کالاها یا خدماتی که 
می خرند پول بپردازند که به معنای افزایش هزینه های زندگی آنها خواهد 
بود. همچنین مردم کشور، به شدت با موضوع مالیات برخورد دارند و این 
هم باید موردتوجه باشد که عموم جامعه دو نوع مالیات می پردازند؛ یکی 

که طی  تورمی  مالیات 
آن مجب��ور می ش��وند 
هم��ه چی��ز را گران تر 

بخرند و هزینه بیشتری بپردازند و دیگری هم مالیات هایی که به تصویب 
می رس��د. در طرف دیگر ثروتمندان نه تنها مالیات تورمی نمی پردازند که 
به ج��ای آن در وضعیت تورمی با افزایش دارایی  هم مواجه می ش��وند. از 
سوی دیگر در زمان اخذ مالیات هم اغنیا بیش از هر گروه دیگری راه های 
دور زدن و ف��رار مالیاتی را بلد هس��تند؛ ضمن اینکه ب��رای آنها افزایش 
یک درصدی مالیات ارزش اضافه هم چیز مهمی نیس��ت، زیرا بر قیمت 

محصولات تولیدی آنها معادل این رقم افزوده خواهد شد.
آمارهای متعدد نشان می دهد در ایران به موازات گسترش فقر به شدت 
بر سهم خوراکی ها و مسکن در سبد معیشتی خانوارها افزوده شده است. 
ای��ن را نباید چنین ف��رض کنیم که مصارف خانواره��ای ایرانی افزایش 
یافت��ه، بلکه برعک��س به دلیل ت��ورم دوچندانی که در کش��ور ما وجود 
داشته، به تدریج از سهم بهداش��ت، درمان، آموزش و تفریح کاسته شده 
و درآمدهای خانوار صرفا براس��اس نیازهای اولیه هزینه می ش��ود و دیگر 
بخش ه��ا به طور کلی بدون تقاضا مانده اس��ت. من فکر می کنم از همین 
زاوی��ه باید بر افزایش مالیات بر ارزش افزوده تمرکز و به آن توجه کنیم. 
با ای��ن اقدام درآمدهای عمومی باز هم کاهش خواهد یافت که به معنای 
کاه��ش تقاضا خواهد ب��ود و همزمان به افزایش رکود منجر می ش��ود و 
درآمد عمومی را هم کمتر می کند. از این رهگذر تنها چیزی که افزایش 

می یابد دایره و گستره فقر است.
بودجه را برش�ی یک ساله از برنامه پنج ساله توسعه می دانند.  �

یکی از اهداف تعیین ش�ده در برنامه هفتم رشد اقتصادی سالانه 
8 درصد اس�ت. با این لایحه پیشنهادی چقدر می توان به تحقق 

این مهم امیدوار بود؟
به نظ��ر من این مس��ئله به هیچ وج��ه محقق نخواهد ش��د. همان طور 
که می دانیم مرکز آمار ایران مدعی ش��ده که نیمه نخس��ت امسال رشد 
اقتصادی کش��ور ۷ درصد بوده، در حالی که یک س��وم این رشد از محل 

رشد فروش و تولید نفت بوده است.
 امکانی که امسال برای ایران وجود داشت تا بتواند بر میزان فروش نفت 
خود بیفزاید، در س��ال آینده وجود نخواهد داشت و دولت هم پیش بینی 
کاهش درآمدهای ارزی حاصل از فروش نفت در س��ال آینده را داش��ته 

است. 
حتی اگر در سال آینده نفت به اندازه امسال فروخته شود، از این محل 
رش��د تولید صفر درصد خواهد بود، به همین دلیل حتی اگر رویه امسال 
هم در پیش گرفته شود، شانسی برای تحقق اهداف برنامه هفتم توسعه 
وج��ود ندارد. تنها در صورتی که تحریم های ظالمانه لغو و امکان خرید و 
فروش عادی برای اقتصاد ایران فراهم ش��ود، می توانیم امیدوار به تحقق 

چنین ارقامی باشیم.



تامی��ن ان��رژی و ایج��اد راه ه��ای مختلف برای داش��تن 
انرژی ه��ای موردنیاز حیات انس��ان روی کره زمین، همواره 
جزو چالش های مهم و همیش��گی پژوهش��گران بوده است. 
»افزای��ش فاکتور ظرفی��ت نیروگاه بادی ب��ا تولید همزمان 
هیدروژن از انرژی بادی« عنوان پژوهش��ی است که چندی 

پیش با حمایت بنیاد ملی علم ایران خاتمه یافت.
ه��دف در این طرح، اس��تفاده از پیل س��وختی در منزل 
مس��کونی بود که تابع شرایط باد نباش��د و برق تولید کند، 
اما مش��کل برق مس��تقیم هم پیش روی انجام این طرح بود 
که برای حل آن، باید از اینورتر برای آن اس��تفاده می ش��د. 
گفتنی است، پیل سوختی وسیله ای است که سوخت )مانند 
هیدروژن، متانول، گاز طبیعی، بنزین و...( و اکسیدان )مانند 
هوا و اکس��یژن( را به برق، آب و ح��رارت تبدیل می کند و 
اینورتر به دس��تگاه الکترونیک ق��درت می گویند که جریان 

مستقیم را به جریان متناوب تبدیل می کند.
در مجموع، می توان گفت که این طرح، یک طرح کم نظیر 
در دنیا اس��ت که به تامین برق واحدهای مس��کونی کمک 
می کند. کاهش منابع فس��یلی و اثرات زیست محیطی آن از 
جمله دلایل اصلی توجه به اس��تفاده انرژی های تجدیدپذیر 
در جه��ان به حس��اب می آیند. اما به دلی��ل  عدم تولید مداوم 
برق در نیروگاه های تجدیدپذیر و وابس��تگی ش��دید آنها به 
ساعات مختلف شبانه روز و فصول گوناگون سال، استفاده از 
سامانه های هیبریدی تعاملی اهمیت زیادی دارد. از منابعی 
که به ش��رایط جغرافیایی وابس��تگی ندارن��د و در هر زمان 
ام��کان تولید برق دارند، می توان به رآکتورهای هس��ته ای، 
سامانه های احتراقی شامل س��وخت های فسیلی، زیستی و 
همچنین پیل س��وختی اشاره کرد که در این تحقیق از پیل 

سوختی استفاده شده است.
تناوبی بودن جریان باد در طول شبانه روز، باعث شده است 
نیروگاه ه��ای بادی دارای فاکتور ظرفیت نوس��انی و پایینی 
باش��ند. در این طرح، 2 س��ناریو موردبررس��ی قرار گرفت. 
در س��ناریوی اول، قس��متی از برق پانل بادی صرف تولید 
هیدروژن و ذخیره س��ازی به کمک واح��د الکترولیزکننده 
غشائی می شود و در ساعات پیک مصرف که جریان باد گاهی 
از اوقات وجود ندارد، برق ش��بکه به کمک مصرف هیدروژن 
در پیل سوختی غش��ائی تامین می شود. در سناریوی دوم، 
پان��ل بادی تنها به منظور تامین ب��رق واحد الکترولیزکننده 
و ذخیره سازی هیدروژن استفاده شده و در نهایت، به کمک 
پیل س��وختی غش��ائی برق پایداری در کل شبانه روز تامین 
می ش��ود که در این حالت، دیگر انرژی موردنیاز وابس��ته به 

جریان تجدیدپذیر بادی با نوسانات مختلف نخواهد بود.
علاوه  ب��ر اینکه، در این طرح پارامتره��ای موثر در تولید 
بهین��ه هی��دروژن به لح��اظ حج��م تولید، درص��د رطوبت 
موجود در س��وخت و راندمان تولید موردبررسی قرار گرفته 
اس��ت، قس��متی از برق تولیدی توربین باد صرف راه اندازی 
الکترولیزکننده و ذخیره هیدروژن می شود. سپس انرژی باد 
موردنیاز براساس مناطق مستعد باد در کشور مشابه سازی و 
تامین می ش��ود. پس از راه اندازی سامانه هیبریدی، پایداری 
شبکه و و افزایش فاکتور ظرفیت توربین بادی و به طورکلی 
موارد فنی بررس��ی می ش��ود. همچنین این مس��ئله، سبب 
کاهش آلودگی زیس��ت محیطی و اث��رات گازهای گلخانه ای 
می ش��ود. علاوه بر ای��ن، قابلیت اطمین��ان و مقوله تحلیل 
ریس��ک از نقطه نظر تامین امنیت انرژی موردبررس��ی قرار 

می گیرد.
پیل های سوختی بهترین و مناسب ترین سامانه هیبریدی 
تعامل��ی در نیروگاه های تجدیدپذیر هس��تند. در میان انواع 
مختلف پیل های سوختی، پیل های سوختی غشائی به دلیل 
دمای عملکرد پایین مناس��ب تر هستند و در این تحقیق، از 

این پیل سوختی استفاده شده است.
در ای��ن طرح، قس��متی از ب��رق پانل بادی ص��رف تولید 
هیدروژن و ذخیره س��ازی به کمک واح��د الکترولیزکننده 
غشائی ش��ده  است. با این کار در س��اعات پیک مصرف که 
جریان باد گاهی از اوقات وجود ندارد، برق ش��بکه به کمک 

مصرف هیدروژن در پیل سوختی غشائی تامین می شود.
در بخ��ش دیگری از این تحقیق، پانل بادی تنها به منظور 
تامین برق واحد الکترولیزکننده و ذخیره س��ازی هیدروژن 
استفاده شده و در نهایت به کمک پیل سوختی غشائی برق 
پایداری در کل ش��بانه روز تامین می شود که در این حالت، 
دیگر انرژی موردنیاز وابس��ته به جریان تجدیدپذیر بادی با 
نوس��انات مختلف نیس��ت. همچنین، در ای��ن طرح، پس از 
راه اندازی سامانه هیبریدی، پایداری شبکه و افزایش فاکتور 
ظرفی��ت توربین بادی و به طورکلی م��وارد فنی به طورکامل 

بررسی شده است.
با استفاده از نتایج این تحقیق می توان انرژی برق مناطق 
بادخی��ز ایران را تامین ک��رد. با اینکه نمونه آزمایش��گاهی 
این تحقیق در دانش��گاه علم و صنعت ساخته شد، اما برای 
ش��رایط تست عملیاتی مجبور بودیم که از تونل باد استفاده 
کنیم، در صورتی که برای داش��تن پاس��خ های واقعی، باید 
منطق��ه ای را به عنوان مدل انتخ��اب کنیم و نمونه را در آن 
منطقه قرار دهیم، اما این امکان وجود نداش��ت و در نهایت، 
 تس��ت های لازم ب��ا تونل باد ک��ه باد مصنوع��ی دارد، انجام 

شد.
علاوه بر مس��ائل ذکرشده، مشکل تامین آب هم داشتیم، 
چراکه ب��رای تولید هی��دروژن باید از آب ش��یرین منطقه 
اس��تفاده کرد و پیل سوختی برای آنکه به خوبی عمل کند، 
نیاز به ذخیره هیدروژن دارد. این موضوع هم، از چالش های 
مهم��ی بود که اگر حل نمی ش��د، طرح با شکس��ت مواجه 

می شد.
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محیط زیست سالم در گرو دانش و سرمایه
  به اهمیت سرمایه گذاری و کاربرد فناوری در حل بحران های زیست محیطی پرداخت

یک�ی از آثار توس�عه اقتصادی کش�ورها، ط�ی دهه های 
اخیر چالش های زیس�ت محی�طی بوده ک�ه امروزه به یکی 
از مهم ترین دغدغه های سیاست گذاران تبدیل شده است. 
در گام اول، مواجه�ه با این موضوع، مس�تلزم شناس�ایی 

منابع عمده ایجاد آلودگی است. 
به گفت�ه کارشناس�ان، بنگاه ه�ای اقتص�ادی دولتی نیز 
می توانن�د به موازات بخش خصوص�ی به عنوان منبع ایجاد 

آلودگی شناخته ش�وند. این وضعیت در بیشتر کشورهای 
کمترتوس�عه یافته و درحال توس�عه، ک�ه دولت ه�ا حج�م 
قابل توجه�ی از تصدی گ�ری فعالیت ه�ای اقتص�ادی را در 
اختیار دارند، مشاهده می ش�ود. دولت ها از یک سو، منشأ 
ایجاد آلودگی هس�تند، چراکه سهم بالای دولت در اقتصاد 
کش�ور، جدای از تبع�ات نامطلوب اقتص�ادی، چالش های 
زیست محیطی قابل توجهی را ایجاد کرده است. اما از سوی 

دیگر، بن�ا به وظایف حاکمیتی خود مس�ئولیت حفاظت از 
محیط زیس�ت را هم برعه�ده دارند. یک�ی از رویکردهای 
مهم�ی که می توان در بهبود وضعیت محیط زیس�ت به کار 
گرفت، کاربرد فناوری در کاهش انتشار آلاینده ها و کنترل 

منابع است.
 در ای�ن گزارش به اهمیت س�رمایه گذاری و کاربرد 

فناوری در حل بحران های زیست محیطی پرداخت.

شهاب دانشور، کارش��ناس کشاورزی در گفت وگو با  گفت: 
متاس��فانه فرآیند توسعه کشور در قالب کلی روی ریل مناسبی قرار 
نگرفته و به بیراهه رفته اس��ت که این امر ناش��ی از تصمیمات غلط 
مدیران و مش��ورت های جاهلانه یا فرصت طلبانه افرادی اس��ت که 
نقش جدی در این تصمیمات دارند. توس��عه برمبنای آب در کشور 
ش��عاری غلط و هدفی دست نیافتنی اس��ت. به عبارت دیگر، افزایش 
تولی��دات محصولات آب بر یا آن دس��ته از محصولاتی که با محیط 
س��ازگار نیستند، به منظور توس��عه صنعت کشاورزی فرآیندی غلط 
اس��ت که در بلندمدت منابع آب و خاک کش��ور را به شدت تهدید 
می کند. منابع آبی کش��ور بس��یار محدود اس��ت و متاس��فانه وزن 
توس��عه را بر دوش بخش هایی گذاش��ته ایم ک��ه نیازمند منابع آب 
زیادی هستند و توسعه در بخش های دیگر نظیر صنعت گردشگری 
و... را نادیده گرفته ایم. بیش��تر بار توس��عه را روی کشاورزی به ویژه 
کشاورزی آبی گذاش��ته ایم. همچنین، تاکید بر توسعه صنایع آب بر 

هم داریم؛ نظیر صنعت فولاد یا کشت نیشکر.
وی اف��زود: مکانیزیس��یون یا کاربرد سیس��تم های پیش��رفته در 
کشاورزی لزوما برای هر اقلیم یا برای هر نوع کشتی الزامی و حیاتی 
نیس��ت. برای مثال، نمی توان در کش��ت برنج از فناوری و روندهای 
مکانیزه بهره گرفت یا در کشت نیشکر، نیازی به کاربرد فناوری های 
نوین نیس��ت. ناگفت��ه نماند که نمی ت��وان مزای��ای مکانیزه کردن 
فرآیندهای کش��ت را نادیده گرفت؛ هدف افزایش میزان خالص آب 
اس��ت، یعنی آبی که منجر به رش��د گیاه می ش��ود، بدون استفاده 
زیادتر از منابع آب، افزایش یابد. وقتی آب در دسترس ریشه گیاه را 
افزای��ش می دهیم، میزان تولید افزایش پیدا می کند. یکی از مزایای 
کاربرد فناوری در کش��اورزی این است که آب با فرآیندهایی بهتر و 
بیشتر به ریشه گیاه می رسد و همین فرآیند منجر به افزایش تولید 
می ش��ود، اما معضل اصلی در صنعت کشاورزی میزان بالای اراضی 
آبی تحت کشت است. به عبارت روشن تر، اراضی کشاورزی آبی بسیار 
بیش از توان حوزه اکولوژیکی آب در کش��ور اس��ت، یعنی بیش از 
میزان آب تجدیدپذیر در کشور، زمین کشاورزی برای آبیاری داریم 

و این میزان از کشت در کشور ما با اقلیم موجود همخوانی ندارد.
دانشور گفت: افزایش تولید با روش آبیاری قطره ای یا بارانی یا هر 
سیستم دیگر فناورانه امکان پذیر است، اما دردی از صنعت کشاورزی 
را دوا نمی کند و مانع روند آسیب رسانی به طبیعت کشور نمی شود. 
به عبارت دیگر، ش��رایط اکولوژیکی را بهبود نمی بخشد و تنها کانال 
آبرسانی تغییر می کند، نه شیوه درست کشاورزی. کاربرد روش های 

فناورانه زمانی پاس��خگو است که سطح زیرکشت کاهش یابد. برای 
مثال، به جای اینکه ۱۰ هکتار کاشته شود، ۷ هکتار زیرکشت رود؛ اما 
با روش های مکانیزه به اندازه همان ۱۰ هکتار برداشت شود و اگر در 
همان ۱۰ هکتار میزان تولید افزایش پیدا کند، یعنی آب بیش��تری 
مصرف شده است؛ این یعنی ضربه به منابع آب و به عبارت دیگر، دور 
شدن از هدفی که سیستم های مکانیزه برای آن طراحی شده اند. در 
واقع، مصرف نباید از کانال فناوری افزایش پیدا کند. این کارشناس 
کش��اورزی بااش��اره به تجربه خود درباره اهمی��ت ارتقای دانش در 
توسعه کشاورزی گفت: چند سال پیش در یک پروژه تحقیقاتی در 
دشت مغان و چند دشت عظیم کشور با یک سری راهکارهای بسیار 
ابتدایی توانس��تیم با همکاری و توجیه کشاورزان، میزان مصرف آب 
را به ش��دت پایی��ن بیاوریم؛ راهکارهایی که ب��ا در نظر گرفتن تیپ 
خاک و شیب زمین به کشاورزان آموزش دادیم. برای مثال، پیشنهاد 
کردیم در کش��ت س��ویا که نوارهای ۱2متری بود، بهتر است عرض 
این نوارها به ۸ متر برس��د یا به عنوان مثال در بهبهان، در حدود 2 
لیتر در ثانیه به هر فارو )ش��خم زدن یا خاک ورزی به زیرورو کردن 
خ��اک به منظور افزایش بازده یک زمین زراعی( آب می دادند و تیم 
پژوهش��ی باتوجه به ابعاد فارو و شیب آن متوجه شدند که ۱.5لیتر 
آب کافی اس��ت. در کل، چنین کارهای بس��یار ساده ای مصرف آب 
را در مزرعه به شدت کاست و منجر به دسترسی بیشتر گیاه به آب 
ش��د. همچنین، تلفات آب کمتری را هم به دنبال داشت. در نهایت، 
طی گفتمان هایی که با کشاورزان انجام دادیم، آنها را متقاعد کردیم 
ک��ه باتوجه به آب موج��ود، می توانند بدون خرید نوعی از فناوری و 
ابزار، تنها با پیگیری روش های سازگارانه، تمام زمین های کشاورزی 
خ��ود را با به��ره وری و بازدهی بالا آبیاری کنند. برخی کش��اورزان 
چند س��ال متوالی این روش ه��ا را به کار گرفتند، ام��ا بعد از اینکه 
وام های بلاعوض دولتی به آنها داده شد، بسیاری از آنها با تغییر این 
روش ها، سراغ سیستم های تحت فشار رفتند. جالب است کشاورزانی 

که 2 روش را امتحان کرده بودند، 
اذعان کردند ک��ه روش های قبلی 
بهت��ر بود و نی��از به هزین��ه برای 
کاربرد فن��اوری باوجود میزان آب 

موجود نیست.
وی ادامه داد: ت��ا زمانی که آب 

با روش های علمی و س��ازگارانه مدیریت نش��ود، برخی هزینه های 
دولتی در توس��عه صنعت کشاورزی اثرگذار نیست و کاربرد هر نوع 
فن��اوری، آب در هاون کوبیدن اس��ت. از آنجایی که کاربرد فناوری 
هزینه بر است، بیش��تر کش��اورزان توان مالی کافی ندارند. بی شک 
مدیری��ت منابع آب می تواند تاثیر جدی تر و مفیدتری بر زمین های 
کش��اورزی بگذارد. در ش��رایط فعلی، معضلات کشاورزی با ارتقای 
فن��اوری ح��ل نخواهد ش��د. به اعتقادم��ن، ۳ راهکار برای توس��عه 
کش��اورزی و حفظ امنیت غذایی را باید در پی گرفت. نخستین راه، 
تغییر و اصلاح بذر اس��ت که متاسفانه دانش کافی نداریم و دومین 
راه هم، مربوط به تغییر الگوی کشت است که متاسفانه با شعارهای 
امروز سیاستمداران همخوانی ندارد، چراکه بیشتر این شعارها روی 
خودکفایی، ارتقا و افزایش محصول متمرکز است که منجر به بیشتر 

شدن سطوح زیرکشت شده است.
دانش��ور گف��ت: راهکار س��وم هم باوج��ود کاهش س��طح اراضی 
زیرکشت به ویژه کشت آبی مطرح است که برای پیگیری این راهکار 
باید زمین هایی را از مدار کش��ت خارج ک��رد، اما لازمه اجرای آن، 
ایجاد ش��غل در مناطقی است که زمین های کشاورزی بیش از توان 
اکولوژیکی محیط به زیرکش��ت رفته است. به عبارت روشن تر، ابتدا 
باید ش��غل ایجاد کرد تا آس��یبی به رفاه افرادی که روی این دست 
از زمین ها فعالیت می کنند، وارد نش��ود. راهی جز سازگاری نیست 
و باید براس��اس الگوهای س��ازگارانه با اقلیم منابع آب زمین ها را به 

زیرکشت برد.

بدون فناوری هم می توان توسعه پیدا کرد

ناصر مقدس��ی، اقلیم ش��ناس در گفت وگو با  درباره اهمیت 
سرمایه گذاری در حل بحران های زیست محیطی گفت: درصد زیادی 
از تغیی��رات اقلیمی زودرس در کره زمین، منش��أ انس��انی و در هر 
منطق��ه ای نمودهای خاص خودش را دارد. ب��رای مثال، در مناطق 
ش��مال با خزان های زودرس خودش را نش��ان می دهد و در مناطق 
جنوبی و مرکزی با توفان های گرد و غبار که س��ال به س��ال ش��اهد 
افزایش آن در بخش های مختلف کش��ور از جمله دش��ت سیس��تان 
و استان خوزستان هس��تیم. همچنین، شیوع آفات کشاورزی هم از 

دیگر مضرات تغییرات اقلیمی است.
وی افزود: باتوجه به ش��ناختی که نسبت به تاثیر تشدیدکنندگی 
آلاینده ه��ا بر آثار تغییرات اقلیمی به وجود آمده اس��ت، باید در گام 
نخس��ت منابع انتش��ار گازهای گلخانه ای و آلاین��ده را اولویت بندی 
کرد و به س��نجش میزان آن پرداخت تا آثارشان به طور محسوس و 

ملموس کاهش یابد.
مقدس��ی بااش��اره به اهمی��ت نقش فن��اوری در بهب��ود وضعیت 
محیط زیس��ت گف��ت: مصرف بی رویه انرژی در کش��ور باعث ش��ده 
اس��ت که انتشار گازهای گلخانه ای در ایران زیاد باشد. بنابراین لزوم 

بکارگیری فناوری برای مصرف انرژی به شدت احساس می شود.
وی ادام��ه داد: باتوج��ه به ظرفی��ت ایران در بحث توس��عه انرژی 
تجدیدپذیر به ویژه انرژی خورش��یدی می توان اقدامات موثری برای 
کاه��ش گازهای گلخانه ای انج��ام داد. اما پیش از ه��ر اقدامی باید 
ب��ه تامین س��رمایه پرداخت و تم��ام نگاه ها نباید ب��ه بودجه دولتی 
باش��د. امروزه در بیش��تر کش��ورها، تامین س��رمایه جمعی یکی از 
راهکارهای توس��عه تجدیدپذیرها اس��ت. به گفته این اقلیم ش��ناس، 
برای توسعه س��رمایه گذاری لزوم حل ریشه ای مشکل عدم اطمینان 
در س��رمایه گذاری را باید حل کنیم. مسئله اصلی در اغلب کشورها 
رفتن به سمت اقتصاد سبز است که اگر استقرار و دوام پیدا کند، خود 
باعث بازدهی مثبت می ش��ود. وی گفت: باید ثبات اطمینان بخش��ی 
در عمل برای توس��عه اقتصاد سبز ش��کل بگیرد و لازمه توسعه این 
رویکرد، ضمانت به بخش خصوصی به منظور توس��عه سرمایه گذاری 
است. تا این موضوع حل نشود، اتفاقی برای بهبود وضعیت انرژی در 
کش��ور نمی افتد. مقدسی درباره اهمیت کاربرد فناوری و دانش بنیان 
در بهبود وضعیت انرژی در کش��ور گفت: آنچه باعث پیشرفت برخی 
کشورها شده است و آنها توانسته اند راه خود را در توسعه انرژی های 

تجدیدپذی��ر پی��دا کنن��د، کاربرد 
فناوری بوده اس��ت. این کش��ورها 
به م��دد ایج��اد روش ه��ای نوی��ن 
تامین مالی توانس��تند فناوری های 
کارآم��دی را ب��ه کار بگیرن��د. در 
واقع، از کانال دانش بنیان می توان 

معض��لات مربوط ب��ه انرژی را تا حد زیادی رف��ع کرد؛ چه در حوزه 
کش��اورزی، چ��ه در ح��وزه آب و ... . براس��اس تجربه بس��یاری از 
کش��ورها، کاربرد فناوری های نوین توانسته است معضلات زیادی را 
در محیط زیس��ت حل کن��د. وی ادامه داد: یک��ی از تاثیرات کاربرد 
فناوری، رش��د امنیت غذایی در کشورها است و متاسفانه سهم ایران 
در واردات مواد دامی و علوفه ای بالا و این امر باعث شده است که در 
بحث امنیت غذایی با مش��کلات عدیده ای رو به رو شویم. بی شک اگر 
هر کش��وری بتواند حداکثر ضریب امنیت غذایی خود را بیشتر کند، 
بهتر توس��عه پیدا می کند. با مدد فناوری می توان به ثبات بیش��تری 
رس��ید. به اعتقادمن، با کاربرد فناوری می توانیم 2برابر وضع موجود، 

تولید غذا داشته باشیم.

برون رفت از بحران ها در گرو توسعه فناوری

تولید برق از باد در 
واحدهای مسکونی

علیرضا زاهدی، عضو 
هیات علمی دانشگاه علم و 
صنعت ایران

سخن پایانی
امروزه، مشکلات و بحران های محیط  زیستی به یکی از مباحث 
مهم و مطرح در س��طح نظام بین الملل تبدیل ش��ده است. زیرا 
بحران های محیط زیس��تی به دلیل قابلی��ت فرامرزی بودن، تنها 
مربوط به یک دولت نیستند، بلکه همه دولت ها را به شکل های 
گوناگ��ون و متف��اوت تحت تاثیر ق��رار می دهند، ع��لاوه بر این، 

بحران های محیط زیستی می توانند پیامدهای گوناگون سیاسی، 
اقتصادی و امنیتی را برای دولت ها به همراه داش��ته باش��ند. از 
این رو توجه به موضوعات محیط زیستی، می تواند برای دولت ها 
 به عن��وان اصلی تری��ن بازیگران نظ��ام بین المل��ل، حائزاهمیت

 باشد.

س: 
عک
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موسسه اعتباری ملل، اولین اپلیکیشن 
پرداخت مبتنی بر هوش مصنوعی را ارائه کرد

وی با اش��اره به تاکیدات مق��ام معظم رهبری، حضرت 
آی��ت الله خامن��ه ای، در خصوص »بهره ب��رداری از هوش 
مصنوع��ی در ارائه خدمات به مردم« گفت: این موسس��ه، 
باهدف خدمت افزون تر به آحاد مختلف جامعه و نیز فراهم 
کردن بس��ترهای آس��ان تر و بهتر برای مشتریان عزیز این 
موسسه مردمی، اولین اپلیکیشن پرداخت مبتنی بر هوش 
مصنوعی در ایران را طراحی و برای استفاده به مردم عزیز 
کش��ور ارائه کرد.مدیرعامل موسسه اعتباری ملل، با اشاره 
به اینکه نصب نرم افزار فام، می تواند امکانات ارزش��مندی 
را در اختیار مش��تریان عزیز قرار دهد، یادآور شد: نرم افزار 
فام، با ارائه فرامین صوتی و با اس��تفاده از هوش مصنوعی 
و درک آنه��ا در انجام صحیح و س��ریع تراکنش، می تواند 
خدمت��ی جدید به هم میهنان عزیز باش��د.آقای جوادی، با 
تاکید بر اینکه تسهیل و آسان سازی امور روزانه مشتریان، 
ازجمله برنامه های مدون این موسسه است، گفت: سامانه 
اس��تعلام های دولتی، یکی دیگر از محصولات فام اس��ت، 
که قابلیت ارتباط با س��رویس دهنده های مختلف، ازجمله 
ش��بکه دولت، سازمان نظام وظیفه، اسناد و املاک کشور، 
تبادل احکام قضایی، س��ازمان ثبت احوال، س��ازمان های 
صنفی کشور، سرویس دهنده های بانک مرکزی، استعلام 
چک برگش��تی، اس��تعلام ضمانت نامه های بانکی، وزارت 
ام��ور اقتص��ادی و دارای��ی و غیره را داراس��ت.مدیرعامل 
موسس��ه اعتباری ملل، با اشاره به اینکه، پولشویی، دارای 
تبع��ات بس��یار منفی نظیر فس��اد و ارتش��ا در حوزه های 
مختلف اقتصادی است، گفت: با توجه به اهمیت موضوع، 
یکی از ویژگی های فام ، س��امانه مبارزه با پولش��ویی است 
تا بتوانیم گامی در جهت حذف پولش��ویی برداریم؛ چراکه 
پدیده ش��وم پولش��ویی، سبب شده اس��ت تا کل دنیا، در 
جه��ت شناس��ایی و جلوگیری، تدابی��ری را اتخاذ نمایند.

آقای جوادی، در پایان گفت: هدف و نیت دست اندرکاران 
موسس��ه اعتباری ملل، فراهم ک��ردن زمینه های خدمتی 
نو، برای مردم عزیز کش��ورمان اس��ت. ب��ه همین منظور، 
خدمات دیگری نظیر س��امانه متمرکز اداری فام، س��امانه 
پرداخت یاری، سامانه دیتامیت، سامانه سوییچ پرداخت، از 
دیگر مزیت های فام است که امیدواریم، بتوانیم روزبه روز، 
زمینه های رضایتمندی مش��تریان عزی��ز را فراهم کنیم.
گفتنی است، در نمایشگاه بانکداری الکترونیک و نظام های 
پرداخت، اپلیکیشن فام برای شرکت کنندگان معرفی شد 

که با استقبال خوبی از سوی بازدیدکنندگان همراه بود.

»ارمغان« یلدایی بانک رفاه کارگران
مس��تمری بگیران سازمان تامین اجتماعی و پذیرندگان 
پایانه ه��ای فروش��گاهی )POS( و درگاه ه��ای پرداخ��ت 
اینترنتی )IPG( بانک رفاه کارگران می توانند با استفاده از 
ظرفیت خریدهای شب یلدا از امتیازات، جوایز و پاداش های 
ارزش��مند طرح »ارمغ��ان« این بانک، بهره مند ش��وند.به 
گ��زارش رواب��ط عمومی بانک رفاه کارگ��ران، این طرح در 
دو بخش »برگزاری جش��نواره« به صورت ماهیانه )اعطای 
جایزه معادل مبلغ خرید از یک س��و به مس��تمری بگیران 
برنده تا س��قف بیس��ت میلی��ون ریال و از س��وی دیگر به 
پذیرن��ده پایانه فروش��گاهی ی��ا درگاه اینترنتی مربوطه تا 
س��قف پانصد میلیون ریال ( و »پاداش وفاداری« به صورت 
فصلی )اعطای تسهیلات ارزان قیمت، کمک هزینه رفاهی و 
کمک هزینه بیمه( برگزار می شود و تمامی مستمری بگیران 
س��ازمان تامین اجتماعی که حساب حقوق آن ها نزد بانک 
رفاه کارگران باش��د و تمامی پذیرندگان حقیقی و حقوقی 
پایانه ه��ای فروش��گاهی )POS( و درگاه ه��ای پرداخ��ت 
اینترنت��ی )IPG( ای��ن بانک که پایانه ه��ای منصوب آنها 
متصل به حس��اب جاری یا کوتاه مدت باش��د، جامعه هدف 
آن را تش��کیل می دهند.  مس��تمری بگیران سازمان تأمین 
اجتماع��ی و پذیرندگان پایانه های فروش��گاهی )POS( و 
درگاه های پرداخت اینترنت��ی )IPG( بانک رفاه کارگران 
می توانن��د ب��رای کس��ب اطلاعات بیش��تر از ای��ن طرح و 
بهره مندی از مزایای آن به ش��عب بان��ک رفاه کارگران در 
سراسر کشور مراجعه یا با مرکز ارتباط با مشتریان این بانک 

به شماره ۸۵۲۵ -۰۲۱ تماس حاصل کنند.

گسترش فضاهای آموزشی گامی در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی بانک پاسارگاد

بانک پاسارگاد، با اهدای مدرسه میثم به دانش آموزان 
روستای کناربلوط استان لرستان، نوای خوش مسئولیت 
اجتماع��ی را در گوش اهالی این منطقه طنین انداز کرد.

به گزارش روابط عمومی بانک پاس��ارگاد، مدرس��ه سه 
کلاس��ه میثم واقع در روس��تای کناربلوط شهرس��تان 
پلدختر استان لرستان، در روز چهارشنبه ۱۵آذر۱4۰۲ 
با حضور حجت الاسلام والمس��لمین موسوی امام جمعه 
شهرس��تان پلدختر، قاس��می مدیرعامل بانک پاسارگاد 
و جمع��ی از مدیران ارش��د این بان��ک، بهاروند مدیرکل 
نوسازی و توسعه و تجهیز مدارس استان لرستان و سایر 
مس��ئولان آموزشی و اداری شهرس��تان پلدختر و مردم 

شریف این روستا افتتاح شد. 
این مدرس��ه یکی از ۵4 مدرسه اهدایی بانک پاسارگاد 
در راس��تای تحق��ق مس��ئولیت اجتماع��ی و توس��عۀ 

زیرساخت های آموزشی کشور است.
ای��ن بان��ک از س��ال ۱39۸، با دقت و تمرک��ز ویژه بر 
مناطق��ی که براث��ر حوادث طبیعی نظیر س��یل و زلزله 
خس��ارت جدی دیده بودند، نوسازی و ساخت فضاهای 
فرهنگ��ی و آموزش��ی را موردتوج��ه قرارداد. مدرس��ه 
سه  کلاسه میثم نیز بیس��ت وپنجمین مدرسه اهدایی از 
س��وی بانک پاسارگاد به روستاها و مناطق کم برخوردار 

و آسیب دیده استان لرستان است.
 لازم به ذکر است در استان های کهگیلویه و بویراحمد، 
هرمزگان، سیستان و بلوچستان، خراسان رضوی، البرز، 
آذربایجان ش��رقی، خوزستان، لرستان و خراسان جنوبی 
نیز مدارس��ی احداث و به مردم ایران عزیز تقدیم ش��ده 

است.
گفتنی اس��ت بانک پاس��ارگاد در حوزه ساخت مراکز 
فرهنگی و آموزش��ی علاوه بر مدرسه س��ازی، س��اخت 
۱۸کتابخانه را نیز در کارنامه مس��ئولیت اجتماعی خود 
ثبت کرده است و افتتاح 4 کتابخانه دیگر هم عنقریب در 

مناطق روستایی استان ها محقق خواهد شد.

گروه شهرخبر 
editor@smtnews.ir
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مراسم معارفه ابوذر سروش به عنوان مدیرعامل 
و سیدهاشمی به عنوان رئیس هیات مدیره شرکت 
گروه س��رمایه گذاری امید برگزار ش��د.به گزارش 
پایگاه اطلاع رس��انی بانک س��په، مراس��م معارفه 
ابوذر س��روش مدیرعامل و سیدهاش��می به عنوان 
رئیس هیات مدیره ش��رکت گروه س��رمایه گذاری 
امید با حضور آیت الله ابراهیمی مدیرعامل، اعضای 
هیات مدی��ره و هی��ات عامل بانک س��په، اعضای 
هیات مدیره ش��رکت امید و مدیران ش��رکت های 
زیرمجموعه هلدینگ امید در س��اختمان سپهبد 
شهید قاسم سلیمانی بانک سپه برگزار شد. آیت الله 
ابراهیم��ی مدیرعامل بانک س��په در این مراس��م 
ب��ا تقدیر از زحمات صالح آب��ادی در زمان تصدی 
مسئولیت مدیرعاملی شرکت گروه سرمایه گذاری 
امی��د، وجود وی را در مدت کوتاه مدیریتی همراه 
ب��ا برکات بس��یار برای این ش��رکت عن��وان کرد 
و افزود: س��اماندهی شرکت های زیرمجموعه امید 
و انج��ام اقدامات توس��عه ای از اه��م فعالیت های 
ارزشمند ایشان در زمان تصدی مدیرعامل شرکت 
گروه سرمایه گذاری امید بود.مدیرعامل بانک سپه 
ضمن آرزوی توفیق ب��رای صالح آبادی از زحمات 
فهیمی سرپرست شرکت گروه سرمایه گذاری امید 
نیز تشکر کرد. وی سازمان دهی سرمایه گذاری ها، 
توس��عه هدفمن��د درون��ی و عمق بخش��ی کمی 
و کیفی در ش��رکت گروه س��رمایه گذاری امید را 
از مهم ترین برنامه های این ش��رکت برشمرد و بر 
ل��زوم ایجاد گروه انرژی به عن��وان برنامه های آتی 
این گروه س��رمایه گذاری تاکید ک��رد. مدیرعامل 
بانک س��په با اشاره به س��وابق درخشان مدیریتی 
ابوذر س��روش به عنوان مدیرعامل و سیدمصطفی 

سیدهاش��می به عنوان ریاست هیات مدیره شرکت 
گروه س��رمایه گذاری امید، خاطرنشان کرد: آقای 
س��روش از برادران متدین و باس��ابقه درخش��ان 
از  و سیدهاش��می  مختل��ف  مس��ئولیت های  در 
پیشکسوتان و مدیران برجسته کشور هستند که 
مطمئنا باوجود این ترکیب مدیریتی ارزشمند در 
شرکت گروه س��رمایه گذاری امید، درآینده شاهد 
اس��تمرار موفقیت های این ش��رکت خواهیم بود.

در ادامه، ابوذر س��روش مدیرعامل جدید شرکت 
گروه سرمایه گذاری امید، ضمن تشکر از ابراهیمی 
مدیرعام��ل بانک س��په و اعض��ای هیات مدیره از 
زحمات و تلاش ه��ای دکتر صالح آب��ادی و دکتر 
فهیم��ی در مس��ئولیت مدیرعاملی و سرپرس��تی 
ش��رکت گروه س��رمایه گذاری امید قدردانی کرد.

وی اب��راز امیدواری کرد که با تلاش همه کارکنان 
هلدین��گ امی��د بتوانیم زنجی��ره ارزش را در این 
ش��رکت ایجاد و دوام موفقیت های ش��رکت گروه 

سرمایه گذاری امید را شاهد باشیم.
هیات مدی��ره  جدی��د  رئی��س  سیدهاش��می 
ش��رکت گ��روه س��رمایه گذاری امید نی��ز در این 
مراس��م ب��ا قدردان��ی از حس��ن اعتم��اد آیت الله 
ابراهیم��ی مدیرعامل بانک س��په، گفت: امیدوارم 
ب��ا راهب��ری آق��ای ابراهیم��ی و ت��لاش جمعی، 
بتوانیم سیاس��ت های بانک س��په در شرکت گروه 
س��رمایه گذاری امید را عملیاتی و محقق کنیم.در 
پایان مراسم، ابراهیمی مدیرعامل بانک سپه حکم 
انتصاب س��روش و سیدهاش��می را به ایشان اهدا 
و از تلاش های فهیمی سرپرس��ت س��ابق شرکت 
گروه س��رمایه گذاری امید با اهدای لوح تقدیر به 

عمل آورد.

دکتر عشقی رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در بازدید از مجتمع های 
معدن��ی و صنعتی چادرملو با اش��اره به نقش اثربخش و پررنگ چادرملو 
در بورس کالا و بازار سرمایه گفت : بازدید از این مجموعه برای ما بسیار 
روحیه بخش و امیدوارکننده بود. وی که در رأس هیاتی متشکل از اعضای 
هیات مدیره، معاونان، مدیران و کارشناسان سازمان بورس و اوراق بهادار 
و بورس کالا همزمان با روز گرامیداش��ت حسابدار از مجتمع های معدنی 
و صنعتی بازدید کرد، در نشس��ت مش��ترک با مدی��ران کچاد همچنین 
افزود: خیلی ها تصور می کنند هیچ اقدام توس��عه بخش در کشور صورت 
نمی گیرد، اما امروز ما شاهد فعالیت های بسیار خوب و فضای شاداب در 
مجموعه واحدهای چادرملو بودیم که واقعا جای تحس��ین و تقدیر دارد. 
وی تصری��ح کرد: این بازدید قطعا در تصمیم گیری های ما برای حمایت 
از برنامه های کچاد اثر مثبت و منطبق با واقعیت ها خواهد داشت. رئیس 
سازمان بورس با تاکید بر اصل حاکمیت شرکتی گفت: چادرملو یکی از 
ش��فاف ترین عملکردهای اجرایی را دارد و از فعال ترین نمادهای بورس 
کالاس��ت ک��ه امیدواریم این روند همچنان تداوم یابد. عش��قی در پایان 
با اش��اره به چالش های فرا روی صنعت کش��ور  ک��ه بی تردید در حضور 
مثبت آنها در بازار س��رمایه تاثیرگذار است افزود: برخی تصمیمات مانع 
از رشد و بالندگی صنعت کشور می گردد و به نفع  دولت است که اجازه 
دهد سودهای حاصل از عملکرد خوب شرکت هایی چون چادرملو صرف 

اجرای طرح های توسعه که حاصل 
اش��تغال و ش��کوفایی  ایج��اد  آن 
اقتصادی اس��ت، ش��ود. به گزارش 
خبرنگار ما در این نشست مهندس 
طاهرزاده مدیرعامل چادرملو بابیان 
جای��گاه ای��ن ش��رکت در اقتصاد 
ملی یادآور ش��د: چادرملو به دنبال 
تحق��ق ش��عار س��ال و جامه عمل 
پوشاندن به فرمایشات مقام معظم 

رهبری در افزایش تولید اس��ت. وی تاکید کرد در س��ال جاری باوجود 
محدودیت های اعمال ش��ده ناش��ی از کمبود زیرساخت ها موفق شده ایم 
با تلاش شبانه روزی پرسنل و تمهیدات اثربخش، عملکرد مثبتی نسبت 
به س��ال ۱4۰۱ داشته باشیم. همه تلاش ما به عنوان امانت داران مردم و 
س��هامداران، حفظ جایگاه قابل اعتماد فعلی در بازار سرمایه و سودآوری 
مطلوب اس��ت، ازاین رو مهم ترین اولویت ما تامین پایدار مواد اولیه است. 
مدیرعام��ل چادرملو تصریح ک��رد: به منظور نیل به ای��ن هدف در حال 
اکتش��اف و آماده س��ازی انومالی های در اختیار و  شناس��ایی پهنه های 
جدید س��نگ آهن هستیم. بر اس��اس همین گزارش، خرم معاون مالی و 
س��رمایه انسانی چادرملو با ارائه گزارشی از عملکرد سال جاری کچاد در 

تولید، فروش، درآمد و سود پیش بینی شده برای سال مالی جاری افزود: 
تلاش ش��ده اس��ت با اعمال مدیریت صحیح درآم��د و هزینه و افزایش 
راندمان تولید نس��بت به سال گذشته عملکرد قابل قبولی را ثبت کنیم، 
به طوری که در ۸ ماهه امس��ال  با درآمد 3۷3هزار میلیارد ریال، نس��بت 
به مدت مش��ابه سال ۱4۰۱ که حدود ۲۷۵هزار میلیارد ریال بوده است  
3۶درصد رش��د داش��ته ایم. وی افزود: از طرفی با جدیت تمام به دنبال 
اجرای طرح های توسعه هستیم و در حال حاضر 3۵ طرح زنجیره فولاد 
و طرح ه��ای زیربنایی با پیش بینی س��رمایه گذاری ۵میلیارد یورو را در 
دستور کار داریم. گفتنی است شرکت معدنی و صنعتی چادرملو با نماد 

کچاد هم اکنون در ردیف ۱۰ شرکت برتر بازار سرمایه قرار دارد.

مع��اون امور دریایی س��ازمان بنادر و دریانوردی گفت: این س��ازمان از 
محل وجوه اداره ش��ده تسهیلات ویژه به س��اخت و نوسازی شناورهای 
مس��افربری اختصاص داده اس��ت. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سازمان 
بنادر و دریانوردی، مجید علی نازی در چهارمین نشس��ت تسهیل سازی 
در ساخت شناورهای مسافربری اظهار کرد: تسهیل در ساخت شناورهای 
مس��افری با رویکرد افزایش ایمنی و نوس��ازی ناوگان مسافربری استان 
بوش��هر در اولویت های س��ازمان بنادر و دریانوردی قرارگرفته اس��ت.وی 
بیان کرد: در این راس��تا از مالکان و ش��رکت های کشتی س��ازی کش��ور 
انتظار می رود نسبت به نوس��ازی و افزایش ایمنی شناورهای مسافربری 
اهتمام ویژه داش��ته باش��ند. علی نازی ادامه داد: استان بوشهر از جایگاه 
قابل توجهی در حوزه شناورسازی برخوردار است که این ظرفیت می تواند 
نقش��ی در توسعه ناوگان مس��افربری دریایی اس��تان ایفا کند. مدیرکل 
بنادر و دریانوردی استان بوشهر نیز گفت: استقبال مالکان و شرکت های 

کشتی س��ازی استان برای نوسازی شناورهای مسافربری اقدامی شایسته 
و قابل تحس��ین است. محمد شکیبی نسب افزود: فرصت ایجادشده برای 
استانداردس��ازی شناورهای مسافری فرصتی مغتنم است که باید از این 
ظرفیت ارزش��مند نهایت اس��تفاده صورت گیرد.وی اظهار کرد: با توجه 
به اینکه بنادر اس��تان بوشهر امسال برای پنجمین سال متوالی به عنوان 
بنادر ایمن معرفی شدند نیاز است برای تداوم این رویکرد طرح نوسازی 
ناوگان مسافربری به بهترین شکل ممکن در استان اجرایی شود. مهدی 
فرمیهنی فراهانی، مدیرکل امور دریایی سازمان بنادر و دریانوردی نیز از 
شرکت های کشتی سازی کشور دعوت کرد تا طرح های ساخت شناورهای 
مسافری متناسب با نیاز استان را به اداره کل امور دریایی ارسال کنند تا 
الگوی مناسبی برای ساخت شناورهای مدنظر طراحی شود.گفتنی است 
در این نشست شرکت های کشتی س��ازی طرح های شناورهای مسافری 

خود را به مالکان شناورها و فعالان اقتصادی استانی ارائه کردند.

هلدین��گ  فن��اوری  و  پژوه��ش  اداره  رئی��س 
پتروپالایش اصفه��ان گفت: این هلدینگ هم زمان 
با هفته پژوهش در ۲ نمایش��گاه پژوهش و فناوری 
در ش��هرک علمی تحقیقاتی اصفهان و دانش��گاه 
اصفه��ان حضور یافت.به گ��زارش روابط عمومی و 
بین المل��ل هلدینگ پتروپالایش اصفهان محس��ن 
مرادمن��د با اش��اره ب��ه برنامه های هفت��ه پژوهش 
اظهار داشت: مقوله پژوهش و فناوری در هلدینگ 
پتروپالای��ش به عن��وان اصلی مهم در دس��تور کار 
ق��رار دارد و ازاین رو برای اس��تفاده از ظرفیت های 
موج��ود در این عرصه حضور در رویدادهای علمی 
و فن��اوری از رویکردهای این مجموعه اس��ت.وی 
بابیان اینکه به مناسبت هفته پژوهش ۲ نمایشگاه 
علمی و پژوهشی در اصفهان برپا شده که هلدینگ 
پتروپالای��ش اصفهان در آن ها حضور پررنگ دارد، 
تصریح کرد: یکی از این نمایش��گاه ها، نمایش��گاه 
پژوه��ش و فناوری در برج فناوری ش��هرک علمی 
تحقیقاتی است که از ۱3 تا ۱۵ آذرماه ادامه دارد.

وی افزود: هلدین��گ پتروپالایش اصفهان همراه با 
سه ش��رکت زیرمجموعه خود ش��امل مشعل پویا، 
اکس��یر ایرانی��ان و س��هروردی صفاه��ان در این 

نمایشگاه حضور یافته است.
هلدین��گ  فن��اوری  و  پژوه��ش  اداره  رئی��س 
پتروپالایش اصفهان با اشاره به اینکه در نمایشگاه 
پژوهش و فن��اوری برج فناوری ش��هرک علمی و 
فن��اوری ش��رکت های دانش بنیان حض��ور یافته و 
با صنایع بزرگ��ی همچون هلدین��گ پتروپالایش 
اصفه��ان، ف��ولاد مبارکه، ذوب آه��ن و غیر ارتباط 
ش��رکت های  دراین ارتب��اط  گف��ت:  می گیرن��د 
دانش بنیان داش��ته های خود را برای صنایع بزرگ 
معرف��ی و همچنین صنایع بزرگ نیز نیازهای خود 
را در حوزه قطعات، مواد اولیه و تجهیزات وارداتی 

اعلام می کنن��د.وی با تاکید بر اینکه زمینه حضور 
ش��رکت های دانش بنیان در هلدینگ پتروپالایش 
اصفه��ان ب��رای پیش��برد اه��داف ای��ن هلدینگ 
پیش بینی شده است، افزود: ما این آمادگی را داریم 
ک��ه مطالعات و رس��اندن پروژه های ش��رکت های 
دانش بنیان به مرحله آزمایش��گاهی را فراهم کنیم 
و پس ازآن محصول تولیدش��ده را در صورت امکان 
با همکاری خود ش��رکت دانش بنیان و در غیر این 
ص��ورت با همکاری ش��رکت های بزرگ تر به تولید 

انبوه برسانیم.
وی اضافه کرد: نمونه بارز این همکاری در پروژه 
KHT و تعدادی دیگر از واحدهای پالایش��گاهی 
اس��ت که ب��ا حض��ور ش��رکت های دانش بنیان و 

فناورانه در حال بهره برداری است.
مرادمند با اش��اره به روی��داد پژوهش و فناوری 
در دانش��گاه اصفهان نیز گف��ت: در این رویداد که 
با محوریت ارتباط صنعت و دانش��گاه برنامه ریزی 
شده مسئولان شرکت های بزرگ همچون هلدینگ 
پترو پالای��ش اصفهان، فولاد مبارک��ه، ذوب آهن، 
گ��روه صنعتی انتخاب و غیر حضور دارند  و ارتباط 
شرکت های دانش بنیان، دانش��گاهیان و صنایع را 

تعریف می کنند.
وی بابی��ان اینک��ه در ای��ن رویداد اس��تفاده از 
ظرفیت اساتید دانشگاه و اعضای هیات علمی برای 
پروژه های توسعه هلدینگ پتروپالایش اصفهان در 
دس��تور کار است، تصریح کرد: این بار نیز می تواند 
بار علم��ی بهره برداری از پروژه ه��ا را در هلدینگ 
پتروپالای��ش اصفه��ان تقوی��ت کند.رئی��س اداره 
پژوهش و فناوری هلدین��گ پتروپالایش اصفهان 
اضافه کرد: رویداد پژوهش و فناوری در دانش��گاه 
اصفهان ب��ه دلیل افزایش آلاینده های جوی تا روز 

یکشنبه ادامه خواهد داشت.

برگزاری آیین معارفه مدیرعامل شرکت گروه مدیریت 
سرمایه گذاری امید

نقش پررنگ چادرملو در بازار سرمایه و بورس کالا

تسهیلات ویژه سازمان بنادر و دریانوردی برای ساخت شناورهای مسافربری

 اعطای نشان عالی مدیر سال ۱۴۰۲ 
به دکتر اردشیر آرش  

 حضور هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
در ۲ نمایشگاه پژوهش و فناوری

هشتمین اجلاس سراسری نشان عالی مدیر سال با رویکرد تجلیل از مدیران ارزش آفرین 
و تاثیرگذار در صنعت و اقتصاد کش��وردر س��ال ۱4۰۲، در تاریخ ۸ آذرماه۱4۰۲ در مرکز 
همایش های بین المللی صدا و سیما برگزار و نشان عالی مدیر سال به دکتر اردشیر آرش 

مدیرعامل و عضو هیات مدیره هلدینگ بهساز مشارکت های ملت اعطاء شد. 
به گزارش روابط عمومی هلدینگ بهساز مشارکت های ملت، در این اجلاس اردشیرآرش 
مدیرعامل و عضو هیات مدیره هلدینگ بهس��از مش��ارکت های ملت با توجه به ارزیابی و با 
نگاه به تخصص، شایس��تگی، روحیه جهادی و انقلابی در راس��تای کارآفرینی، اشتغالزایی 
و نیل به اهداف اقتصاد مقاومتی نشان عالی مدیر سال در سال ۱4۰۲ را دریافت و از وی 
تقدیر به عمل آمد. اشاعه و ترویج مفاهیم مدیریت جهادی و اقتصادی، بررسی فرصت ها 

و چالش های توس��عه مدیریت در چش��م انداز آینده صنعت ایران و نقش آن در توسعه پایدار، 
رشد جایگاه اجتماعی سازمان و اهتمام ویژه به گسترش ارزش برند در سطح اذهان عمومی، 
تحلیل و ارزیابی راه و روش مدیران موفق ملی در مواجه با بحران های اقتصادی و تحریم های 
بین المللی، توسعه و رشد تولید و فناوری در سایه مدیریت جهادی با تکیه بر توانمندی های 
داخلی کشور و ایجاد انگیزه برای نیل به موفقیت در قشر مدیران موفق و پویا از جمله اهداف 
این همایش بود. هشتمین اجلاس سراسری نشان عالی مدیر سال با رویکرد تجلیل از مدیران 
ارزش آفرین و تاثیر گذار در صنعت و اقتصاد کشور با حمایت کنندگان دولتی ازجمله وزارت 
اقتصاد و دارایی، وزارت راه و شهرس��ازی، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، وزارت نفت، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشاورزی ایران، مرکز تجارت 

جهانی و سازمان تامین اجتماعی برگزار شد.



اشتغال ۴۰ هزار نفری 
در شهرک های صنعتی فارس

از  ف��ارس  مدیرعام��ل ش��رکت ش��هرک های صنعت��ی 
بهره ب��رداری از ۳۳۰۰ واحد تولی��دی، صنعتی و کارگاهی 
در ش��هرک های صنعتی اس��تان خب��ر داد و گفت: در این 
 واحده��ا برای افزون بر ۴۰ هزار نفر اش��تغال ایجاد ش��ده

 است. 
ب��ه گ��زارش خبرن��گار 
 از اس��تان ف��ارس، 
هاش��می،  س��یدمصطفی 
مع��اون  ب��ا  دی��دار  در 
هماهنگ��ی امور اقتصادی 
ضمن  فارس  اس��تانداری 
تش��ریح آخری��ن وضعیت 
تولی��د و زیرس��اخت های 

ش��هرک های صنعتی اس��تان ف��ارس، به بی��ان مهم ترین 
چالش ها و مشکلات این حوزه پرداخت.

مدیر عامل ش��رکت ش��هرک های صنعتی فارس تصریح 
کرد: در حال حاضر با تلاش های انجام شده در این شرکت، 
۶۳ شهرک و ناحیه صنعتی و یک منطقه ویژه اقتصادی در 
استان فارس با مساحت اراضی حدود ۷ هزار و ۲۰۰ هکتار 
راه اندازی و بس��ترهای لازم برای استقرار واحدهای تولیدی 
و صنعتی و جذب سرمایه گذار و ایجاد اشتغال پایدار فراهم 

شده است.
وی با بیان اینکه اس��تان فارس در این زمینه عنوان دوم 
کشور را به خود اختصاص داده است، افزود: هم اکنون بیش 
از ۷ه��زار و ۶۰۰ قرارداد س��رمایه گذاری ب��ا متقاضیان در 
ش��هرک ها و نواحی صنعتی اس��تان منعق��د و در قالب این 

قراردادها افزون بر ۲۱۵۰ هکتار زمین واگذار شده است.
هاش��می همچنین از بهره ب��رداری از ۳هزار و ۳۰۰ واحد 
تولیدی، صنعتی و کارگاهی در شهرک های صنعتی استان 
خبر داد و گفت: در این واحدها برای افزون بر ۴۰ هزار نفر 

اشتغال ایجاد شده است.
مدیرعامل شرکت ش��هرک های صنعتی فارس، مهم ترین 
مش��کل ش��هرک های صنعتی اس��تان را تامین پایدار برق 
بی��ان کرد و گفت: به علت عدم انجام فعالیت های مناس��ب 
زیرس��اختی در این بخش در س��ال های گذش��ته و تکمیل 
ظرفی��ت واگذاری ب��رق در برخی از ش��هرک های صنعتی 
اس��تان امکان واگذاری زمین به متقاضی��ان وجود ندارد و 
حتی برخی واحدهایی که در آستانه بهره برداری قرار دارند، 
به علت عدم تامین برق با مش��کل مواجه ش��ده اند و امکان 

راه اندازی ندارند.
وی تصریح کرد: بر اس��اس م��اده ۵۴ و ۸۱ قانون احکام 
دائمی برنامه های توس��عه کشور مصوب مجلس، تامین برق 
تا ورودی ش��هرک های صنعتی بر عهده وزارت نیرو است و 
تامین زیرساخت داخل ش��هرک ها شامل شبکه های توزیع 

برعهده این شرکت قرار دارد.
هاش��می ب��ا بی��ان اینک��ه در مصوب��ات دور دوم س��فر 
ریاس��ت جمهوری به اس��تان فارس وزارت نی��رو مکلف به 
تامی��ن ب��رق ش��هرک های صنعتی ش��ده اس��ت، گفت: با 
اج��رای این مصوبات تحول مناس��بی در زمینه تامین برق 

شهرک های صنعتی ایجاد می شود.
در این جلس��ه معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
فارس نیز با بیان اینکه اس��تان ف��ارس دارای ظرفیت های 
بی نظیری اس��ت که باید از همه این ظرفیت ها برای توسعه 
استان استفاده ش��ود، گفت: تمام تلاش خود را برای ایجاد 
هم افزایی بین دستگاه ها برای پیشبرد راهبرد توسعه استان 

به کار خواهیم بست.
حس��ن ش��یخ نیا بر لزوم ارتباط، تعامل و هماهنگی بین 
دستگاه های اجرایی داخل استان با وزارتخانه ها و سازمان ها 
در س��طح مل��ی تاکید ک��رد و گفت: در این زمین��ه باید با 
تقوی��ت ای��ن ارتباطات گام ه��ای مؤث��ری در زمینه تحقق 

اهداف توسعه استان برداریم.
وی با اشاره به شناخت و اشراف کامل از وضعیت اقتصادی 
و صنعت استان فارس گفت: ارتقای جایگاه صنعت و اقتصاد 
استان با بهره گیری از همه ظرفیت ها در اولویت کاری قرار 

دارد.
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اقتصاددریاپایهدربوشهرجانمیگیرد
توسعه، از ترانزیت تا زیست فناوری

همج�واری با خلیج ف�ارس و دریای عم�ان فرصت بزرگی 
برای اقتصاد کش�ور است که این ظرفیت به تنهایی بیش از 
هر ظرفیت دیگری در کشور می تواند اقتصاد ما را به توسعه 
برس�اند. کش�ورهایی که به دریا متصل هس�تند ظرفیت و 
فرصت بزرگی در اختیار دارند و بررس�ی های کارشناس�ان 
نش�ان می دهد که س�هم دریا از تولید ناخال�ص داخلی در 
کش�ورهای ساحلی پیش�رفته مثل اتحادیه اروپا ۵۰ درصد 
اس�ت. اقتصاد دریامحور به معنی استفاده پایدار از ظرفیت 
منابع و گستره های آبی اعم از اقیانوس ها، دریاها، دریاچه ها 
و جزای�ر برای رش�د اقتص�ادی، بهبود وضعیت معیش�ت و 
ایجاد اش�تغال و در نهای�ت افزایش تولی�د ناخالص داخلی 
اس�ت. باوجود ظرفیت بزرگ دریا و نقش مهمی که می تواند 
در اقتصاد داش�ته باش�د، تاکنون به خوبی در کش�ور مورد 
اس�تفاده قرار نگرفته و زیرساخت های این بخش از اقتصاد 

همچنان ضعیف است.

ایران دارای ۶ هزار کیلومتر نوار ساحلی است و انتظار می رود بیش 
از هر کشوری در اقتصاد دریا محور کار شده باشد اما سهم کشور ما از 
اقتصاد دریایی تنها ۲ درصد است که بخشی از این میزان نیز مربوط 

به صنایع نفت و گاز و پتروشیمی است.
به گزارش مهر، استان بوشهر یکی از استان های ساحلی کشور است 
که بیشترین میزان ساحل را با خلیج فارس دارد اما بخش عمده اقتصاد 
این اس��تان مربوط به صنایع نفت، گاز و پتروشیمی است؛ به گونه ای 
که بیش��ترین تولید پتروشیمی را دارد و ۷۰ درصد گاز کشور در این 
استان تولید شده و بیش از ۹۰ درصد نفت خام کشور را صادر می کند.

در حوزه صیادی و آبزی پروری در اس��تان بوشهر ظرفیت های خوبی 
وجود دارد. بوش��هر قطب میگوی پرورشی کشور بوده اما ظرفیت های 

استان در آبزی پروری چندین برابر این میزان تولید است.
اس��تان بوشهر می تواند با استفاده از ظرفیت های ساحل و دریا، کل 
نیازهای کش��ور به ماهی و میگو را تامین کند؛ کاری که شروع شده و 
هنوز اول راه است و باوجود سهم بالا در پرورش میگو، تولید ماهی در 

قفس در این استان ناچیز است.
خلیج ف��ارس دارای ظرفیت های بی نظیری اس��ت و از مهم ترین آنها 
می توان به زیس��ت فناوری دریایی اشاره کرد که می تواند نقش مهمی 
در تولید سوخت از جلبک ها، تهیه غذا، تامین دارو و … داشته باشد 

و این حوزه نیازمند حمایت ویژه برای توسعه و تقویت است.
تج��ارت دریایی، گردش��گری دریای��ی، حمل ونقل دریای��ی و.... از 
مهم ترین بخش های اقتصاد دریا محور است که در استان بوشهر ضعف 

زیرساخت ها باعث شده تا اهداف مدنظر در این زمینه محقق نشود.
زیرساخت های بندری و دریایی ضعیف است �

کارش��ناس حوزه اقتص��ادی در گفت وگو با مه��ر اظهارکرد: اقتصاد 
دریامحور در س��طح دنیا روز به روز در حال گس��ترش اس��ت اما در 
استان بوشهر و دیگر نقاط کشور به خوبی به این حوزه از اقتصاد توجه 
نش��ده است. در زمینه زیرس��اخت های بندری ضعیف هستیم و هنوز 
امکان ورود کشتی های بزرگ به بنادر استان بوشهر وجود ندارد و این 

یک ضعف بزرگ محسوب می شود
علی عرب زاده اضافه کرد: ش��یوه های مختلفی برای توس��عه اقتصاد 
دریامح��ور و افزایش تولید ناخالص داخل��ی از طریق دریا وجود دارد 
که متاس��فانه ما هنوز فقط به ش��کل س��نتی از ظرفیت دریا استفاده 

می کنیم.
وی تصریح کرد: باید فراتر از استخراج نفت و تجارت به شکل سنتی 
و گاهی صیادی، فعالیت های حوزه دریا را گس��ترش دهیم اما تاکنون 
در زمینه توس��عه زیرساخت های مورد نیاز اقتصاد دریا محور به خوبی 

کار نشده است.
این کارش��ناس اقتصادی با بی��ان اینکه در زمینه زیرس��اخت های 
بن��دری ضعیف هس��تیم، تصریح کرد: هنوز امکان ورود کش��تی های 
بزرگ به بنادر اس��تان بوش��هر وج��ود ندارد و این ی��ک ضعف بزرگ 

محسوب می شود. 
وی تاکید کرد: پیش نیاز توسعه اقتصاد دریایی، تقویت زیرساخت ها 
اس��ت؛ در استان بوش��هر باید عمق بنادر افزایش یابد، زیرساخت های 

بن��دری تقویت ش��وند و فناوری ه��ای جدی��د در فعالیت های بندری 
بکارگیری شود.

عرب زاده یکی دیگر از ظرفیت ها را گردش��گری دریایی دانس��ت و 
ادامه داد: متاس��فانه در زمینه گردشگری دریایی کار چندانی صورت 
نگرفته است؛ اگر چه بخش عمده کار را باید بخش خصوصی جلو ببرد 
اما در سایه نبود حمایت ها و گیر کردن در مراحل صدور مجوزها و… 

ضعف های فراوانی وجود دارد.
زیرساخت ها تقویت می شود �

البته اقداماتی برای توس��عه زیرساخت های بندری در استان بوشهر 
صورت گرفته و همانگونه که مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر 
می گوید، توسعه زیرس��اخت ها در مجتمع بندری نگین شتاب گرفته 

است. 
محم��د شکیبی نس��ب مجتمع های بندری را فرصت��ی طلایی برای 
بوش��هر دانس��ت و اضافه کرد: مجتمع بندری نگین اکنون به یکی از 
کانون های مهم و جذاب س��رمایه گذاری در جنوب کشور تبدیل شده 

است.
مدیرکل بنادر و دریانوردی اس��تان بوشهر از احداث جاده دسترسی 
به مجتمع نگین خبر داد و با اشاره به سرعت مطلوب این پروژه بیان 
کرد: با اختصاص ۴۰۰ میلیارد تومان اعتبار پروژه برق رسانی مجتمع 

بندری نگین اجرا می شود.
وی با اش��اره به دریافت مجوز لازم برای احداث تاسیسات زیربنایی، 
آب، ب��رق، گاز و فیبرنوری تصریح کرد: پروژه احداث پایانه صادرات و 

ترانزیت در این مجتمع بندری، با سرعت خوبی در حال اجرا است.
شکیبی نس��ب ادامه داد: در موضوع س��اماندهی تاسیسات دریایی و 
آغاز عملیات اجرایی پایانه بین المللی مس��افربری دریایی بوش��هر نیز 
بخش دریایی آن به اتمام رسیده و انتظار داریم سالن آن نیز تا پایان 

سال به بهره برداری برسد.
وی اظهار کرد: اکنون در اس��تان بوشهر، بنادر بوشهر، گناوه، دیر و 
کنگان رویه ترانزیت خارجی دارند که با چنین ظرفیتی می توان برای 

رونق ترانزیت، اقدام های ارزشمندی را انجام داد.
توسعه زیست - فناوری دریایی �

زیس��ت فناوری دریایی، دانشی است که عمیقا مسائل و چالش های 
بزرگ قرن بیس��ت و یکم در زمینه  سلامت، انرژی، غذا، محیط زیست 
و محص��ولات و فرآیندهای صنعتی را در صدر پژوهش های خود  قرار 

داده است.
اس��تان بوش��هر با توجه به داشتن طول زیاد س��احل با خلیج فارس 
می تواند به مرکز و قطب توس��عه زیست فناوری دریایی تبدیل شود؛ 

اقداماتی در این زمینه انجام شده و باید زمینه توسعه آن فراهم شود.
رئیس مرکز تحقیقات زیس��ت فناوری دریایی بوشهر در گفت وگو با 
مهر به اهمیت و ارزش بالای فناوری های دریایی اش��اره کرد و گفت: 

زیست فناوری دریایی از مهم ترین ظرفیت های خلیج فارس است.
پروفس��ور ایرج نبی پ��ور از تولید س��وخت از جلبک ه��ا، تهیه غذا، 
تأمین دارو و … به عنوان مهم ترین اهداف توسعه زیست فناوری های 
دریایی اشاره کرد و اظهارکرد: توسعه زیست فناوری پزشکی دریایی از 

ظرفیت های مهم برای استفاده از فرصت های دریا است.
وی بی��ان کرد: زیس��ت فناوری دریایی در گس��تره ان��رژی به تولید 
انرژی زیستی از ارگانیسم های دریایی، تولید سوخت  زیستی و توسعه 
شیوه ها و ابزارهایی برای کش��ت و فرمان پذیری  میکروآلگ ها باهدف 

بهبودی در کارآیی می پردازد.
اس��تاندار بوش��هر از رونق اقتصاد دریاپایه در استان بوشهر خبر داد 
و گفت: رهبر معظم انقلاب اس��لامی سیاست های اقتصاد دریامحور را 
ابلاغ فرمودند و باید در راستای عملیاتی کردن این سیاست ها اهتمام 

ورزید.
احمد محمدی زاده افزود: اس��تان بوش��هر ظرفیت بالایی در حوزه 
دریا و اقتصاد دریاپایه دارد و در دو س��ال اخیر بیشترین تمرکز حوزه 
اقتصادی اس��تان روی تجارت دریایی و اشتغال حول محور دریا بوده 

است.
استاندار بوشهر خاطر نش��ان کرد: اجرای طرح های پرورشی آبزیان 
ش��امل پرورش ماهی در قفس و پ��رورش میگو و همچنین طرح های 
گردش��گری س��احلی و تجارت دریایی با ش��تاب و حساسیت خاصی 

پیگیری و اجرایی شده و این روند تداوم دارد.
محمدی زاده از افزایش صادرات و واردات در گمرکات استان بوشهر 
خب��ر داد و تصریح کرد: تجارت دریایی رون��ق یافته و با اجرای طرح 
توس��عه بنادر اس��تان و افزایش امکانات و تجهیزات بندری، این روند 

ادامه خواهد داشت.
وی اضاف��ه کرد: کاهش تعرفه های گمرکی و همچنین تس��ریع در 
ترخیص کالا در گمرکات استان بوشهر مسئله مهمی است که انتظار 

داریم اجرایی شود.
اس��تاندار بوش��هر گفت: کاهش هزینه های انبارداری نی��ز از موارد 
مهمی است که باید پیگیری و اجرایی شود تا بازرگانان و تجار، مجبور 

به پرداخت هزینه سنگین نباشند.
محم��دی زاده بیان کرد: کوتاه تر ش��دن فرآین��د ترخیص کالا یک 
مسئله محوری است که علاوه بر کاهش هزینه های انبارداری، موجب 

رونق کسب و کار نیز می شود.

سخن پایانی
حوزه اقتصاد دریا فراتر از مواردی از قبیل ش��یلات و گردش��گری 
دریایی اس��ت و مس��تلزم ظهور و حمایت از صنای��ع مرتبط با آب 
و دری��ا ازجمله حمل ونقل دریایی، گردش��گری دریایی، انرژی های 
تجدیدپذیر، آبزی پروری و ش��یلات، بیوتکنولوژی دریایی، زیس��ت 

هواشناس��ی و معدنکاری دریایی اس��ت. انتظار می رود تلاش جدی 
برای توس��عه اقتصاد دریامحور در اس��تان بوشهر صورت بگیرد تا از 
این طریق ش��اهد توس��عه اقتصادی، بهبود وضعیت اشتغال و رفع 
بیکاری، رشد تولید ناخالص داخلی، ارزآوری و… برای کشور باشیم.

س: 
عک
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تجارت صنعت
استانها



از س��ال ۱۳۹۶ تاکنون ابلاغیه های متعددی ب��رای برخورد با لوازم 
خانگی فاقد شناسه کالا صادر شده است اما تاکنون شاهد امروز و فردا 
کردن ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای برخورد با قاچاق بوده ایم. 
بازار لوازم خانگی هر س��اله در میان تمام گروه های کالایی، رتبه اول 
میزان قاچاق در کش��ور را به خود اختصاص می دهد. بر اس��اس آمار 
ارائه شده از سوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، در سال ۹۷ حدود 
۲.۲ میلیارد دلار، لوازم خانگی قاچاق وارد کش��ور شده و در ادامه در 
س��ال ۱۴۰۱ حجم کالای قاچاق لوازم خانگی س��الانه یک میلیارد و 
۷۰۰ میلیون دلار اعلام ش��ده اس��ت. به عبارت دیگر با توجه به این 
آم��ار و ارقام که البته به گفته دبیر انجم��ن صنایع لوازم خانگی آمار 
دقیقی هم نیست، ریسک قاچاق در بازار لوازم خانگی برای قاچاقچی 
نزدیک به صفر است و به همین دلیل این بازار به جولانگاه سودجویان 
تبدیل ش��ده است. به گزارش مهر، وفور کالاهای قاچاق در بازار لوازم 
خانگی در حالی اس��ت که طی ۱۰ سال گذش��ته طرح های مختلفی 
مانند »شبنم« و »ایران کد« برای شناسایی و برخورد با کالای قاچاق 
اجرایی ش��د اما در عمل موفق نبود، به طور مثال برچسب های شبنم 
به راحتی در بازار فروخته می ش��د و هر کس��ی می توانس��ت آن را بر 
محص��ولات خود درج کند. از س��ویی دیگر اگرچه ثبت شناس��ه کالا 
و ک��د رهگیری به جلوگیری از قاچاق کمک کرده اس��ت اما کالاهای 
قاچاق به خاطر نداشتن ۳۰ درصد هزینه های عوارض و مالیات، سود 

بالایی برای عرضه دارند.
تجارت�پرسود�قاچاق�قطعات�و�لوازم�یدکی��

بر اس��اس آمارهای موجود، قطعات و لوازم یدکی خودرو بیش��ترین 
حجم از قاچاق کالا به کش��ور را در طول یک س��ال به خود اختصاص 
داده، ای��ن در حال��ی اس��ت با توجه ب��ه اینکه آمار رس��می از میزان 
دقیق قاچاق در کش��ور اعلام نمی ش��ود، میزان قاچاق لوازم یدکی و 
قطعات خودرو نیز به صورت تقریبی اس��ت، اما آنچه مس��لم اس��ت، 
تجارت چندین میلیارد دلاری قاچاق قطعه سود بسیار خوبی را برای 

قاچاقچیان به دنبال دارد.
در این بین بنا بر آخرین اعلام س��تاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، بازار لوازم و قطعات یدکی خودرو حدود 5 . ۱۱میلیارد دلار گردش 
مالی دارد که بیش از دو میلیارد دلار آن قاچاق است اما امید قالیباف 
سخنگوی سابق وزارت صمت در این زمینه گفته بود: برآورد می شود 
از ارزش ۱۳ میلیارد دلاری بازار لوازم یدکی، ۳۰ درصد کالای قاچاق 
و تولیدات بی کیفیت باشد که به ترتیب سه میلیارد دلار سهم قاچاق 

و یک میلیارد دلار هم سهم تولید غیر استاندارد است.
ب��ا توج��ه به اختلافی که می��ان آمار قاچاق ل��وازم یدکی خودرو از 
سوی وزارت صمت و س��تاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا وجود دارد، 
کارشناس��ان صنعت خ��ودرو معتقدند با توجه به وس��عت بازار لوازم 
یدکی، میزان قاچاق در هر سال از مرز 5 میلیارد دلار عبور می کند.

قبضه�بازار�با�پوشاک�قاچاق��
س��تاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز طی س��ال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۸ در 
یک طرح جامع با عرضه کنن��دگان برندهای محرز قاچاق مقابله کرد 
اما وضعیت عرضه پوش��اک قاچاق در بازار نشان می دهد که طی چند 
سال گذش��ته این حوزه رها شده و دیگر کسی اهمیتی به این بخش 

نمی دهد.
س��تاد مبارزه ب��ا قاچاق، میزان قاچاق پوش��اک را ۱.5 میلیارد دلار 
اع��لام می کند اما تولیدکنندگان این رقم را بیش از ۳.5 میلیارد دلار 

اعلام می کنند.
در این رابطه مجید نامی، عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات 
نساجی و پوشاک با بیان اینکه واردات پوشاک ممنوع است، می گوید: 
طب��ق آماری که وزارت صمت ارائه داده کل بازار پوش��اک نزدیک به 
۹ میلیارد دلار اس��ت که 5.5 میلیارد دلار تولید داخل و ۳.5 میلیارد 

دلار به صورت قاچاق و غیرقانونی وارد کشور می شود.
به گفته نامی، با توجه به اینکه مقابله با قاچاق پوش��اک رها ش��ده 
است و دیگرکسی اهمیتی به این بخش نمی دهد، روزبه روز هم حجم 
قاچاق بیش��تر می ش��ود و از راه های مختلفی پوشاک قاچاق همچون 

پوشاک استوک وارد کشور می شود.
وضعیت در این حوزه به قدری جانفرسا شده که در هفته های اخیر 
برخی از تولیدکنندگان پوشاک با ارسال نامه ای خطاب به رهبر معظم 
انقلاب نسبت به عملکرد  نهادهای متولی مبارزه با قاچاق انتقاد کرده 
و نس��بت به آمار قاچاق ارائه ش��ده توس��ط نهادهای رسمی اعتراض 
کردند. بنا بر نظر بس��یاری از فعالان صنعت پوشاک، مبارزه با قاچاق 
پوش��اک »تقلبی« و »قاچاق« نه از طریق نظارت بر مرزهای کش��ور، 

بلکه افزایش بازرسی های در سطح بازار امکان پذیر است.
عرضه�بی�دردسر�دخانیات�قاچاق��

س��تاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام کرده قاچاق سیگار بین ۹ تا 
۱۰ میلیارد نخ در س��ال اس��ت که به این ترتیب ۷ تا ۱۰ درصد بازار 

سیگار در اختیار کالای قاچاق قرار دارد.
ب��ا این حال فعالان صنعت دخانیات معتقدند ارقام مربوط به قاچاق 
بالاتر از این اعداد است؛ در این رابطه محمدرضا تاجدار، رئیس انجمن 
تولیدکنن��دگان، صادرکنن��دگان و واردکنن��دگان محصولات دخانی 
می گوید: مشاهدات میدانی نشان می دهد، سهم قاچاق در بازار سیگار 
ایران بین ۱5 تا ۲۰ درصد است؛ یعنی طبق برآوردهای ما ۱5 تا ۲۰ 

میلیارد نخ سیگار قاچاق در بازار توزیع می شود.
به گفته تاجدار، طبق نامه رس��می س��تاد مقابله با قاچاق کالا و ارز 
سال گذشته ۹ میلیارد نخ سیگار قاچاق به ارزش حدود ۴5۰ میلیون 
دلار وارد کشور شده است. این در حالی است که کل صنعت دخانیات 
برای تولید ۷۰ میلیارد نخ س��یگار در سال گذشته ۳۰۰ میلیون دلار 

ارز دریافت کرده است.

قاچاق�لوازم�آرایشی�زیر�سایه�ممنوعیت�واردات��
ایران از نظر مصرف لوازم آرایش��ی در جهان رتبه هفتم و در منطقه 
نیز رتبه دوم را دارد اما در مورد برخی کالاهای آرایش��ی در رتبه اول 
جهان قرار می گیرد. با این حال حدود ۴ سال پیش واردات محصولات 
آرایش��ی و بهداشتی ممنوع شد و درحال حاضر همه کالاهای وارداتی 
از مبادی غیررس��می وارد می ش��ود و بیش��تر آنها فی��ک و غیر اصل 
هس��تند که این موضوع سلامت جامعه و امنیت اقتصادی کشور را به 

خطر انداخته است.
در ای��ن رابط��ه طبق اعلام موس��ی احم��دزاده، نایب رئیس انجمن 
واردکنن��دگان و تولیدکنندگان فرآورده های آرایش��ی و بهداش��تی و 
عطریات ای��ران ۲ میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار قاچاق لوازم آرایش��ی 
بهداش��تی غیراس��تاندارد و فیک به کش��ور صورت می گی��رد که اگر 
همین ۲ میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار کالای قاچاق از مبادی رس��می 
وارد کش��ور شود و عوارض و حقوق گمرکی خود را بپردازد بخشی از 

کسری بودجه دولت جبران می شود.
همچنین محمدعلی اسفنانی، سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی 
ب��ا بیان اینکه لوازم آرایش��ی از جمله کالاهایی اس��ت که تقریبا ادعا 
می ش��ود تماما به شکل غیرقانونی و قاچاق وارد کشور می شود. وقتی 
ه��م که لوازم آرایش��ی یا هر کالای دیگر از طرق قانونی وارد کش��ور 
نش��ود نمی توان ادعا کرد برچس��ب اصالت و تاییدیه یک س��ازمان را 
داشته باشد. به گفته اسفنانی، میزان لوازم آرایشی بهداشتی قاچاق از 

ظرفیت تولید داخلی به مراتب بیشتر است.
از�اسباب�بازی�تا�خوراکی��

همچنی��ن تخمین زده می ش��ود، ارزش ب��ازار اس��باب بازی ایران، 
متناسب با جمعیت کشور، حدود یک درصد بازار جهانی، معادل یک 
میلیارد دلار اس��ت که ۴۰ درصد آن در داخل تولید می شود و مابقی 

از طریق کالای خارجی تامین می شود.
در این بین واردات اسباب بازی در دوره ای به دلیل محدودیت های 
ارزی ممن��وع ب��ود، ام��ا از بهمن س��ال گذش��ته با در نظ��ر گرفتن 
محدودیت هایی، واردات این محصول باز ش��ده است که با آزاد شدن 
واردات اس��باب بازی، قاچاق نس��بتا کاهش یافته اس��ت به شکلی که 
تخمین زده می ش��ود درحال حاضر س��هم کالای قاچ��اق در این بازار 

حدود ۳۰ درصد باشد.
بر اس��اس آمارهای رسمی قاچاق مواد خوراکی و محصولات صنایع 
غذایی و در برخی موارد مکمل ها همواره در صدر فهرست محصولات 
قاچاق قرار دارند؛ به گونه ای که تقریبا ۲۰ درصد از پرونده های قاچاق 
در ای��ران ب��ه این حوزه اختص��اص دارد. البته آمار دقیق��ی از میزان 
خوراکی ه��ای قاچاق در ایران موجود نیس��ت اما مش��اهدات میدانی 
نش��ان می دهد که اغلب خوراکی های خارجی در بازار ایران از مس��یر 

قاچاق وارد کشور شده اند.

خبر 
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طرح: حسین علیزاده بدون شرح

کارتون  روز

20 س�ال از عمر س�تاد مبارزه با قاچاق و 10 س�ال از عمر 
ابلاغ قانون مبارزه با قاچاق می گذرد اما همچنان شاهد وفور 

کالاهای قاچاق در بازارهای مختلف هستیم.
وفور کالاهای قاچاق در بازارهای مختلف در حالی اس�ت 
که س�تاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در سال 1381 به منظور 
از ورود و خ�روج کالای قاچ�اق در  مقابل�ه و جلوگی�ری 
حوزه های مختلف تاس�یس و قانون مبارز با قاچاق کالا و ارز 
در س�ال 1392 از س�وی رئیس مجلس ب�رای اجرا به دولت 
ابلاغ شد؛ یعنی بیش از 20 سال از عمر این نهاد فراحوزه ای 
و 10 سال از عمر ابلاغ این قانون می گذرد اما همچنان شاهد 
وفور کالاهای قاچاق در بازارهای مختلف هستیم؛ به گونه ای 
که طبق آمار رس�می میزان قاچ�اق کالا در ایران بین 10.5 
تا 12.5 میلیارد دلار برآورد می ش�ود اما مشاهدات میدانی 
بیانگر این اس�ت که اع�داد مربوط به قاچ�اق بالاتر از آمار 

رسمی و در حدود 16 تا 20 میلیارد دلار است.
در ای�ن گزارش به برخی از کالاهای�ی که به صورت علنی 
تح�ت عن�وان کالای قاچ�اق در اقتص�اد ای�ران جا خوش 

کرده اند، پرداخته ایم.

درگس��تره و جغرافیای اقتصادی؛ فق��ر و بی عدالتی و تبعیض و... 
مفاهیمی آزاردهنده و زش��ت هس��تند که عمدتا ناشی از عملکرد 
س��لیقه ای، غی��ر کارشناس��ی و غیر علم��ی دولت ها ب��وده و نوعا 
باعث انواع ش��ورش های اجتماعی، تعارض��ات، تضادها، درگیری ها، 

اعتراضات مدنی و صنفی می شوند.
 برای کاهش فقر و بی عدالتی و تبعیض حتما می بایست در جامعه 
؛ توزیع عادلانه ثروت  مدنظر برنامه ریزان و تصمیم گیران قرار گیرد. 
در یک بیان س��اده؛ توزیع عادلانه ثروت  یعنی همه آحاد و اقشار 
جامعه و ش��هروندان از حداقل های مواهب و امکانات و داش��ته های 
 کش��ور به مفه��وم ع��ام آن به ط��ور یکس��ان و مس��اوی بهره مند

 باشند. 
ب��ه عبارت دیگر، اگر ما ذخایر نفت و گاز و انرژی و انواع معادن و 
نعمت های خدادادی را داریم می بایس��ت همه اینها در جهت تامین 
رفاه و آس��ایش حداقلی برای همه مردم ب��وده و همگان نیز امکان 
داشتن شغل مناسب، مس��کن مناسب، حقوق مناسب و.. را به طور 

یکسان داشته باشند. 
سپس در سایه سعی و تلاش و کوشش، هر کس زحمت بیشتری 
می کشد، عایدی بیشتری داشته باش��د. توزیع عادلانه ثروت  یعنی 
همه مردم ش��هروند ذیحق این کش��ور هس��تند و هیچ مرزبندی و 

تفاوتی میان آنها نیست.
 اگر نفت و پول و ثروت هس��ت، برای همه است و اگر چیزی هم 
نیس��ت برای همه نیست. یکی از فاکتورهایی که منجر به گسترش 
فقر و محرومی��ت و بی عدالتی در جامعه می ش��ود، انواع رانت های 
اطلاعات��ی و آم��اری و ارتباطی اس��ت ک��ه عده ای به خ��ود اجازه 
می دهند ناعادلانه و در راس��تای منفعت ف��ردی و گروهی و حزبی 
از آن اس��تفاده کرده و به عواید و درآمدهای نجومی و غیرمتعارف 

دست یابند. 
به طبع کس��انی می توانند از این فرصت رانت استفاده کنند که به 
مراکز تصمیم گیری و منابع قدرت دسترس��ی لازم و کافی داش��ته 
باش��ند. بنابراین به نظر می رسد که مدیران و تصمیم گیران جامعه، 
مس��تقیم و غیر مستقیم مسئول ایجاد فقر و بی عدالتی و تبعیض و 

محرومیت هستند. 
فاکت��ور مهم دیگری ک��ه در کاهش فقر و محرومیت و بی عدالتی 
بس��یار مؤثر اس��ت، آمایش س��رزمین می باش��د. آمایش سرزمین 
یعنی دادن امکانات و توجهات لازم و کافی به هر منطقه براس��اس 
اس��تعدادهای م��ادی و معن��وی آن، ب��ه دور از هر گون��ه تعصب 
بی ج��ا. مثلا در یک ش��هر مردم علاقه دیرینه زی��ادی به پرورش و 

خریدوفروش اسب و اسب سواری دارند. 
خوب عقل و منطق حکم می کند که فرضا وزارت ورزش و جوانان 
س��رمایه گذاری بیشتری بر موضوع رشته ورزشی سوارکاری در این 
منطقه داش��ته باشد چرا که آنجا کاملا مستعد این امر است. فرض 
کنید در یک منطقه کش��ور کشت محصول انار از قدیم الایام رونق 
خوبی داشته و از فرصت های ش��غلی و صادراتی بسیاری برخوردار 

است. 
عق��ل و منطق حک��م می کند که در این منطق��ه صنایع تبدیلی، 
کنسروس��ازی و... در کن��ار مزارع و باغات و زمین های کش��اورزی 
ایجاد شوند. این امر باعث می شود هر منطقه بر اساس استعدادهای 

واقعی که دارد به رشد و شکوفایی برسد. 
در آمایش س��رزمین نقاط قوت و ضعف مناطق کش��ور مشخص 
می ش��ود و از س��رریز درآمده��ای مناط��ق برخ��وردار، مناط��ق 
کمتربرخوردار نیز متنعم گشته و یک توازن و تعادلی میان مناطق 
کشور حاصل می شود که این همان برخورداری حداقلی همه مردم 

از مواهب و امکانات کشور است. 
نکته سوم برای کاهش فقر و بی عدالتی و محرومیت، برنامه است. 
ما قوه عاقله ای داریم بنام س��ازمان برنامه و بودجه. اگر این سازمان 
برای 5۰ س��ال بعد کش��ور طرح و برنامه محکم کارشناسی مبتنی 
بر عقلانیت و آینده نگاری و... بدهد دیگر کس��ی اجازه نباید داشته 

باشد که سلیقه ای و مقطعی کاری کند. 
بنابراین داشتن برنامه، حرکت و عمل بر اساس برنامه بسیار مهم 
است. نکته آخر آنچه می تواند به کاهش فقر و محرومیت و تبعیض 

کمک کند تحقق کامل دولت الکترونیک است. 
ه��ر چقدر ام��ور جاری کش��ور و فعالیت های اقتص��ادی و اداری 
و... از دخالت ه��ای انس��انی و حب و بغض های افراد به دور باش��ند 
و الکترونیک��ی انجام ش��وند، می توان به  ش��فافیت و پاس��خگویی 
 بیش��تری رسید و به کاهش فاصله طبقاتی از جهات مختلف کمک 

کرد.
 لازم به ذکر اس��ت که وقتی در سایه مدیریت ناصحیح و ناکارآمد 
توزیع عادلانه ثروت  اتفاق نمی افتد ما ش��اهد ش��ورش و اعتراض و 
نارضایت��ی و... خواهیم بود که برای مقابله با آن می بایس��ت بودجه 
سرس��ام آوری را هزین��ه کنیم که این خود باعث می ش��ود تا نهایتا 
فرصت های ناب پیش رو را از دس��ت بدهیم و در میدان رقابت های 

بین المللی نیز جایگاهی نداشته باشیم. 
به زبان س��اده وقتی در میدان رقابت ها حرفی برای گفتن نداشته 
باش��یم، دیده نمی شویم و به حس��اب نمی آییم و در نتیجه سهمی 
قابل توج��ه از ق��درت در عرص��ه جهانی نخواهیم داش��ت و پول و 

درآمدی نیز نصیب مان نمی شود.
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عضو انجمن مدیران روزنامه های غیردولتی
عضو انجمن مدیران رسانه                                                     

عضو تعاونی مطبوعات

آمار��۲۰میلیارد�دلاری�از��قاچاق�کالا�
چندی پیش، س��عید نیرومند، مع��اون اداره کل مقابله و رصد جریان 
مال��ی س��تاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در پاس��خ به این س��وال که آیا 
اختلاف ن��رخ ارز می تواند دلیل محکمی برای حجم ۲۰ میلیارد دلاری 
قاچاق در ایران باشد یا خیر توضیح داد: در قاچاق معکوس یا خروجی، 
مس��ئله »اختلاف نرخ ارز«، وسوس��ه کننده ترین عامل در شکل گیری 
ای��ن نوع قاچاق اس��ت؛ ام��ا در قاچاق ورودی م��واردی از جمله »نظام 
تعرفه ای«، »ممنوعیت واردات بیش از ۲۰۰۰ قلم کالا«، »طولانی بودن 
زم��ان قانونی واردات«، »نظام پیچیده مجوزها« و »تعدد س��ازمان های 
تصمیم گیرنده« از جمله مواردی هستند که باعث تشدید معضل قاچاق 

به داخل کشور می شوند.

این مقام مسئول ادامه داد: میزان تعرفه ثابت گمرکی در کشور، تقریبا 
حدود ۲۰ درصد که این رقم نس��بت به کشورهای عضو سازمان تجارت 

جهانی و یا حتی سایر کشورها، بسیار زیاد محسوب می شود.
وی پیرام��ون اع��لام اعداد و ارقام متفاوت از س��وی مجلس و س��تاد 
درخصوص میزان ارزش قاچاق کالا در کش��ور گفت: بر اس��اس آخرین 
برآوردهای انجام ش��ده، میزان قاچاق حدود ۱۹.۸ میلیارد دلار تخمین 
زده می ش��ود؛ از این میزان ۱۴ میلیارد دلار مربوط به قاچاق ورودی و 
5.۸ میلی��ارد دلار نیز ارزش کالاهایی اس��ت که به صورت غیرقانونی از 

کشور خارج می شود.
وی اف��زود: همچون گذش��ته فرآورده ها و مش��تقات نفت��ی در صدر 

فهرس��ت قاچاق خروجی ق��رار دارد؛ از س��وی دیگ��ر، »لوازم خانگی« 
 و »لوازم یدک��ی خ��ودرو« دو گ��روه کالای��ی عمده در قاچ��اق ورودی 

هستند.
این مقام مسئول درباره شیوه محاسبه برآورد حجم قاچاق اظهارکرد: 
ب��رآورد حجم قاچاق بر اس��اس روش »تحلیل ش��کاف عرضه و تقاضا« 
ص��ورت می گیرد که ب��ه عنوان ی��ک روش علمی م��ورد تایید مجامع 
دانشگاهی ایران است؛ در این شیوه ابتدا میزان واردات، صادرات، تولید 
و س��رانه مصرف در کشور مشخص می ش��ود و بر اساس همین داده ها، 
ش��کافی که در میان عرضه و تقاضا وجود دارد، به عنوان میزان قاچاق 

در نظر گرفته می شود.

نیرومند با انتقاد از نهادهایی که به صورت جداگانه در خصوص حجم 
قاچ��اق، اظهارنظر می کنند، گفت: بر اس��اس م��اده ۱۶ قانون مبارزه با 
قاچاق، تنها مرجع رسمی که باید از طریق آن برآورد حجم قاچاق اعلام 
و به آن استناد شود، فقط آمار ارائه شده از سوی ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز اس��ت. البته این موضوع به این معنی نیس��ت که ستاد رأسا و 

بدون مشارکت دیگر دستگاه ها، آمارهای خود را اعلام کند.
نیرومند با اشاره به ممنوعیت واردات برخی کالاها به کشور اظهارکرد: 
س��تاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز هیچ گاه موافق ممنوعیت ورود کالا به 
کشور نبوده است اما درحال حاضر به علت محدودیت منابع ارزی کشور، 

واردات بیش از ۲هزار قلم کالا به کشور ممنوع است.

توزیع عادلانه ثروت  
 لازمه کاهش فقر
 و فاصله طبقاتی
حسن خسروی - مدرس دانشگاه و 
تحلیلگر مسائل مدیریت دولتی ایران
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